
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Σούδας Χανίων, το 2ο Δη-
µοτικό Σχολείο Γλυκών Νερών, το Ιδιωτικό Σχολείο "Παυλό-
πουλου", το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Κατερίνης, το 12ο και 18ο
Δηµοτικό Σχολείο Χανίων και το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Ζακύν-
θου Καραµπίνειο, σελ. 10009, 10016, 10041, 10050, 10054

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10007, 10011, 10012,
10016, 10039, 10043, 10050, 10054, 10056, 10057

3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:
Ειδική συνεδρίαση της Ολοµέλειας της Βουλής για την

Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου,
σελ. 10007

4. Τήρηση ενός λεπτού σιγής στη µνήµη των θυµάτων της
Γενοκτονίας των Ποντίων, σελ. 10016

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και ανα-

φορών - ερωτήσεων της Δευτέρας 23 Μαΐου 2016, σελ.
10044

2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.
10025 - 10038

3. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 2059 έως 2088,
σελ. 10017 - 10024

4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας:
i. σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τη συντήρηση και αποκα-

τάσταση του Στρατοπέδου συγκέντρωσης Χαϊδαρίου και την
ανάδειξη του χώρου ως Μνηµείου Εθνικής Αντίστασης, σελ.
10039

ii. σχετικά µε τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα της Ανώτα-
της Βιοµηχανικής Εµπορικής Εταιρείας, ΑΒΕΕ, σελ. 10040

iii. σχετικά µε τα προβλήµατα και τις προοπτικές της Ελλη-
νικής Βιοµηχανίας Οχηµάτων ΕΛΒΟ, σελ. 10043

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. σχετικά µε την αθρόα εισαγωγή ηλεκτρικής ενέργειας,

σελ. 10045
ii. σχετικά µε τη µη εµπρόθεσµη υποβολή υπεύθυνης δή-

λωσης ιδιότητας κατ’ επάγγελµα αγρότη για τα αγροτικά φω-
τοβολταϊκά, σελ. 10047

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την επιβολή
τέλους διανυκτέρευσης σε ενοικιαζόµενα δωµάτια και ξενο-
δοχεία, σελ. 10047

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τη µείωση των οριστικών δικαιωµάτων βασικής
ενίσχυσης για χιλιάδες νέους αγρότες από έλλειψη ενηµέ-
ρωσης, αυθαίρετες ενέργειες και λάθη της  δηµόσιας διοί-
κησης, σελ. 10049

ε) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-
των:

i. σχετικά µε την ένταξη του Τµήµατος Ψηφιακών Συστη-
µάτων του Πανεπιστηµίου Πειραιώς στο 2ο Επιστηµονικό
Πεδίο-Επιστηµονικό Πεδίο Θετικών και Τεχνολογικών Επιστη-
µών, σελ. 10050

ii. σχετικά µε την αποκατάσταση του παλαιού Πρωτοδι-
κείου Σπάρτης για τη στέγαση των Γενικών Αρχείων του Κρά-
τους του Νοµού Λακωνίας, σελ. 10052

στ) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης

και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. σχετικά µε το πιλοτικό πρόγραµµα "εγγυηµένο κοινωνικό

εισόδηµα (ΕΚΕ)", σελ. 10053
ii. σχετικά µε το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, σελ. 10053

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εσωτερικών και Διοικητικής

Ανασυγκρότησης, Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Επικρατείας καθώς και οι
Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, Υγείας, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης κατέθεσαν στις 18-5-2016 σχέδιο νόµου: «Επεί-
γουσες διατάξεις για την εφαρµογή της Συµφωνίας Δηµο-
σιονοµικών Στόχων και Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεων και
άλλες διατάξεις», σελ. 10007

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 10007 - 10042
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 10042 - 10057

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 10039
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 10007, 10011, 10012, 10016
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 10057
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 10053
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 10043, 10050, 10054, 
10056, 10057

Β. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 10011
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 10008
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 10010, 10011
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 10015
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 10012
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 10012
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 10007, 10016, 10041
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 10014, 10015
ΜΑΡΚΟΥ Α. , σελ. 10013
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ Μ. , σελ. 10009
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 10011

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 10048, 10049
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 10039, 10040, 10041, 

10042, 10043, 10044
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 10040, 10041, 10042, 

10043, 10052, 10053
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 10045, 10046, 10047

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’

Πέµπτη 19 Μαΐου 2016



ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 10039, 10040
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 10054, 10055, 10056, 10057
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 10047, 10048, 10049
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 10053, 10055, 10057
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 10051, 10052
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 10049, 10050
ΜΠΟΛΑΡΗΣ Μ. , σελ. 10049, 10050
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10047
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 10043
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 10045, 10046, 10047
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 10051, 10052, 10053
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 10053, 10054, 10055, 

10056, 10057

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 10011
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 10011



Αθήνα, σήµερα στις 19 Μαΐου 2016, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.50’ στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου συ-
νήλθε η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ ΚΟΥΡΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν µπούµε στην ειδική ηµερήσια διάταξη θα ήθελα να κάνω
µια ανακοίνωση, για να προχωρούν οι εργασίες των Υπηρεσιών
της Βουλής ως προς το θέµα του νοµοσχεδίου.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Οικο-
νοµικών, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Οικονο-
µίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Επικρατείας
καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, Υγείας, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ε-
νέργειας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης κατέθεσαν στις 18-5-2016 σχέδιο νόµου «Επείγουσες δια-
τάξεις για την εφαρµογή της Συµφωνίας Δηµοσιονοµικών Στό-
χων και Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεων και άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Ειδική συνεδρίαση της Ολοµέλειας της Βουλής για την Ηµέρα
Μνήµης της Γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου.

Θα τοποθετηθούµε για επτά λεπτά, εκ µέρους του Προεδρείου
ο οµιλών, Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής, εκ µέρους της Κυβέρνη-
σης ο Υφυπουργός Εξωτερικών, κ. Ιωάννης Αµανατίδης, και οι
συνάδελφοι Βουλευτές και Βουλευτίνες, που έχουν οριστεί από
τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες των κοµµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκπροσωπώντας το Προεδρείο
των Ελλήνων θα ήθελα, κατ’ αρχάς, να χαιρετίσω τους πρώην
Προέδρους της Βουλής, τους φορείς και εκπροσώπους του πον-
τιακού Ελληνισµού που παρακολουθούν τη σηµερινή ειδική συ-
νεδρίαση της Ολοµέλειας για την Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτο-
νίας των Ελλήνων του Πόντου.

Όπως γνωρίζετε, η Βουλή των Ελλήνων µε βάση τον ν.2193/
1994 έχει αναγνωρίσει την 19η Μαΐου ως Ηµέρα Μνήµης της Γε-
νοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου. Η ουσία τέτοιων αποφά-
σεων έγκειται στο να δικαιωθεί η µνήµη των θυµάτων και να µην
χαθεί η ιστορική µνήµη. 

Είναι σηµαντικό, επίσης, και στο να πιεστεί η Τουρκική Δηµο-
κρατία να αναγνωρίσει κρατικά εγκλήµατα που διαπράχθηκαν
στη διαδικασία της γέννησής της από τα συντρίµµια της οθωµα-
νικής αυτοκρατορίας. 

Για όλον τον ελληνικό λαό η ανάµνηση αυτών των εγκληµάτων
στην περίπτωση των Ελλήνων και των Ελληνίδων του Πόντου -
και µιλάµε για εκατοντάδες χιλιάδες εκτοπισµένους και δολοφο-
νηµένους, µε ανείπωτες καταστροφές και λεηλασίες- αναδεικ-
νύει την ανάγκη της πάλης εναντίον του πολέµου για την ειρηνική
συµβίωση των λαών.

Ακόµη, η αναγνώριση των εγκληµάτων του παρελθόντος µπο-
ρεί να συµβάλει, ώστε να πλησιάσουµε τους γείτονες, να κου-
βεντιάσουµε ειρηνικά για το παρελθόν και να πάρουµε όσα
µέτρα χρειάζονται, ώστε τέτοιες αιµατηρές τραγωδίες να µεί-
νουν παρελθόν. Και σε αυτή την κατεύθυνση πρέπει να πιέσουµε
την Τουρκική Δηµοκρατία και να έχουµε ανοικτές κατευθύνσεις
προς τα εκεί.

Σε αυτή τη βάση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορία του
ποντιακού ζητήµατος µπορεί να ενδυναµώσει τις σχέσεις µας µε
την Τουρκία και τον τουρκικό λαό. 

Σε κάθε περίπτωση η προσέγγιση αυτών των ζητηµάτων οφεί-
λει να γίνεται µε αντικειµενικότητα και σεβασµό στην ιστορική
αλήθεια, χωρίς δαιµονοποίηση και φανατισµούς. Είναι καλό να
το θυµόµαστε αυτό τώρα, που στη γειτονική µας Τουρκία η αµ-
φισβήτηση των δηµοκρατικών ελευθεριών στο όνοµα του εθνικι-
σµού γίνεται πάλι καθηµερινότητα και αθώοι άνθρωποι χαρα-
κτηρίζονται προδότες, επειδή εξέφρασαν τη γνώµη τους. 

Και για τη γειτονική µας Τουρκία ισχύει ό,τι για όλα τα κράτη
και όλους τους λαούς. Την ιστορία µας πρέπει να την αντικρί-
ζουµε κατάµατα, µε τα καλά της και τα κακά της. Δηµιουργείς
φίλους και όχι εχθρούς, όταν παραδέχεσαι και στηλιτεύεις την
αδικία, ακόµα και αν την έχεις διαπράξει ο ίδιος. 

Τέλος, η ανάδειξη της έκτασης της καταστροφής και του εγ-
κλήµατος µπορεί να συµβάλει, ώστε να εξαλειφθούν οι γενεσι-
ουργές αιτίες των εγκληµάτων κατά της ανθρωπότητας. Αν δεν
δούµε την ιστορική αλήθεια και δεν εξετάσουµε µε αντικειµενι-
κότητα εκείνη την ιστορική περίοδο, όπως και κάθε ιστορική πε-
ρίοδο βεβαίως, δεν θα πολεµήσουµε τις αιτίες που γεννούν την
καταστροφή και τον πόλεµο. Λόγου χάριν, η επιδίωξη των λεγό-
µενων «Νεότουρκων» να µετατρέψουν την οθωµανική αυτοκρα-
τορία σε τουρκικό εθνικό κράτος, στο πλαίσιο της οποίας οι
εθνικές µειονότητες ήταν έτσι κι αλλιώς ύποπτες κατά την επι-
δίωξή τους, εξηγεί σε έναν βαθµό, χωρίς βέβαια να δικαιολογεί
τη σφαγή και τον ξεριζωµό, αυτή τη τραγωδία του Ελληνισµού,
την οποία η Βουλή των Ελλήνων το 1994 µε οµόφωνη απόφασή
της, όπως είπαµε, χαρακτήρισε γενοκτονία των Ελλήνων στον
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Μικρασιατικό Πόντο, ανακηρύσσοντας την 19η Μαΐου ως ηµέρα
µνήµης της γενοκτονίας.

Το αίσθηµα δικαίου των Ποντίων και όλου του Ελληνισµού και
το ποντιακό ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η πρώτη
ύλη, για να έχουµε µια βαθιά ριζωµένη σχέση µε την αλήθεια. Η
βαθιά σχέση µας µε την αλήθεια και τη δικαιοσύνη θα µας κάνει
πιο πειστικούς και πιο αποτελεσµατικούς. Αυτή είναι και η σχέση
που ενδυναµώνει και δηµιουργεί προόδους στη φιλία µεταξύ των
λαών.

Η ποντιακή τραγωδία αναδεικνύει ορισµένες πολύ µεγάλες και
πανανθρώπινες παγκόσµιες οικουµενικές αξίες, όπως είναι η δη-
µοκρατία, η ανεκτικότητα, η αλληλεγγύη, η συµφιλίωση των
λαών. Ο Ελληνισµός έχει υποστεί τεράστια πλήγµατα από τον δι-
χασµό, από τον φασισµό και από τον άκρατο εθνικισµό.

Η ιστορική µνήµη που συνοδεύει τον διωγµό και τον ξεριζωµό
του ελληνικού πληθυσµού από την περιοχή του Πόντου τιµάται
σήµερα και από την Βουλή των Ελλήνων, αλλά και µε σηµαντικές
εκδηλώσεις σε όλη την επικράτεια. Οι διώξεις των Ελλήνων του
Πόντου, τα θύµατα, οι σκοτωµένοι και οι ξεριζωµένοι, την µνήµη
των οποίων τιµούµε, είναι γεγονότα και θύµατα περιστάσεων που
είχαµε αρχίσει να ελπίζουµε ότι σιγά - σιγά θα γίνουν παρελθόν.
Δυστυχώς δεν είναι έτσι. Δίπλα µας σκοτώνονται κάθε µέρα άν-
θρωποι και πολλοί περισσότεροι κτυπούν την πόρτα µας ξεριζω-
µένοι. Τι και αν διαφορετικά από τους Έλληνες του Πόντου και
της Μικράς Ασίας µιλούν άλλη γλώσσα;

Ακριβώς επειδή εµείς, δυστυχώς, έχουµε λόγο να θυµόµαστε
τέτοια εγκλήµατα και να τιµούµε την µνήµη των θυµάτων τους
χρειάζεται να συνειδητοποιούµε ότι το έδαφος, στο οποίο βλα-
σταίνουν αυτά είναι ο πόλεµος και η καταπίεση. Ο πόλεµος και η
καταπίεση εξαγριώνουν και εξαχρειώνουν τους ανθρώπους. Ας
γίνει, λοιπόν, η ανάµνηση του εγκλήµατος εναντίον των Ελλήνων
του Πόντου ένας άλλος λόγος να γνωριζόµαστε για την ειρήνη
και τη συµφιλίωση των λαών. 

Τελειώνοντας επιτρέψτε µου να πω ότι οι άνθρωποι του Πόν-
του, που, όταν εκδιώχθηκαν από τις εστίες τους, κατέβηκαν στη
Ρωσία και µετά στη Σοβιετική Ένωση και ήρθαν κατόπιν στην Ελ-
λάδα ή οι απόγονοί τους, εξακολουθούν να αντιµετωπίζουν προ-
βλήµατα µε το ασφαλιστικό σε ένα βαθµό. Με τον πρόσφατο
νόµο για το ασφαλιστικό τον ν.4387 της 12ης Μαΐου δόθηκε επί-
δοµα κοινωνικής αλληλεγγύης σε αναξιοπαθούντες υπερήλικες.
Αυτό, βέβαια, απέχει πολύ από την υποχρέωση της πολιτείας για
την πλήρη κάλυψη των αναγκών τους. Δικαιολογηµένα, εποµέ-
νως, αυτοί οι άνθρωποι θα πουν ότι όσα σήµερα ακούστηκαν ή
θα ακουστούν για την καταστροφή του ποντιακού Ελληνισµού
από τους εκπροσώπους των κοµµάτων µπορεί να µην αντιστοι-
χούν σε µια ειλικρινή προσέγγιση.

Σε κάθε περίπτωση πρέπει να αισθανθούν και να αισθάνονται
αυτοί οι συµπατριώτες µας ότι η σύγχρονη ελληνική πολιτεία
αναγνωρίζει όλη την περιπέτεια και την καταστροφή που είπαµε
και προηγουµένως. Άλλωστε ο ποντιακός Ελληνισµός απέδειξε
και κατέδειξε µε τον πιο ενεργό τρόπο ότι έχει µια τεράστια δύ-
ναµη και απετέλεσε στη συνέχεια παρά τους διωγµούς, παρά τις
περιπέτειες ίσως ένα από τα πιο δυναµικά τµήµατα της σύγχρο-
νης ελληνικής ιστορίας.

Η Βουλή των Ελλήνων οφείλει όλα αυτά να τα κρατήσει ανοι-
κτά και αυτό θα είναι δικαίωση και για την ειρήνη και για την αν-
θρωπότητα και για τον ανθρωπισµό και για τον ποντιακό Ελλη-
νισµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

Όπως σας είπα προηγουµένως, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη, θα δώσω τον λόγο στον Υφυπουργό Εξωτερικών, τον κ.
Γιάννη Αµανατίδη, ο οποίος θα τοποθετηθεί εκ µέρους της Κυ-
βέρνησης.

Κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριες και κύριοι Βουλευτές, αξιότιµοι καλε-

σµένοι και εκπρόσωποι του ποντιακού Ελληνισµού απανταχού,
φέτος συµπληρώνονται ενενήντα επτά χρόνια από τη γενοκτονία
των Ποντίων, τη δεύτερη κατά χρονολογική σειρά γενοκτονία του

20ου αιώνα, η οποία έλαβε χώρα µετά την αρµενική. 
Η ποντιακή γενοκτονία συνιστά µια από τις πιο θλιβερές στιγ-

µές της ανθρώπινης ιστορίας, καθώς οδήγησε στον ξεριζωµό
από τις πατρογονικές του εστίες ένα κοµµάτι του Ελληνισµού
που πάλευε για την επιβίωσή του για χιλιάδες χρόνια και το οποίο
πραγµατοποίησε τη δική του αξιόλογη πορεία, παράλληλη µε
αυτή των υπολοίπων Ελλήνων.  

Η διατήρηση της ιστορικής µνήµης της ποντιακής γενοκτονίας
και το προσκύνηµα στο µαρτυρικό παρελθόν µέσα από τη σηµε-
ρινή επέτειο, δεν αποτελεί επ’ ουδενί παραχώρηση στη µισαλλο-
δοξία και τον φανατισµό, αλλά συνιστά ευλαβικό κερί στα θύµατα
αυτής της επαίσχυντης πράξης και συµβολή στη διαµόρφωση
της πορείας προς το µέλλον, η οποία θα διασφαλίσει ότι το αν-
θρώπινο γένος δεν πρέπει και δεν πρόκειται να βιώσει ξανά ανά-
λογες τραγικές εµπειρίες. Δύσκολα ανθρώπινος νους µπορεί να
συλλάβει τις µεθόδους και τα µέσα που οδήγησαν σε τριακόσιες
πενήντα τρεις χιλιάδες Πόντιους θύµατα, όπως βιασµοί, αρπαγές
περιουσιών, λεηλασίες, πυρπολήσεις, εξορίες, καταναγκαστικά
τάγµατα εργασίας, βασανισµοί, λιµοκτονία, απαγχονισµοί, οµα-
δικές σφαγές. 

Κυρίες και κύριοι, όταν η γενοκτονία πλέον συντελέστηκε, ο
υπαρκτός και ορατός φόβος ολοκληρωτικού αφανισµού του πον-
τιακού Ελληνισµού προκάλεσε τη βίαιη µετακίνηση των ποντια-
κών, χριστιανικών πληθυσµών προς την Ελλάδα, τη Σοβιετική
Ένωση και αλλού. 

Τον Φεβρουάριο του 1994 η Βουλή των Ελλήνων ψήφισε οµό-
φωνα την ανακήρυξη της 19ης Μαΐου ως ηµέρας µνήµης για την
γενοκτονία των Ελλήνων στον µικρασιατικό Πόντο, την περίοδο
1916-1923. Η αναγνώριση αυτή, παρ’ όλη την εβδοµηκονταετή
καθυστέρηση, δικαίωσε ηθικά τον ποντιακό Ελληνισµό και συνέ-
δεσε τον σύγχρονο Ελληνισµό µε την ιστορική του µνήµη.

Κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι το πολιτιστικό αποτύ-
πωµα χιλιάδων ετών των Ελλήνων του Πόντου δεν ξεθώριασε
ποτέ, ακόµη και µετά τον βίαιο εκτοπισµό τους στις αρχές του
προηγούµενου αιώνα. Οι Πόντιοι, µε την εθνική µας –και επι-
τρέψτε µου το «µας»- συνείδηση, την πλούσια πολιτιστική, εθνική
και θρησκευτική κληρονοµιά και τα έθιµά µας, κατορθώσαµε µε
την πάροδο του χρόνου να ενσωµατωθούµε στην ελλαδική κοι-
νωνία και συµβάλαµε τα µέγιστα στην ανάπτυξη και την πρόοδο
της Ελλάδας σε οικονοµικό, πολιτιστικό και κοινωνικό επίπεδο.

Άλλωστε, δεν θα πρέπει να ξεχνάµε ότι σηµαντικές προσωπι-
κότητες του Πόντου από τον χώρο της Εκκλησίας, της επιστήµης
και του εµπορίου ενδυνάµωσαν την οικονοµική, πνευµατική και
θρησκευτική ζωή της Ελλάδας, διατηρώντας παράλληλα τις πα-
ραδόσεις και τα έθιµά τους, αλλά και τις µνήµες των αλησµόνη-
των πατρίδων του Πόντου και της Μαύρης Θάλασσας. 

«Και άραντες επ’ ώµων µαζί µε τον Σταυρόν του Μαρτυρίου τα
ποντιακά λάβαρα και αποκοµίσαντες µεθ’ ηµών όλον τον πλούτον
των αναµνήσεων εις δράµα, εις τραγωδίαν, εις έπος και εις µε-
µουσωµένην λύραν, εφθάσαµεν εις την κοινήν των Πανελλήνων
Μητέρα, την Ελλάδα, µε την σταθεράν απόφασιν, όπως συµβά-
λωµεν εις την ανοικοδόµησιν των τειχών», όπως έγραψε χαρα-
κτηριστικά πριν από πολλά χρόνια ο Λεωνίδας Ιασωνίδης, ένας
γνήσιος εκφραστής της ποντιακής ψυχής.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αξιότιµοι καλεσµένοι, µπορούν
να γίνουν κι άλλα βήµατα; Αναµφισβήτητα, ναι, ώστε να γίνει πε-
ρισσότερο γνωστή στους νέους η οδύσσεια του ποντιακού Ελ-
ληνισµού, για το πώς οι Πόντιοι κράτησαν άσβεστο το πανάρχαιο
λυχνάρι του Ελληνισµού, θησαυρίζοντάς το µε το λάδι των πον-
τιακών αγώνων, για το πώς διατήρησαν τα ήθη, τα έθιµα, τις πα-
ραδόσεις, για το πώς οι Πόντιοι είχαµε και έχουµε στο αίµα µας
την αυτοθυσία.

Το δύσκολο έργο του τερµατισµού της µη αποδοχής της ιστο-
ρικής αλήθειας από τη γείτονα χώρα –η οποία θα πρέπει αναµ-
φισβήτητα να συµπορευθεί µε τη συγχώρεση- θα πρέπει να
αναλάβουν ίσως οι ίδιες οι κοινωνίες σε απευθείας γόνιµο και
εποικοδοµητικό διάλογο, ώστε µια τέτοια ειλικρινής προσέγγιση
να αποκλείσει το ενδεχόµενο να επαναληφθούν παρόµοιες απο-
τρόπαιες πράξεις οπουδήποτε στον κόσµο. Ο διάλογος αυτός
σε συνδυασµό µε την αναγνώριση και την εξάλειψη του ταµπού
για την ποντιακή γενοκτονία θα συµβάλουν και στην αυγή µιας
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νέας εποχής.
Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι παρά το γεγονός πως τότε

η ανθρωπότητα δεν µπόρεσε να αποτρέψει το συγκεκριµένο έγ-
κληµα, σήµερα εν έτει 2016 και ενώ διαµορφώνεται ένα δυσµε-
νές ασφυκτικό πλαίσιο, µεταξύ άλλων και για το ορθόδοξο
χριστιανικό στοιχείο της Μέσης Ανατολής και της Αφρικής, οφεί-
λουµε περισσότερο από ποτέ τόσο στα θύµατα της γενοκτονίας
και στους συγγενείς τους όσο και στους σύγχρονους Πόντιους
να διαφυλάξουµε στη µνήµη µας το ιστορικό αυτό γεγονός στις
πραγµατικές του διαστάσεις. Και να δηµιουργήσουµε εκείνες τις
προϋποθέσεις που θα οδηγήσουν στη δικαίωση των αιτηµάτων
του ποντιακού ζητήµατος και στην ειρηνική συνύπαρξη και συ-
νεργασία των λαών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υφυπουργό Εξωτερικών κ. Ιωάννη Αµανατίδη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι
µία µαθήτριες και µαθητές και επτά συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Σούδας Χανίων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ θα µι-
λήσει η Βουλευτίνα, κ. Μαρία Τριανταφύλλου, για επτά λεπτά,
όπως και όλοι οι επόµενοι.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί εκπρόσωποι του ποντιακού Ελληνισµού, κύριοι

πρώην Πρόεδροι της Βουλής, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από
το 1916 έως το 1923 συστηµατικά εξοντώνονται οι Έλληνες του
Πόντου. 

Μέσα σε αυτά τα χρόνια η «ερυθρά» σφαγή ολοκληρώθηκε
από τη «λευκή» σφαγή, δηλαδή, την αργή εξόντωση από τις εκτο-
πίσεις, το κρύο, την πείνα, την κακοµεταχείριση. Η γενοκτονία
των Ελλήνων του Πόντου από τον τούρκικο εθνικισµό αποτελεί
µία αδιαµφισβήτητη πραγµατικότητα και εγγράφεται µέσα στον
γενικότερο σχεδιασµό των Νεότουρκων για εξόντωση των µη
µουσουλµανικών µειονοτήτων και αντίστοιχα την τουρκοποίηση
των µουσουλµανικών.

Για πολλά χρόνια το ζήτηµα έµεινε στη λήθη για τη διεθνή κοι-
νότητα αλλά και για τη χώρα µας παρά τις µαρτυρίες από εκα-
τοντάδες αναφορές, οπτικό υλικό, παρά τα επίσηµα διπλωµατικά
έγγραφα, παρά τις ζωντανές µαρτυρίες των ανθρώπων που επι-
βίωσαν από τις λεηλασίες και τις σφαγές. Υπήρχε ωστόσο η αλή-
θεια των Ελλήνων του Πόντου, η οιµωγή για την απώλεια, την
συντριβή και την προσφυγιά τους. 

Η αποσιώπηση αυτής της ανείπωτης τραγωδίας έχει ηθική και
πολιτική σηµασία. Ηθικά δεν αποδόθηκε εγκαίρως η οφειλόµενη
δικαίωση των θυµάτων αλλά και της ιστορικής µνήµης. Και όταν
κανείς αργοπορεί στην ιστορία, αυτή τον εκδικείται. Πολιτικά δεν
µπορέσαµε γρήγορα να αντιληφθούµε στο έπακρο τον τρόπο δη-
µιουργίας των εθνών-κρατών στην ευρύτερη περιοχή και ειδικά
όσον αφορά τη δηµιουργία του σύγχρονου τουρκικού κράτους
και να κατανοήσουµε τον ρόλο που αυτό διαδραµατίζει ακόµα
και σήµερα. 

Η βίαιη εκτόπιση, οι δολοφονίες και εν τέλει η γενοκτονία τόσο
των Ελλήνων του Πόντου όσο και άλλων πληθυσµών της Τουρ-
κίας -η αρµένικη γενοκτονία είχε 1,5 εκατοµµύρια νεκρούς- τις
δύο πρώτες δεκαετίες του 20ου αιώνα δεν οφείλονται µόνο στον
τούρκικο επεκτατισµό, εθνικισµό και στην ανάγκη δηµιουργίας
κράτους-έθνους, αλλά ήταν αποτέλεσµα της επέµβασης των µε-
γάλων ιµπεριαλιστικών δυνάµεων της εποχής.

Είναι πάµπολλες οι αναφορές στον ρόλο που διαδραµάτισε ο
γερµανικός παράγοντας. Οι Γερµανοί, εκείνη την εποχή, έχουν
τεράστια οικονοµικά και στρατιωτικά συµφέροντα στην Τουρκία.
Ελπίζουν ότι µε µία ισχυρή Τουρκία θα ανταγωνίζονται καλύτερα
τους Βρετανούς. Γι’ αυτόν τον λόγο η γερµανική πολιτική εκπονεί

ένα πρόγραµµα ακεραιότητας της Τουρκίας η υλοποίηση του
οποίου προϋποθέτει την εξόντωση των πληθυσµών εκείνων που
ενισχύουν τις φυγόκεντρες τάσεις στο εσωτερικό της οθωµανι-
κής αυτοκρατορίας. Η Τουρκία γίνεται το πιο σηµαντικό πεδίο
δράσης του γερµανικού ιµπεριαλισµού. Κινητήρια δύναµη είναι
οι γερµανικές τράπεζες οι οποίες έχουν κολοσσιαίες επιχειρή-
σεις στην Ασία. 

Το βλέµµα µας στη σηµερινή Τουρκία θα πρέπει να είναι. Σε
αυτήν την περίπτωση θα πρέπει να τονίσουµε ότι και σήµερα ο
κεµαλισµός, η έλλειψη δηµοκρατίας, η αντιµετώπιση των µειονο-
τήτων στο εσωτερικό της Τουρκίας, έτσι όπως γίνεται, δείχνουν
πως υπάρχουν ακόµα ισχυρά κατάλοιπα που διαποτίζουν την
κρατική και την κοινωνική της δοµή.

Αποτελεί πάγιο αίτηµα της εθνικής αντιπροσωπείας καθώς και
του ποντιακού Ελληνισµού η αναγνώριση διεθνώς της γενοκτο-
νίας των Ελλήνων του Πόντου ως τέτοιας. Το αίτηµα αυτό δεν
τοποθετείται στον δηµόσιο λόγο για να συντηρεί µια έχθρα µε-
ταξύ των λαών, αλλά ακριβώς το αντίθετο. Ο λαός που αναγνω-
ρίζει και ξεκαθαρίζει µαύρες στιγµές της ιστορίας του µπορεί να
προχωρήσει στο µέλλον απαλλαγµένος από τα βάρη του, σε
πνεύµα φιλίας µε τους γείτονές του. 

Η Τουρκία δεν φαίνεται, µέχρι στιγµής, διατεθειµένη για κάτι
τέτοιο και η Ελλάδα θα πρέπει να δώσει πραγµατικό περιεχόµενο
σε αυτή την αίτηση προς τη διεθνή κοινότητα. Η µη αναγνώριση
της γενοκτονίας σήµερα από την Τουρκία σηµαίνει πως δεν θέλει
να αναλογιστεί το παρελθόν της. Είναι φανερή η αντιδηµοκρα-
τική και η προκλητική της στάση σε µία σειρά από ζητήµατα,
όπως στο προσφυγικό, στις παραβιάσεις στο Αιγαίο, στα ζητή-
µατα δηµοκρατίας. Όλα αυτά, βέβαια, µε την ανοχή και τη συνε-
πικουρία της διεθνούς κοινότητας. 

Το 1994 η ελληνική Βουλή οµόφωνα αναγνώρισε τη γενοκτονία
των Ποντίων. Γι’ αυτούς τους Έλληνες, τους Έλληνες του Πόν-
του και όχι τους Πόντιους, γι’ αυτούς τους Έλληνες, που διατρά-
νωναν παντού την ταυτότητά τους, θα πρέπει να µην είµαστε
ευχαριστηµένοι µόνο µε µία επετειακή υπενθύµιση. Υπήρξε εκ-
µετάλλευση του ζητήµατος και για µικροπολιτικούς και ψηφοθη-
ρικούς λόγους. Υπάρχει, ωστόσο, ένα ερώτηµα: Πώς µπορεί να
επιτευχθεί σήµερα η αναγνώριση της γενοκτονίας των Ποντίων;
Ποιες έµπρακτες πολιτικές µπορούν να οδηγήσουν εκεί και µε
ποιο όφελος; 

Αναφέρθηκε πριν από τον κύριο Αντιπρόεδρο της Βουλής ότι
σηµαντικά προβλήµατα δεν έχουν λυθεί, όπως το ασφαλιστικό
και άλλα. Και πέρυσι το µέλος της Παµποντιακής Οµοσπονδίας,
κατά την οµιλία του στην ειδική θεµατική εκδήλωση για τη γενο-
κτονία, σκιαγράφησε έναν οδικό άξονα διεκδικήσεων, που χρήζει
σοβαρής διερεύνησης. Ζητάει, πρώτον, να αναγνωριστεί η γενο-
κτονία των Ασσυρίων, συµπληρώνοντας τις αναγνωρίσεις της
τριάδας γενοκτονιών των χριστιανών Αρµενίων, Ασσυρίων και Ελ-
λήνων, που διαπράχθηκαν στον ίδιο χώρο και χρόνο από τον ίδιο
γενοκτόνο για τους ίδιους λόγους. 

Δεύτερον, ζητάει να εντάξει την τριάδα γενοκτονιών Αρµενίων,
Ασσυρίων και Ελλήνων στα προς συζήτηση και διευθέτηση στα
εκκρεµή ζητήµατα µε την τουρκική κυβέρνηση. 

Τρίτον, να επανεκδώσει τον τόµο µε τα ντοκουµέντα της γενο-
κτονίας του ποντιακού Ελληνισµού και να εκπληρώσει τη δέ-
σµευση έκδοσης σε έξι γλώσσες του τόµου αυτού. 

Και, τέταρτον, να θέσει στην ατζέντα των ευρωτουρκικών συ-
νοµιλιών την αναγνώριση της γενοκτονίας των χριστιανικών
λαών, Ελλήνων, Αρµενίων και Ασσυρίων ως όρο ειρήνης, οµαλής
και δηµοκρατικής εισόδου της Τουρκίας στο ευρωπαϊκό γίγνε-
σθαι.

Σε µία εποχή που στην Ευρώπη, αλλά και στην ευρύτερη πε-
ριοχή της Μεσογείου ο πόλεµος και τα προσφυγικά κύµατα βρί-
σκονται στην ηµερήσια διάταξη και η δηµοκρατία είναι διακύ-
βευµα, που κρίνεται αναγκαίο, πρέπει να πούµε ότι χρειάζεται
µία άλλη διεθνής της δηµοκρατίας και της συνύπαρξης των
λαών. Αυτό το σχέδιο δεν µπορεί να προχωρήσει όσο παραµέ-
νουν ανοικτές πληγές πάνω στο σώµα της ιστορίας και των
εθνών µε την ανοχή, αλλά και την πυροδότηση, θα έλεγα, των ιµ-
περιαλιστικών δυνάµεων και των συµφερόντων τους. Η αποστα-
θεροποίηση της Συρίας, η φλεγόµενη Μέση Ανατολή, τα τερά-
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στια προσφυγικά κύµατα, οι εκατοντάδες νεκροί στο Αιγαίο, τα
κλειστά σύνορα, το κυπριακό, είναι κάποιες από τις νέες µορφές
των εγκληµάτων κατά της ανθρωπότητας, οι νέες µορφές που
και πάλι έχουν τους ίδιους ενόχους. 

Η ανθρωπότητα, για να προχωρήσει µπροστά σε ένα καλύτερο
µέλλον, οφείλει να αναγνωρίσει τα λάθη της και όχι να τα ξε-
περνά. Υπάρχει ο κίνδυνος να παραγραφούν τα αδικήµατα πάνω
στη λογική ότι «αυτά έχουν οι πόλεµοι, ο ιµπεριαλισµός».

Δεν είναι ακριβώς έτσι. Υπάρχουν συγκεκριµένες ευθύνες,
συγκεκριµένη ιστορία, µε συγκεκριµένα ονόµατα, που δεν µπορεί
να παραγραφεί και χρειάζεται δικαίωση, για να µην επαναλαµ-
βάνονται διαρκώς οι ίδιες πολιτικές. 

Χρειάζεται ένα δηµοκρατικό και πατριωτικό προσκλητήριο. Και
η Ελλάδα µπορεί και πρέπει να παίξει έναν διαφορετικό ρόλο
στην ευρύτερη περιοχή. Μια Ελλάδα της δηµοκρατίας, της ειρή-
νης και του πολιτισµού µπορεί να αναχθεί σε ηγεµονεύουσα δύ-
ναµη στα Βαλκάνια και στην Ανατολική Μεσόγειο. Ποτέ ξανά δεν
πρέπει να επιτρέψουµε να γίνει κάποια γενοκτονία.

Θα τελειώσω µε κάτι που ειπώθηκε πέρυσι, που νοµίζω ότι το
είπε και ο ίδιος ο Υφυπουργός Εξωτερικών. Σε κάθε περίπτωση
θα πρέπει να θυµόµαστε ότι όταν ο Χίτλερ ήθελε να κάνει τη γε-
νοκτονία των Εβραίων, είπε: «Ποιος θυµάται τη γενοκτονία των
Αρµενίων;»

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Μαρία Τριανταφύλλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Σάββας Αναστασιάδης, Βουλευτής Β’ Θεσ-
σαλονίκης, εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι πρώην Πρόεδροι της Βουλής, κύριοι εκπρόσωποι των

ποντιακών σωµατείων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τραγική
µνήµη της γενοκτονίας του Πόντου, που αναµοχλεύεται ξανά µε
αφορµή τη µαύρη επέτειο της 19ης Μαΐου του 1919, αποτελεί
ορόσηµο, που καθορίζει το χρέος µας απέναντι στην ιστορική
αλήθεια, στους νεκρούς µας και στους ξεριζωµένους προγόνους
µας.

Στις αρχές του 20ού αιώνα οι Έλληνες της Ανατολής άκµαζαν
συνεργαζόµενοι µε όλα τα µέλη τής εκεί κοινωνίας, όπου ζούσε
ο καθένας, µε όλους τους λαούς. 

Τη δεύτερη, όµως, δεκαετία του 20ού αιώνα άρχισαν τα παι-
χνίδια της ιστορίας, τα παιχνίδια της πολιτικής, έφτασαν οι «γκρί-
ζες» ηµέρες. Ήταν οι ηµέρες που ο άνθρωπος ξεχνούσε τον
άνθρωπο και τον ονόµαζε εχθρό του. Ήταν οι ηµέρες που άρχι-
σαν οι διωγµοί από τις προαιώνιες πατρίδες, όταν κάτω από την
καθοδήγηση των Γερµανών και την ανοχή Άγγλων, Γάλλων, Αµε-
ρικανών και Ρώσων άρχισε η εφαρµογή της απόφασης των Νεό-
τουρκων για την εκκαθάριση της καταρρέουσας Οθωµανικής
Αυτοκρατορίας από τους χριστιανικούς πληθυσµούς της Ανατο-
λής και τη δηµιουργία µιας χώρας µωαµεθανικής. 

Τότε ξεκινούσε ο γολγοθάς για τους κυνηγηµένους Έλληνες.
Οι Τούρκοι εθνικιστές προχώρησαν στην εξόντωση των χριστια-
νικών πληθυσµών της Ανατολής µελετηµένα και µεθοδευµένα,
µε τη στρατολόγηση και τις εξορίες, µε τις σφαγές και τις βιαιο-
πραγίες, τις συλλήψεις και τα τάγµατα εργασίας, τις πορείες θα-
νάτου και τις µαζικές εκτοπίσεις, τα δικαστήρια ανεξαρτησίας και
τους βιασµούς. Το έγκληµα της γενοκτονίας του ποντιακού Ελ-
ληνισµού ξεκίνησε το 1914, συνεχίστηκε µέχρι το 1923 και ολο-
κληρώθηκε µε την ανταλλαγή των πληθυσµών. 

Οι ξεκληρισµένοι Έλληνες του Πόντου ξεκίνησαν τη νέα τους
ζωή στην Ελλάδα µε όπλα τη θέληση, το πείσµα, τη δηµιουργία,
το χαµόγελο και την αισιοδοξία. Η πρώτη γενιά των προσφύγων
αναλώθηκε στον αγώνα της επιβίωσης. Και τον κέρδισε. Η δεύ-
τερη γενιά των προσφύγων αναλώθηκε στον αγώνα της κοινωνι-
κής καταξίωσης. Και τον κέρδισε και αυτόν. 

Ακολούθησαν άλλα χρόνια, χρόνια ανάπτυξης και ευηµερίας.
Οι φωνές των ανθρώπων σώπασαν, καθώς η Δύση επέβαλε τη
βούλησή της. Οι διωγµοί και οι σφαγές ξεχάστηκαν. Η οποιαδή-
ποτε φωνή διαµαρτυρίας για τις ιστορικές θύµησες φάνταζε εθνι-
κιστική και όλο και χανόταν η µνηµοσύνη για τις χαµένες πατρί-

δες, όλο και λιγότερες αναφορές. 
Τι είχε συµβεί; Χάσαµε τα αντανακλαστικά µας; Χάσαµε τη

µνήµη µας; Όλα µαζί ή τίποτα απ’ όλα. Τα γεωπολιτικά συµφέ-
ροντα επέβαλαν τη θέλησή τους στις κυβερνήσεις. Η καλοπέ-
ραση απώλεσε και τη δική µας µνήµη, για λίγο, όσο χρειαζόταν
για να κριθεί η αντοχή µας απέναντι στον πόνο του χθες.

Σήµερα, για εµάς που µάθαµε τα τραγικά γεγονότα από τις
αφηγήσεις των παππούδων µας, δεν υπάρχει λήθη. Για εµάς, την
τρίτη και την τέταρτη γενιά των προσφύγων, δεν αποµένει άλλος
δρόµος από τον δρόµο της δικαίωσης. Αυτόν τον αγώνα καλού-
µαστε να δώσουµε και να τον κερδίσουµε και εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα κάνουµε τον απολογι-
σµό µας, ενώ οι σχέσεις µας µε τον θύτη, την Τουρκία, µας επι-
βάλλουν έναν άλλον τρόπο σκέψης, έναν άλλον τρόπο δράσης,
έναν άλλον τρόπο στρατηγικής, αν θέλετε, όχι αυτόν που θέλουν
να µας επιβάλλουν τα ξένα συµφέροντα, αλλά αυτόν που ξεκινά
από την ιστορική αναγνώριση της γενοκτονίας σε διεθνές επί-
πεδο. Ποιο θα είναι το κέρδος; Κατ’ αρχάς, το οφείλουµε σε εκεί-
νους. Το οφείλουµε στις µνήµες που µας άφησαν, γιατί όταν οι
λαοί ξεχνούν, αφήνουν παράθυρα στην επανάληψη.

Πέρα, όµως, από τη συναισθηµατική δυναµική, υπάρχει και η
ρεαλιστική πραγµατικότητα. Τα σύγχρονα γεωπολιτικά δεδο-
µένα, σαφώς και µας επιβάλλουν τους όρους. Πράγµατι, πρέπει
να κάνουµε ένα βήµα µπροστά και να δούµε το µέλλον της συ-
νεργασίας και όχι της διχόνοιας. Να αποδεχθούµε τη βούληση
της ρεαλιστικής πολιτικής. Να δούµε την Τουρκία ως µέλος της
ίδιας οικογένειας. Αυτό, όµως, δεν συνεπάγεται την άρνηση της
ιστορικής πραγµατικότητας που έθεσε τον Ελληνισµό του Πόν-
του στη γενοκτονία και τον αφανισµό. Η άστοχη τακτική της απο-
σιώπησης των γεγονότων της ιστορίας ήταν ίσως ένας από τους
λόγους που τόσο άσχηµα πορεύτηκε η φιλία µε τους Τούρκους.
Να ρίξουµε πέπλο λήθης στο παρελθόν, αλλά να ξέρουµε, όχι να
κρύβουµε λέει ο µάρτυρας των γεγονότων Τραπεζούντιος Δηµή-
τρης Ψαθάς στο βιβλίο του «Γη του Πόντου» το 1966. Να έχουµε
µνήµη, λοιπόν, που δεν πρέπει να τορπιλίζεται στον βωµό της πο-
λιτικής σκοπιµότητας. Η αλήθεια µας είναι διαπραγµατευτικό
χαρτί ειρήνης. Η ιστορική πραγµατικότητα είναι ισχυρό όπλο δι-
πλωµατικών διαπραγµατεύσεων. Σε εµάς εναπόκειται, στους
απογόνους, αλλά κυρίως στην πολιτική και πνευµατική ηγεσία
της χώρας. Να θέσουµε αυτή την πραγµατικότητα ως προϋπό-
θεση και απαράβατο όρο για την ελληνοτουρκική προσέγγιση
και την ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας. 

Να προβάλουµε τα δίκια µας, την τρισχιλιετή παραµονή µας
εκεί. Να προβάλουµε τον Στράβωνα από την Αµάσεια του Πόν-
του, τον Βησσαρίωνα τον Τραπεζούντιο, την Ποντιακή Διάλεκτο,
την πιο πλησιέστερη προς την αρχαία ελληνική. Να, η δύναµή
µας! Οι Έλληνες πολιτικοί και τα πανεπιστήµια έπρεπε να πάρουν
θέσεις και πρωτοβουλίες. Θα έβρισκαν πολλούς συµπαραστάτες
σε διεθνές επίπεδο. Ήµασταν, όµως, δειλοί και είµαστε δειλοί.
Φοβόµαστε µη διαταράξουµε τις σχέσεις µας µε τη γείτονα. Το
ότι το ζήτηµα της γενοκτονίας δεν προχώρησε είναι κυρίως ευ-
θύνη των πολιτικών. Η Τουρκία σταθερά και µεθοδικά, βήµα-βή-
µα, επεκτείνει τις διεκδικήσεις της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, λίγο την ανοχή σας.
Εµείς δεν τολµούµε ακόµη να θέσουµε ένα ζήτηµα, το οποίο

ήδη πολλά ξένα Κοινοβούλια, πολλοί ξένοι πολιτικοί και διανοού-
µενοι έχουν αποδεχτεί. Οι ελληνοτουρκικές σχέσεις δεν µπορούν
να έχουν ειλικρίνεια και σταθερότητα, χωρίς την ελάχιστη πράξη
αυτοκριτικής και αποκατάστασης. 

Εµείς πρέπει να θέσουµε αυτή την προϋπόθεση ως όρο απα-
ράβατο για την ελληνοτουρκική προσέγγιση. Εθελοτυφλούµε, αν
πιστεύουµε ότι ως διά µαγείας θα αλλάξει µία κρατική φυσιογνω-
µία και πολιτική, που παραµένει αναλλοίωτη τα τελευταία εκατό
χρόνια, αυτή η πολιτική που δηµιούργησε τα τραγικά γεγονότα
της Κωνσταντινούπολης και της Κύπρου, αυτή η πολιτική που
συντηρεί τις σηµερινές προκλήσεις και διεκδικήσεις στο Αιγαίο
και τη Θράκη. Γι’ αυτό πρέπει οι γενοκτόνοι να νιώσουν την πίεση
και τη διεθνή κατακραυγή από την καταδίκη των εγκληµάτων
τους. 
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Δυστυχώς, η θέση της Τουρκίας, που σταθερά αρνείται τις
πράξεις της, ενισχύεται σήµερα από τις τοποθετήσεις τις ανιστό-
ρητες προσβλητικές και προκλητικές θέσεις του παριστάµενου
Υπουργού Παιδείας, του κ. Φίλη. Και, βεβαίως, οι Τούρκοι έχουν
λόγο να αρνούνται τη γενοκτονία. Εσείς, όµως, κύριε Φίλη; Γιατί;
Καθίστασθε έτσι και υβριστής και αρνητής των εκατοντάδων χι-
λιάδων νεκρών και των απογόνων τους. Σε αυτό το θέµα η Κυ-
βέρνηση πρέπει να ξεκαθαρίσει τη θέση της. Πρέπει να κατα-
δικάσει τις θέσεις του Υπουργού και αυτό είναι θέµα και πρό-
βληµα των Ποντιακών Οµοσπονδιών. 

Όµως, την ίδια στάση κράτησε η Κυβέρνηση και κατά την ψή-
φιση του αντιρατσιστικού το 2014, όταν καταψήφισε την ποινι-
κοποίηση της γενοκτονίας των Ποντίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε αυτή τη δύσκολη συγ-
κυρία, όπου µε θλίψη βλέπουµε τη χώρα µας στον παγκόσµιο
διασυρµό εξαιτίας των οικονοµικών προβληµάτων, είναι κρίµα να
τη βλέπουµε και παγκόσµιο ουραγό στον αγώνα της ηθικής και
ιστορικής δικαίωσης. Το θέµα της γενοκτονίας των Ποντίων πρέ-
πει να διεθνοποιηθεί. 

Η Βουλή των Ελλήνων έπραξε κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, το
καθήκον της. Όµως, οι ελληνικές κυβερνήσεις, τα κόµµατα και η
διανόηση παραµένουν ακόµα στην αδράνεια. Η βαθιά γνώση και
η συνειδητοποίηση της γενοκτονίας από το σύνολο του ελληνι-
κού λαού και ο αγώνας για την αναγνώρισή της από τη διεθνή
κοινότητα και την Τουρκία δεν αποτελεί πράξη µισαλλοδοξίας.
Αποτελεί πράξη ανθρωπισµού, ειρήνης, σταθερότητας και συνύ-
παρξης. Η αναγνώριση της γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόν-
του παραµένει και θα παραµένει αδιαπραγµάτευτο αίτηµά µας,
γιατί δεν αφορά το παρελθόν, αφορά το παρόν και κυρίως το
µέλλον. Σβήνοντας ένα κοµµάτι από το παρελθόν, είναι σαν να
σβήνεις ένα κοµµάτι από το µέλλον λέει ο νοµπελίστας ποιητής,
πρόσφυγας, Γιώργος Σεφέρης. Εµείς δεν θα σταµατήσουµε
µέχρι που να δικαιωθούµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πριν προχωρήσου-
µε στον επόµενο οµιλητή, τον λόγο έχει ο Υπουργός Παιδείας κ.
Φίλης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, είµαστε εδώ για να αποτίσουµε φόρο τιµής

στα θύµατα της γενοκτονίας των Ελλήνων Ποντίων, όπως η Βου-
λή έχει αποφασίσει και όπως όλοι καθηµερινά αποτίουµε, όχι
απλώς φόρο τιµής αλλά και δείχνουµε την εµπιστοσύνη µας
στους Έλληνες Ποντίους, οι οποίοι διαπρέπουν και αποτελούν
συστατικό στοιχείο αυτής της πορείας δηµοκρατικής ανάπτυξης
της χώρας µας. 

Η σηµερινή ηµέρα για µας είναι ηµέρα ενότητας και όχι µικρο-
κοµµατικών αντιπαραθέσεων. Λυπάµαι για όσα είπε νωρίτερα ο
εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι ηµέρα µνή-
µης! 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Γιατί βρίσκεστε εδώ, αφού δεν το
πιστεύετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Αναστασιάδη,
δεν είναι σωστό αυτό που κάνετε. Προχωρούµε. Σας παρακαλώ,
ηρεµήστε όλοι. Σας παρακαλώ όλους!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Αφήστε τα αυτά, «πατριώτες»!
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Γιατί βρίσκεστε εδώ, αφού δεν το

πιστεύετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Αναστασιάδη,

σας παρακαλώ. 
Σας παρακαλώ και εσάς από τα κυβερνητικά έδρανα, κύριε

Υπουργέ.

Προχωρούµε µε τον οµιλητή του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή
Αυγή, τον κ. Ιωάννη Αϊβατίδη. 

Κύριε Αϊβατίδη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Υπουργοί και Βουλευτές, αξιότιµοι προσκεκληµένοι, αγαπητοί
εκπρόσωποι του ποντιακού Ελληνισµού, η 19η Μαΐου µε οµό-
φωνη απόφαση του εθνικού Κοινοβουλίου το 1994 επί πρωθυ-
πουργίας Ανδρέα Παπανδρέου έχει ανακηρυχθεί ως Ηµέρα
Εθνικής Μνήµης της Γενοκτονίας, που διέπραξαν οι Νεότουρκοι
του Μουσταφά Κεµάλ σε βάρος του ποντιακού Ελληνισµού. 

Ως Έλλην ποντιακής καταγωγής σήµερα πενθώ για τα εκατον-
τάδες χιλιάδες θύµατα του νεοτουρκικού κεµαλισµού. Ως Έλλην
εθνικιστής έχω ήσυχη τη συνείδησή µου, αφού υπηρετώ τα
εθνικά ιδεώδη. Ως Βουλευτής της Χρυσής Αυγής είµαι υπερήφα-
νος για τις ελπιδοφόρες και ρεαλιστικές θέσεις µας στα εθνικά
θέµατα. 

Αποτελεί εθνική µας υποχρέωση η περαιτέρω αποτελεσµατική
προώθηση του ζητήµατος της γενοκτονίας των Ποντίων σε κάθε
αρµόδιο διεθνές forum µε σκοπό την καθολική αναγνώριση. Η
Χρυσή Αυγή όχι µόνο θα σταθεί αρωγός, αλλά θα πρωτοστατή-
σει στην προσπάθεια αυτή. Η δε Τουρκία θα πρέπει να υποχρε-
ωθεί στην αναγνώριση της γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου
και της Μικράς Ασίας και να ζητήσει συγγνώµη, όπως επιτάσσει
ψήφισµα της Διεθνούς Ενώσεως Μελετητών Γενοκτονιών ήδη
από το 2007. 

Οι Έλληνες ποντιακής καταγωγής θα πρέπει να αντιµετωπί-
σουν µε περίσκεψη και αυτοκριτική δηλώσεις εθνοµηδενιστών
πολιτικών, που τους υφάρπαξαν την ψήφο και στη συνέχεια έγι-
ναν αρνητές της γενοκτονίας, προφασιζόµενοι χαλκευµένα ιστο-
ρικά επιχειρήµατα, που τα χρησιµοποιεί µόνο η Άγκυρα για να
θεµελιώσει την άρνηση.

Η δόλια άρνηση της γενοκτονίας των Ποντίων αποτελεί ποινικό
αδίκηµα, εθνική µειοδοσία, αλλά κυρίως προσβολή της ιερής
µνήµης των δολοφονηµένων και διωχθέντων προγόνων µας. Η
άρνηση αποτελεί το έσχατο στάδιο της γενοκτονίας και θωρακί-
ζει τους υπαιτίους. 

Ο απανταχού ποντιακός Ελληνισµός θα πρέπει να καταδικάσει
εµπράκτως θέσεις άρνησης της γενοκτονίας και να τιµωρήσει
πολιτικά τους εθνοµηδενιστές αρνητές και τον εθνοφθόρο, πα-
ροξυσµικό αριστερισµό τους, ακόµα και αν κάνουν λόγο για πε-
ρίπτωση αιµατηρής εθνοκάθαρσης.

Σε αυτούς τους πολιτικούς ενθυµίζω πως θύµα αιµατηρής εθ-
νοκάθαρσης υπήρξε ο εκτοπισµένος στην τότε Σοβιετική Ένωση
ποντιακός Ελληνισµός µεταξύ 1937 και 1949 επί παντοδυναµίας
του Γεωργιανού Ιωσήφ Βησσαριόνοβιτς Τζουγκασβίλι, του γνω-
στού σε όλους Ιωσήφ Στάλιν.

Το ερώτηµα για τον αριστερό Πόντιο αµείλικτο: φυλή η ιδεο-
λογία; Για τη Χρυσή Αυγή η απάντηση είναι ξεκάθαρη. Φυλή και
ιδεολογία.

Εκτός αυτών, ο ποντιακός Ελληνισµός θα πρέπει να καταδικά-
σει πολιτικά και τους θιασώτες τής δήθεν ελληνοτουρκικής φι-
λίας, που διακατεχόµενοι από φιλελεύθερες ιδεοληψίες, λησµο-
νούν τους ποταµούς αίµατος, που χύθηκαν κατά τη γενοκτονία
του Πόντου, της Ανατολικής Θράκης και της Μικράς Ασίας εν
γένει, εναρµονιζόµενοι ίσως µε την παράδοξη και ανεξήγητη
ενέργεια του Ελευθέριου Βενιζέλου να προτείνει το 1934 τον
Μουσταφά Κεµάλ Πασά για Νόµπελ Ειρήνης.

Τραπεζούντα, Πάφρα, Αµάσεια, Σαµψούντα, Οινόη, Αργυρού-
πολη, Σούρµενα, Κερασούντα, Σάντα, Θέρµη, Θεοδοσία, πόλεις
ελληνικές, όπου το ελληνορθόδοξο στοιχείο µεγαλούργησε έως
την έναρξη του προµελετηµένου και καλά οργανωµένου εγκλή-
µατος των Νεότουρκων το 1914, που κορυφώθηκε το 1919 και
ολοκληρώθηκε το 1924.

Ενδεικτικά µόνο αναφέρω πως µεταξύ Φεβρουαρίου και Αυ-
γούστου του 1920 θανατώθηκε το 90% του ελληνορθόδοξου
πληθυσµού της ευρύτερης περιοχής της Πάφρας.

Η Χρυσή Αυγή αντιµετωπίζει το ζήτηµα της γενοκτονίας των
Ποντίων µε σεβασµό στην ιερή µνήµη των θυµάτων, χωρίς µοι-
ρολατρία και µεµψιµοιρία, µε υπερηφάνεια για τον ηρωισµό τους
και στοχοπροσήλωση στην ηθική τους δικαίωση, δίνοντας διαρκή
αγώνα για την καθολική αναγνώριση της γενοκτονίας. 
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Κλείνοντας, θα ενθυµίσω δύο στίχους του ποντιακού τραγου-
διού «Κοτζά Αναστάς», αφιερωµένου στην ηρωική δράση του ελ-
ληνικού αντάρτικου του Πόντου, στην εµβληµατική µορφή του
µεγάλου Αναστάση, του οπλαρχηγού Αναστασίου Παπαδοπού-
λου, του τελευταίου ακρίτα του Πόντου, µε ό,τι αυτό συνεπάγε-
ται και συµβολίζει: «Έτονε σταυραετός των προσφύγων ο Θεός,
σ’ ένα χέρ’ είχεν Σταυρόν και σο άλλον το κανόν».

Ζήτω ο ποντιακός Ελληνισµός! Ο Πόντος ζει!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε στην
οµιλήτρια της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Χαράς Κεφαλίδου, Βουλευτή Δράµας.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αγαπητοί εκπρόσωποι των ποντιακών σωµατείων. Δεν είναι
εύκολη υπόθεση να αντιστέκεσαι στη λήθη. Να διατηρείς τη συλ-
λογική µνήµη για το βαρύ πλήγµα που δέχθηκε ο Ελληνισµός
στον Πόντο στις αρχές του εικοστού αιώνα.

Κι, όµως, είναι δικό µας χρέος, να µεταλαµπαδεύσουµε στις
νεότερες γενιές αυτό που κάποιοι ακόµη και σήµερα θεωρούν
«ατύχηµα της ιστορίας». Να θυµόµαστε την τραγική ιστορία των
γιαγιάδων και των παππούδων µας, των πανάρχαιων και εκλε-
κτών Ελλήνων του Πόντου. Τον ξεριζωµό τους µε ασύλληπτα
µέσα.

Σαν σήµερα πριν από ενενήντα επτά χρόνια, στις 19 Μαΐου του
1919, έκλεινε µε τραγικό τρόπο ο αφανισµός του Ελληνισµού
στον Πόντο.

Εξοντώθηκε ένα σηµαντικό κοµµάτι, του που κρατούσε ζων-
τανή τη γλώσσα, υψηλό το φρόνηµα, πάλλουσα την ελληνική συ-
νείδηση. Συνυπήρχε ειρηνικά µε τους Τούρκους και κυριαρχούσε
στην οικονοµική και πνευµατική ζωή. Από πότε; Από τα πανάρ-
χαια χρόνια. 

Το πιστοποιεί ο Ξενοφώντας στο έργο του «Κύρου Ανάβασις»:
«Και ήλθον επί θάλατταν εις Τραπεζούντα, πόλιν Ελληνίδα, οι-
κουµένη εν τω Ευξείνω Πόντω, Σινωπέων αποικίαν,εν τη Κόλχων
χώρα», αναφέρει για µια πόλη που δηµιούργησαν οι Έλληνες τον
8o προ Χριστού αιώνα. Μαζί µεσουράνησαν η Κερασούντα, η Σι-
νώπη, η Σαµψούντα, η Αργυρούπολη, όλες κοιτίδες ενός σφρι-
γηλού πολιτισµού. 

Όµως ήταν αυτοί ακριβώς οι πρόγονοί µας- αυτοί που σφρά-
γισαν µε την παρουσία τους τούς τόπους αυτούς επί χιλιετίες-
που σφαγιάστηκαν, ξεριζώθηκαν, εξοντώθηκαν µε τους πιο απάν-
θρωπους τρόπους για έναν και µόνο λόγο. Ήταν Έλληνες και
ήταν χριστιανοί. 

Αυτή είναι η πιο µαύρη σελίδα της ιστορίας του Πόντου. Αυτή
είναι γενοκτονία. Δεν είναι απλώς µια πράξη βίας ούτε καν µαζική
δολοφονία. Είναι η εσκεµµένη και µεθοδική εξολόθρευση κά-
ποιων, όχι για κάτι που έκαναν. Επιχειρήθηκε βίαια να ξεριζωθούν
η σκέψη, τα ήθη, τα έθιµα, οι παµπάλαιες παραδόσεις, µαζί µε
τη δηµιουργική ανάταση πολλών λαµπρών προσωπικοτήτων. 

Η γενοκτονία είναι µια πράξη απόλυτης φρίκης, ένα απαρά-
γραπτο έγκληµα κατά της ανθρωπότητας που δεν πρέπει να ξε-
χνιέται ποτέ και πώς αλλιώς θα µπορούσε άλλωστε. Αυτός ήταν
και ο λόγος, που η Βουλή των Ελλήνων, στις 24 Φεβρουαρίου
του 1994, αναγνώρισε µε νόµο τη γενοκτονία των Ελλήνων του
Πόντου. Όχι, δεν ήταν η ιστορική αυτή απόφαση ένα απλό κα-
πρίτσιο της πολιτικής συγκυρίας. Ούτε µια πράξη σκοπιµότητας,
όπως ορισµένοι κακόβουλα θεωρούν. 

Αν ήταν έτσι, θα διαπράτταµε το έγκληµα της παραγραφής για
όλους εκείνους που εξοντώθηκαν στις επιδροµές, στα τάγµατα
εργασίας, στις επιστρατεύσεις, στις αγγαρείες, στις βίαιες εκτο-
πίσεις, στις αναγκαστικές µετοικεσίες, στις πεζοπορίες χιλιάδων
χιλιοµέτρων µέσα στην αφιλόξενη ενδοχώρα. Κάθε χρόνο σαν
σήµερα έχουµε χρέος ιερό όλους αυτούς τουλάχιστον να τους
θυµόµαστε. 

Σε πείσµα εκείνων που οργάνωσαν τόσο µεθοδικά τον αφανι-
σµό τους, οι ξεριζωµένοι Πόντιοι κατάφεραν να ξεπεράσουν την
οδύνη τόσων µαζεµένων απωλειών. Ξανάφτιαξαν τις ζωές τους
στην Ελλάδα και παρά τις κακουχίες, πρόκοψαν. Παράλληλα µε
τη σκληρή δουλειά, δεν ξέχασαν ποτέ τη γλώσσα τους, τους πα-
νάρχαιους χορούς τους, τις αλησµόνητες πατρίδες. 

Σήµερα που όλες οι πραγµατικές αξίες χειµάζονται στη δίνη

της παγκοσµιοποίησης, ας θυµόµαστε από πού άντλησαν δύ-
ναµη οι παππούδες µας, για να τα καταφέρουν τόσο καλά, πώς
κατόρθωσαν να κλείσουν τις πληγές τους, να δώσουν ιδανικά και
οράµατα στα παιδιά και τα εγγόνια τους. 

Η γενοκτονία των προγόνων µας αποτελεί µια µαύρη σελίδα
της παγκόσµιας ιστορίας. Είναι ηθικό χρέος όλων µας, να διατη-
ρήσουµε την ιστορική µας µνήµη, τιµώντας αυτούς που υπέφε-
ραν, ξεριζώθηκαν, χάθηκαν. Δεν θυµόµαστε για να αναµοχλεύ-
σουµε πάθη ούτε για να κάνουµε αυθαίρετες µεταφορές του
τότε στο τώρα ούτε -πόσω µάλλον- για να αποδείξουµε ότι οι
άλλοι είναι κακοί κι εµείς καλοί. 

Οφείλουµε να θυµόµαστε τη γενοκτονία των Ποντίων, όπως
και κάθε άλλη. Γιατί κάθε γενοκτονία γράφεται στο ποινικό µη-
τρώο της ανθρωπότητας. Ντροπιάζει ολόκληρο τον πολιτισµένο
κόσµο. Μας δείχνει µε τον πιο απόλυτο τρόπο, για τι απεχθή εγ-
κλήµατα είµαστε ικανοί εµείς οι άνθρωποι. 

Σήµερα θυµόµαστε, για να πάψει κάποτε το φρικτό έγκληµα
της γενοκτονίας να είναι η εύκολη λύση των προβληµάτων. Θυ-
µόµαστε, για να είναι η µαρτυρική θυσία των χιλιάδων Ποντίων
προγόνων µας ιερή παρακαταθήκη για έναν καλύτερο κόσµο. Για
να µάθουν, επιτέλους, λαοί και ηγεσίες, από τα φρικτά λάθη του
παρελθόντος. Για να δουλέψουµε πιο επίµονα και πιο σκληρά
στην κατεύθυνση της συµφιλίωσης και της ειρηνικής συνύπαρ-
ξης των λαών.

Οι αµφισβητήσεις για το έγκληµα δεν είναι λίγες. Οι ανιστόρη-
τες θεωρίες που επιχειρούν να µειώσουν το µέγεθος του αφανι-
σµού ενός ακµαίου πολιτισµού, εξακολουθούν να ελλοχεύουν,
να υποδαυλίζονται, να εκµεταλλεύονται το πέρασµα του χρόνου
για αχρείαστες αναθεωρήσεις. 

Από την άποψη αυτή, µόνο ζηµιά και προσβολή συνιστούν το-
ποθετήσεις από επίσηµα κυβερνητικά χείλη, για «διακρίσεις ανά-
µεσα σε εθνοκάθαρση και το φαινόµενο της γενοκτονίας». Μόνο
καλό δεν κάνουν οι αµφισβητήσεις για τη γενοκτονία στο όνοµα
της «αυστηρής επιστηµονικής έννοιας». Πολύ περισσότερο από
πρόσωπα που έχουν την πρώτη ευθύνη για τη διαπαιδαγώγηση
των νέων αλλά και το χρέος να τους θωρακίζουν τόσο στη δια-
βρωτική επίδραση της λήθης όσο και στις ακραίες φωνές της κα-
πηλείας και του κίβδηλου εθνολαϊκισµού. 

Λένε ότι το παρελθόν είναι µια δεύτερη καρδιά που χτυπάει
µέσα µας. Αυτούς τους χτύπους έχουµε χρέος να τους ακούµε.
Κάθε χρόνο τέτοια µέρα, ας θυµόµαστε µια ακόµα γενοκτονία
που ο πολιτισµός µας δεν κατάφερε να αποτρέψει. Ας νιώσουµε
µέσα από την οδύνη µιας καταστροφής, την ελπίδα µιας ανάτα-
σης που έχει ανάγκη ο τόπος. Η δύναµη του ποντιακού Ελληνι-
σµού αποδεικνύει ότι η ανάταση αυτή είναι εφικτή για την
πατρίδα µας!

Με αφορµή αυτή την ηµέρα επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ,
συµβολικά να σας χαρίσω ένα βιβλίο, που έχει πολύ µεγάλη ση-
µασία για µένα ως Πόντια Βουλευτή, και δεν είναι άλλο από το
βιωµατικό βιβλίο της κ.Thea Halo µε τίτλο «Ούτε το Όνοµά µου».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πριν προχωρή-
σουµε στον οµιλητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες
και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο
Γλυκών Νερών. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο οµιλητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Ιωάννης Δελής, Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπητοί προσκεκληµένοι, πέ-

ρασε σχεδόν ένας αιώνας από τον βίαιο, βάρβαρο ξεριζωµό των
Ελλήνων του Πόντου και άλλων µειονοτήτων από τις περιοχές
του Εύξεινου Πόντου.
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Όµως ποιο ήταν το πολιτικό και κοινωνικό πλαίσιο, το ιστορικό
υπόβαθρο εκείνης της περιόδου; Ο ποντιακός Ελληνισµός τότε
βρέθηκε στη δίνη και γνώρισε τις συνέπειες της διαµόρφωσης
της ανάπτυξης των εθνικών αστικών κρατών, των νότιων Σλάβων,
των Αρµενίων, των Αράβων, των Τούρκων, σε συνθήκες αποσύν-
θεσης της Οθωµανικής Αυτοκρατορίας, που εξελισσόταν βε-
βαίως και τότε κάτω από την άµεση επέµβαση των ισχυρών καπι-
ταλιστικών χωρών της Ευρώπης.

Στο πλαίσιο αυτό και πιο συγκεκριµένα στη διαδικασία διαµόρ-
φωσης έθνους-κράτους από την τουρκική αστική τάξη, υπήρξαν
άµεσες καταστροφικές συνέπειες και διωγµοί των εθνικών µει-
ονοτήτων, ανάµεσά τους και της ελληνικής ποντιακής µειονότη-
τας και άλλων πληθυσµών της Θράκης και της Μικράς Ασίας. 

Όµως οι συνέπειες δεν ήταν ίδιες για όλους. Τους διωγµούς
και τα βάσανα τα υπέστησαν κατά κύριο λόγο οι άνθρωποι του
λαού, η φτωχολογιά, καθώς χρησιµοποιήθηκαν ερήµην τους για
άλλους σκοπούς. 

Οι Έλληνες του Πόντου δεν είχαν απέναντί τους γενικά και
αφηρηµένα τους Τούρκους αλλά πριν από όλα την τούρκικη
αστική τάξη, που µε το αιµατοκύλισµα ήθελε να εκτοπίσει το αν-
ταγωνιστικό γι’ αυτήν ελληνικό κεφάλαιο. 

Απέναντί τους, όµως, είχαν και την ελληνική αστική τάξη, που
χρησιµοποίησε αδίστακτα τους πληθυσµούς στον Πόντο ως αν-
τιπερισπασµό και ως µέσο πίεσης για τα δικά της συµφέροντα,
εγκαταλείποντάς τους την τελευταία στιγµή στην τύχη τους. 

Το αποτέλεσµα αυτών των πολιτικών των αστικών τάξεων και
των δυο χωρών είναι γνωστό. Εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι
χάθηκαν και περίπου ενάµισι εκατοµµύριο ψυχές πήραν τον δρό-
µο της προσφυγιάς. 

Οι Πόντιοι που επαναπατρίστηκαν τελικά ύστερα από αιώνες,
εγκαταστάθηκαν από τις ελληνικές αρχές κυρίως σε περιοχές
της βόρειας Ελλάδας, που σε πολλές περιπτώσεις αποδείχθηκαν
οικονοµικά ακατάλληλες για τη συντήρησή τους, µιας και τα κρι-
τήρια της εγκατάστασής τους δεν ήταν ανθρωπιστικά, αλλά πο-
λιτικά. 

Η οικονοµική κατάσταση των προσφυγικών µαζών και οι συν-
θήκες διαβίωσής τους υπήρξαν τότε άθλιες, ενώ οι επιθέσεις
ενάντια στους πρόσφυγες δεν υπήρξαν µόνο φραστικές αλλά σε
πολλές περιπτώσεις έλαβαν και τη µορφή της φυσικής βίας.
«Ονοµάζονται ‘’λεφούσι’’, χαρακτηρίζονται ‘’Τούρκοι’’ και απει-
λούνται µε εξόντωσιν» γράφει η «ΑΚΡΟΠΟΛΙΣ» της εποχής. Τέ-
τοια και τόσο αποκαλυπτική ήταν η στάση των λεγόµενων «πα-
τριωτών» και «εθνικοφρόνων» της εποχής εκείνης απέναντι στους
πρόσφυγες. 

Έίναι δε ιστορική αναίδεια και πρόκληση, ο ίδιος ιδεολογικός
πολιτικός χώρος σήµερα να προσπαθεί, τσαλαβουτώντας στον
βούρκο της σταλινολογίας και ψηφοθηρώντας, να καπηλευθεί τα
γνήσια αισθήµατα του ποντιακού Ελληνισµού. 

Οι κοµµουνιστικές έδωσαν και τότε µία τιτάνια µάχη, καταγ-
γέλλοντας τις ψεύτικες διαχωριστικές γραµµές που ήθελε να επι-
βάλει ο αστικός κόσµος µεταξύ των προσφύγων και των ντόπιων
εργαζοµένων στη λογική του «διαίρει και βασίλευε». Γράφει ο
«ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» στις 7 Σεπτέµβρη του 1929: «Η Ελλάδα δεν δι-
αιρείται σε ντόπιους και πρόσφυγες, η Ελλάδα διαιρείται σε
πλούσιους και φτωχούς. Ο καθένας πρέπει να διαλέξει µεταξύ
του πλούσιου πρόσφυγα που συνδυάζεται µε τον πλούσιο ντόπιο
και του φτωχού πρόσφυγα που σύντροφό του θα έχει τον φτωχό
ντόπιο εργάτη ή αγρότη». Ίδια ταξική πολιτική και αντιµετώπιση
και τότε και τώρα. 

Ο ποντιακός Ελληνισµός, όµως, έζησε στο πετσί του την προ-
σφυγιά και έµαθε τι θα πει να µετακινείσαι σε εµπόλεµες ζώνες,
τι θα πει εξαθλίωση, αρρώστιες και ρατσισµός. 

Και σήµερα η ιµπεριαλιστική τάξη πραγµάτων -στην οποία
συµµετέχει πρόθυµα η ελληνική Κυβέρνηση- συνεχίζει να ανάβει
τις φωτιές του πολέµου στην περιοχή της Ευρασίας. Εκατοντά-
δες χιλιάδες νεκροί, εκατοµµύρια πρόσφυγες -στην πλειοψηφία
τους γυναικόπαιδα- ο νέος απολογισµός των άγριων ανταγωνι-
σµών µεταξύ των µονοπωλίων, που αξιοποιούν τον διαχωρισµό
των λαών και των µειονοτήτων µε βάση τη θρησκεία και την εθνι-
κή καταγωγή, ώστε -στη βάση του διαίρει και βασίλευε πάντα-
να κυριαρχούν, να αποκοµίζουν τα κέρδη, αδιαφορώντας αν

αυτές οι διαιρέσεις οδηγούν σε σφαγές χιλιάδων αµάχων. 
Το κόµµα µας όχι µόνο καταδικάζει τις εγκληµατικές επιθέσεις

των ιµπεριαλιστών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ και
ενηµερώνει τον λαό για τους κινδύνους, µα τον καλεί και σε
δράση, ώστε να εµποδίσει τους σχεδιασµούς, αυτούς που οδη-
γούν σε γενίκευση του πολέµου και νέο αιµατοκύλισµα των λαών. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας όλα αυτά τα χρόνια στηρίζει κάθε δίκαιη διεκδίκηση του ορ-
γανωµένου ποντιακού κινήµατος, όπως και όλες τις διεκδικήσεις
του λαού κόντρα στις επιλογές της Κυβέρνησης και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Στεκόµαστε στο πλευρό των χιλιάδων οµογενών
που ύστερα από τη διάλυση της Σοβιετικής Ένωσης και την κα-
πιταλιστική παλινόρθωση εγκαταστάθηκαν στην πατρίδα µας και
συνεχίζουν, µετά από τόσα χρόνια, να αντιµετωπίζουν σοβαρά
προβλήµατα αποκατάστασης. 

Καταδικάσαµε το αισχρό µέτρο -πριν από τέσσερα χρόνια- της
κατάργησης της πενιχρής σύνταξης του ΟΓΑ από χιλιάδες υπε-
ρήλικες οµογενείς, που παγιώθηκε ουσιαστικά µε τον πρόσφατο
αντιασφαλιστικό νόµο. Στηρίζουµε κάθε αίτηµα και πρωτοβουλία
επαναφοράς της. Θεωρούµε ότι πρέπει να αναδειχθεί και να στη-
ριχθεί από το ελληνικό κράτος η πολιτιστική και πνευµατική δρα-
στηριότητα των Ποντίων όλων των γενεών. 

Σήµερα, σε µια περίοδο κατά την οποία γίνεται πάλι επίκληση
στο εθνικό συναίσθηµα και συµφέρον, ο λαός µας πρέπει να
αξιοποιήσει την ιστορική του µνήµη, ώστε να δει τι κρύβεται πίσω
από την εθνικιστική ρητορική, πίσω από την προσπάθεια διαιώ-
νισης του εθνικιστικού µίσους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας και για όλους τους παραπάνω λόγους, δηλώνουµε
και από το Βήµα αυτό ότι είµαστε σταθερά στο πλευρό των πον-
τιακών οργανώσεων και συλλόγων και στηρίζουµε τόσο στο
εθνικό Κοινοβούλιο όσο και στο Ευρωκοινοβούλιο, τις προσπά-
θειες που κάνουν για τη διεθνή αναγνώριση της γενοκτονίας του
ποντιακού Ελληνισµού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Μάρκου, Βουλευτής Β’ Θεσσα-

λονίκης, από το Ποτάµι.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι πρώην Πρόεδροι της Βουλής, κυρίες και κύριοι εκπρό-

σωποι των ποντιακών σωµατείων, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
η σηµερινή επέτειος τιµής και µνήµης στη γενοκτονία των Ελλή-
νων του Πόντου δεν αφορά µόνο τον ποντιακό Ελληνισµό. Η
ηµέρα αυτή συµβολίζει το δικαίωµα στη µνήµη, το δικαίωµα στη
διατήρηση της ταυτότητας και της ιστορικής παράδοσης. Συµ-
βολίζει τον τρόπο µε τον οποίο η σύνδεση µε την ιστορία και την
καταγωγή, µέσα από µία διαδικασία δηµιουργικού µετασχηµατι-
σµού, δίνει δύναµη, σθένος και ελπίδα για το µέλλον. 

Δυστυχώς αρκετοί είναι αυτοί, που στο όνοµα της ψευτοπρο-
οδευτικής αµφισβήτησης επιχείρησαν να πλήξουν και να υπο-
βαθµίσουν ένα από τα πιο αιµατηρά και φορτισµένα εγκλήµατα
που έχει βιώσει ο Ελληνισµός, αγνοώντας, βέβαια, όχι µόνο τους
πλείστους όσους καταξιωµένους ιστορικούς Έλληνες και ξένους
αλλά και το γεγονός της αναγνώρισης από τη Βουλή των Ελλή-
νων, καθώς και από άλλα κοινοβούλια διεθνώς, χάρη στις άοκνες
προσπάθειες των ποντιακών οργανώσεων.

Να θυµίσω ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο στην ετήσια έκθεσή
του το 2006, κάλεσε την Τουρκία να συµφιλιωθεί µε το ιστορικό
της παρελθόν όσον αφορά τις ενέργειες σε βάρος των Ασσυ-
ρίων, Αρµενίων και Ελλήνων την περίοδο 1908-1923.

Ευτυχώς οι Πόντιοι, οι πραγµατικοί λεβέντες Έλληνες, µε τον
πλούσιο πολιτισµό, µε το τεράστιο σθένος και θάρρος, µε τη µε-
γαλύτερη συνεισφορά στην προκοπή της σύγχρονης Ελλάδας,
που έγιναν η Ιφιγένεια των βαρβάρων της εποχής, δεν έχουν καµ-
µία ανάγκη από προστάτες. Θυσιάστηκαν αυτοί µε τον πιο βάρ-
βαρο τρόπο, για να µπορούµε εµείς να είµαστε εδώ σήµερα, για
να θυµόµαστε, για να τους τιµούµε. 

Πέρα, όµως, από τη σηµερινή ειδική συνεδρίαση, η ελληνική
Βουλή µέσω της Επιτροπής Ελληνισµού της Διασποράς, µπορεί
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να έχει πιο ενεργό παρουσία και συµµετοχή στη διάσωση και
προώθηση της αναγνώρισης της γενοκτονίας των Ελλήνων του
Πόντου διεθνώς µέσα από τους διακοινοβουλευτικούς θεσµούς,
στους οποίους συµµετέχουν οι Έλληνες Βουλευτές και την επι-
κοινωνία τους µε τους Έλληνες Ευρωβουλευτές.

Οι αγώνες του ποντιακού Ελληνισµού για τη διεθνή αναγνώ-
ριση της γενοκτονίας, για την ηθική δικαίωση των µαρτύρων του
αποτρόπαιου αυτού εγκλήµατος, είναι αγώνες για τη διατήρηση
της µνήµης. 

Σε µια εποχή που όλα είναι εφήµερα, που άλλα λέγονται τη µια
µέρα και άλλα την επόµενη και η καλή µνήµη θεωρείται ελάτ-
τωµα, ας πασχίσουµε να θυµόµαστε, να κρατάµε την ιστορία µας
ζωντανή, «να ξέρουµε, όχι να κρύβουµε», όπως έγραψε ο Δηµή-
τρης Ψαθάς. 

Ας παίρνουµε δύναµη από το γεγονός ότι οι Έλληνες του Πόν-
του, παρά τις δοκιµασίες που πέρασαν, µπόρεσαν να προκόψουν
και να αναζωογονήσουν τελικά ολόκληρη τη βόρεια Ελλάδα, τη
Μακεδονία και τη Θράκη και να προσφέρουν εντέλει στο παγκό-
σµιο πολιτιστικό και οικονοµικό γίγνεσθαι.

Ο ποντιακός Ελληνισµός δίνει το παράδειγµα σήµερα της αν-
θεκτικότητας του Ελληνισµού σε όλους εµάς τους σύγχρονους
Έλληνες και Ελληνίδες, ώστε να αντεπεξέλθουµε στις σηµερινές
δυσκολίες και να πορευτούµε δυναµικά και δηµιουργικά προς το
µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον
οµιλητή εκ µέρους των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, τον κ. Γεώργιο
Λαζαρίδη, Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης.

Κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι τέως Πρόεδροι της Βου-

λής, εκπρόσωποι των σωµατείων και αγαπητοί συµπατριώτες, µε
ποια λόγια να περιγράψει κάποιος τα όσα υπέστησαν οι Έλληνες
του Πόντου; Πώς να περιγραφεί ο πόνος, η οδύνη, η λύπη και ο
σπαραγµός των όσων βίωσαν οι Έλληνες του Πόντου από το
1914 έως και το 1923;

Η γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου αναφέρεται σε σφα-
γές, εκτοπισµούς εναντίον των ελληνικών πληθυσµών στην πε-
ριοχή του Πόντου, που πραγµατοποιήθηκαν από το κίνηµα των
Νεότουρκων κατά την περίοδο 1914-1923. Εκτιµάται ότι στοίχισε
τη ζωή σε πάνω από  Έλληνες.

Οι λιγοστοί επιζώντες κατέφυγαν αρχικά στον Άνω Πόντο,
πρώην Ένωση Σοβιετικών Σοσιαλιστικών Δηµοκρατιών, σηµερινή
Ρωσία και Ουκρανία και µετά την Μικρασιατική Καταστροφή του
1922, στην Ελλάδα. 

Τα γεγονότα αυτά αναγνωρίζονται επισήµως ως γενοκτονία
από την Ελλάδα, την Κύπρο, την Αρµενία, τη Σουηδία, ορισµένες
οµοσπονδιακές δηµοκρατίες της Ρωσίας, τη Σερβία, πολλές πο-
λιτείες των ΗΠΑ και την Αυστραλία. Ακόµη αναγνωρίζονται νο-
µικά από διεθνείς οργανισµούς, όπως η Διεθνής Ένωση Μελε-
τητών Γενοκτονιών.

Πριν από τον όρο «γενοκτονία», υπήρχε ο όρος «εγκλήµατα
κατά της ανθρωπότητας». Η γενοκτονία ως νοµικός όρος δια-
µορφώθηκε κυρίως στη δίκη της Νυρεµβέργης το 1945, όπου δι-
κάστηκε η ηγεσία των ναζιστών εγκληµατιών του πολέµου. 

Συγκεκριµένα ο όρος σηµαίνει τη µεθοδική εξολόθρευση,
ολική ή µερική, µιας εθνικής, φυλετικής ή θρησκευτικής οµάδας.
Πρόκειται για ένα πρωτογενές έγκληµα, το οποίο δεν έχει συ-
νάρτηση µε πολεµικές συγκρούσεις. Αυτός που προξενεί την γε-
νοκτονία, δεν εξοντώνει µία οµάδα για κάτι που έκανε αλλά για
κάτι που είναι. Στην περίπτωση των Ελλήνων του Πόντου, εξον-
τώθηκαν επειδή ήταν Έλληνες και χριστιανοί.

Η γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου θεωρείται τµήµα της
ενιαίας γενοκτονίας του Ελληνισµού της Ανατολής, η οποία ήταν
µία από τις πρώτες σύγχρονες γενοκτονίες. Ήταν ένα προµελε-
τηµένο έγκληµα, το οποίο η κυβέρνηση των Νεότουρκων έφερε
σε πέρας µε συστηµατικότητα.

Οι µέθοδοι που χρησιµοποίησε ήταν ο ξεριζωµός, η εξάντληση
στις κακουχίες, τα βασανιστήρια, η πείνα και η δίψα και τα στρα-
τόπεδα θανάτου στην έρηµο. Η διεθνής βιβλιογραφία και τα κρα-

τικά αρχεία πολλών χωρών βρίθουν µαρτυριών για το ειδεχθές
έγκληµα που διαπράχθηκε εναντίον του ελληνικού λαού.

Η γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου πραγµατοποιήθηκε πα-
ράλληλα µε γενοκτονία σε βάρος και άλλων χριστιανικών πληθυ-
σµών της Οθωµανικής Αυτοκρατορίας, δηλαδή των Αρµενίων και
των Ασσυρίων. 

Η Βουλή των Ελλήνων αναγνώρισε την γενοκτονία το 1994 και
ψήφισε την ανακήρυξη της 19ης Μαΐου ως ηµέρα µνήµης για τη
γενοκτονία των Ελλήνων του Μικρασιατικού Πόντου. Το 1998 η
Βουλή ψήφισε οµόφωνα την ανακήρυξη της 14ης Σεπτεµβρίου
ως ηµέρα εθνικής µνήµης της γενοκτονίας των Ελλήνων της Μι-
κράς Ασίας από το τουρκικό κράτος. 

Όσοι µιλούν για εθνοκάθαρση δηµιουργούν σύγχυση µε τις
επικίνδυνες απόψεις τους για θέµατα που έχει λύσει η διεθνής
κοινότητα. Δεν µπορούν ελαφρά τη καρδία να αποπροσανατολί-
ζουν για εγκλήµατα και θηριωδίες εναντίον των προγόνων µας,
όταν υπάρχουν αποδεδειγµένα ντοκουµέντα και µαρτυρίες. Δί-
νουν έτσι άφεση αµαρτιών σε εγκληµατίες.

Η διαδικασία εξόντωσης των ελληνικών πληθυσµών του Πόν-
του διακρίνεται ιστορικά σε τρεις συνεχόµενες φάσεις. Η πρώτη
φάση ξεκινά από την έναρξη του Α’ Παγκοσµίου Πολέµου ως την
κατάληψη της Τραπεζούντος από τον ρωσικό στρατό 1914-1916.
Η δεύτερη συνεχίζει από το 1916 και τελειώνει µε το τέλος του
Α’ Παγκοσµίου Πολέµου 1916-1918. Η τελευταία φάση ολοκλη-
ρώνεται µε την εφαρµογή του συµφώνου και την ανταλλαγή των
πληθυσµών µεταξύ της Ελλάδας και της Τουρκίας, 1918-1923. 

Το κύµα µαζικών διώξεων ξεκίνησε στον Πόντο µε τη µορφή
εκτοπίσεων το 1915. Οι εκτοπίσεις συνεχίζονταν ακατάπαυστα
και κατά την εποχή που τα ρωσικά στρατεύµατα εισήλθαν στην
Τραπεζούντα, στις αρχές του 1916. Ιδιαίτερα µε το πρόσχηµα ότι
οι Πόντιοι υποστήριζαν τις κινήσεις των Ρώσων, µεγάλος αριθµός
κατοίκων από τις περιοχές της Σινώπης και της Κερασούντος
εκτοπίστηκαν στην ενδοχώρα της Μικράς Ασίας. Επίσης, σηµει-
ώθηκαν και αναγκαστικοί εξισλαµισµοί γυναικείων πληθυσµών.

Το 1915 ήταν µια χρονιά ορόσηµο για τον ποντιακό Ελληνισµό
της Μικράς Ασίας. Τη χρονιά εκείνη και ενώ όλα τα ευρωπαϊκά
κράτη είχαν εµπλακεί στον Α’ Παγκόσµιο Πόλεµο, οι Τούρκοι εκ-
πόνησαν και έθεσαν σε εφαρµογή το σχέδιο εξόντωσης των χρι-
στιανικών πληθυσµών της Μικράς Ασίας. Τον Ιούνιο πραγµατο-
ποιήθηκε η εξορία και στη συνέχεια η σφαγή των Αρµενίων, ενώ
αρχίζουν οι πρώτες βιαιοπραγίες εναντίον του ποντιακού στοι-
χείου. 

Σύµφωνα µε εκτιµήσεις του Επισκόπου Τραπεζούντος, ο αριθ-
µός των θυµάτων αυτών των πολιτικών ανήλθε, για εκείνο το χρο-
νικό διάστηµα, σε εκατό χιλιάδες περίπου. Δεν έπαψαν και οι
διαµαρτυρίες από Αυστριακούς και Αµερικανούς διπλωµάτες
κατά της οθωµανικής κυβέρνησης. 

Σε έγγραφο του Αυστριακού Υπουργού Εξωτερικών προς το
Βερολίνο αναφέρονται τα εξής: «Η πολιτική των Τούρκων είναι
µέσω µιας γενικευµένης καταδίωξης του ελληνικού στοιχείου να
εξοντώσει τους Έλληνες ως εχθρούς του κράτους, όπως πριν
τους Αρµένιους. Οι Τούρκοι εφαρµόζουν τακτική εκτόπισης των
πληθυσµών, δίχως διάκριση και δυνατότητα επιβίωσης, από τις
ακτές στο εσωτερικό της χώρας, ώστε οι εκτοπιζόµενοι να είναι
εκτεθειµένοι στην αθλιότητα και τον θάνατο από πείνα. Τα εγκα-
ταλελειµµένα σπίτια των εξοριζοµένων λεηλατούνται από τα
τούρκικα τάγµατα τιµωρίας ή καίγονται και καταστρέφονται. Όλα
τα µέτρα τα οποία ευρίσκοντο εις ηµερήσιαν διάταξιν εις τους
διωγµούς των Αρµενίων επαναλαµβάνονται τώρα εναντίον των
Ελλήνων».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαρι-
στώ.

Σχεδόν συγχρόνως ο Αυστριακός πρόξενος της Αµισού ανα-
φέρει: «Όπως επανειληµµένως ετόνισα, θεωρώ τον εκτοπισµό
των Ελλήνων της ποντιακής παραλίας…» -των παραλιακών πό-
λεων εννοεί- «…εν τω πλαισίω της εκτελέσεως του προγράµµα-
τος των Νεότουρκων, το οποίον επιδιώκει την εξασθένησιν του
χριστιανικού στοιχείου, ως µίαν καταστροφήν µεγίστης απηχή-
σεως, ήτις θα έχει εις την Ευρώπην ζωηρότερον αντίκτυπον από
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τας αγριότητας εναντίον των Αρµενίων».
Τον Δεκέµβριο του 1916 εκπονήθηκε από τους Τούρκους

στρατηγούς Εµβέρ και Ταλαάτ σχέδιο εξόντωσης και του άµα-
χου ελληνικού πληθυσµού, άµεσης εξόντωσης µόνο των ανδρών
των πόλεων από δεκαέξι ως εξήντα ετών και γενική εξορία όλων
των ανδρών και γυναικόπαιδων των χωριών στα ενδότερα της
Ανατολής µε πρόγραµµα σφαγής και εξόντωσης. 

Με συγχωρείτε που διακόπτω. Είναι, βλέπετε, και η συγκίνηση,
επειδή είµαι ποντιακής καταγωγής. Θα µε συγχωρήσετε, γιατί
πραγµατικά κανείς δεν µπορεί να σταθεί ασυγκίνητος, περιγρά-
φοντας όλα αυτά τα τραγικά γεγονότα.

Το σχέδιο ξεκίνησε και εφαρµόστηκε κυρίως στις περιοχές της
Σαµψούντας και της Πάφρας. Η περιοχή της Τραπεζούντας είχε
γλιτώσει από τη µανία των Τούρκων, διότι είχε καταληφθεί τον
Απρίλιο του 1916 από τον ρωσικό στρατό. 

Εδώ θα κάνω µια παρένθεση. Μόνο την περιοχή της Τραπε-
ζούντας άφησαν άθικτη για εκείνο το συγκεκριµένο χρονικό διά-
στηµα οι Νεότουρκοι, γιατί εκεί ήταν ο ρωσικός στρατός, ο
οποίος προστάτευε τον ελληνικό πληθυσµό της Τραπεζούντας. 

Όταν έφυγαν όµως οι Τούρκοι το 1918, ο µισός περίπου πλη-
θυσµός της περιοχής εγκατέλειψε τις εστίες του και ακολούθησε
τον ρωσικό στρατό κατά την υποχώρηση. Οι περισσότεροι από
τους πρόσφυγες εγκαταστάθηκαν στην περιοχή του Καυκάσου
και των παραλίων της Γεωργίας. Οι Πόντιοι πίστεψαν ότι το τέλος
του Α’ Παγκοσµίου Πολέµου θα έφερνε και οριστικό τέρµα στα
δεινά τους αλλά δυστυχώς διαψεύστηκαν. 

Οι εκκλήσεις τους για να συµπεριληφθούν στο ελληνικό κρά-
τος δεν εισακούστηκαν από τον Ελευθέριο Βενιζέλο, ο οποίος
θεωρούσε ότι ο Πόντος ήταν πολύ αποµακρυσµένος από τις υπό-
λοιπες ελληνικές περιοχές, µε αποτέλεσµα να είναι αδύνατη η
υπεράσπισή του από τις τουρκικές επιδροµές. Σε αντάλλαγµα,
ο Βενιζέλος πρότεινε να προχωρήσουν οι Πόντιοι στη δηµιουργία
µιας οµοσπονδίας µε τους Αρµένιους.

Πράγµατι, ο Αρχιεπίσκοπος Τραπεζούντας Χρύσανθος Φιλιπ-
πίδης και ο Πρόεδρος των Αρµενίων Αλέξανδρος Χατισιάν υπέ-
γραψαν τον Ιανουάριο του 1920 συµφωνία για τη δηµιουργία
ποντοαρµενικού κράτους. Όµως, τον Νοέµβριο του 1920 ο αρ-
µενικός στρατός ηττήθηκε στο Ερζερούµ από τις δυνάµεις του
Κεµάλ, µε αποτέλεσµα να συνθηκολογήσουν οι Αρµένιοι και να
µείνουν οι Πόντιοι µόνοι τους. Ύστερα από τη συνθηκολόγηση
και της Ρωσίας και την απόσυρση του ρωσικού στρατού από την
περιοχή, εντάθηκαν οι διώξεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Με την άφιξη του Κεµάλ Ατατούρκ τον Μάιο του 1919 και την

έξαρση του κινήµατός του κορυφώθηκε η δράση των άτακτων
οµάδων, Τσετών, κατά των χριστιανικών πληθυσµών. 

Θα επισπεύσω την οµιλία µου. 
Θα ήθελα να σας αναφέρω τον αριθµό των θυµάτων. Από την

έκρηξη του Α’ Παγκοσµίου Πολέµου 1914 ως την Μικρασιατική
Καταστροφή το 1922, οι Νεότουρκοι µε τα σκληρά µέτρα που
έλαβαν εναντίον των Ελλήνων του Πόντου -µε τη µέθοδο των ε-
ξοριών, βιασµών, σφαγών, εξανδραποδισµών και απαγχονισµών-
, κατά τον Πανάρετο Τοπαλίδη, εξόντωσαν: Κατά την περίοδο
1914-1918 εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες πεντακόσιους εβδοµήντα
έξι Ποντίους. Κατά την περίοδο 1918-1922 εκατόν δεκαεννιά χι-
λιάδες εκατόν είκοσι δύο Ποντίους, δηλαδή συνολικά διακόσιες
ογδόντα εννιά χιλιάδες εξακόσιους ενενήντα οκτώ Ποντίους, πο-
σοστό 41,56% σε σύνολο εξακοσίων ενενήντα επτά χιλιάδων Ελ-
λήνων κατοίκων.

Κατά τον Βαλαβάνη, οι απώλειες των Ποντίων, σύµφωνα µε τη
«Μαύρη Βίβλο» του Κεντρικού Συµβουλίου των Ποντίων στην
Αθήνα, ανέρχονται σε τριακόσιες τρεις χιλιάδες διακόσια τριάντα
οκτώ θύµατα ως το 1922 και τριακόσιες πενήντα τρεις χιλιάδες
ως τον Μάρτιο του 1924, ποσοστό που ξεπερνά το 50% του συ-
νολικού πληθυσµού των Ελλήνων του Πόντου.

Εδώ θέλω να κάνω µια παρένθεση. Σε µια ιδιωτική συζήτηση
που είχα µε τον αείµνηστο Πολυχρόνη Ενεπεκίδη στη Θεσσαλο-
νίκη µου είπε ότι, σύµφωνα µε νεότερα στοιχεία που είχε ανακα-
λύψει από τα αρχεία που ανοίγονταν συνεχώς του Υπουργείου

Εξωτερικών της Αυστρίας, ο αριθµός των θυµάτων ξεπερνούσε
τις τετρακόσιες χιλιάδες. Βέβαια, ήταν µια ιδιωτική συζήτηση.
Δεν έχει γραφτεί πουθενά από τον αείµνηστο Πολυχρόνη Ενεπε-
κίδη. Εν πάση περιπτώσει, οφείλω να αναφέρω, να µνηµονεύσω
αυτήν τη συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, ό-
µως, τις σκέψεις σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε
µισό λεπτό.

Κλείνοντας, θα ήθελα λίγο να ελαφρύνω την αναφορά µου.
Ήταν ένα εκλεκτό τµήµα του Ελληνισµού αυτό που ζούσε στα
βόρεια της Μικράς Ασίας, στην περιοχή του Πόντου, µετά τη διά-
λυση της Βυζαντινής Αυτοκρατορίας. Μπορεί να αποτελούσαν
οι Έλληνες µειονότητα, το 40% του πληθυσµού, γρήγορα όµως
κυριάρχησαν στην οικονοµική ζωή της περιοχής, ζώντας κυρίως
στα αστικά κέντρα. 

Η οικονοµική τους ανάκαµψη συνδυάστηκε µε τη δηµογραφική
και την πνευµατική τους άνοδο. 

Το 1865 οι Έλληνες του Πόντου ανέρχονταν σε διακόσιες εξή-
ντα πέντε χιλιάδες ψυχές. Το 1880 σε τριακόσιες τριάντα χιλιά-
δες. Και στις αρχές του 20ου αιώνα ξεπερνούσαν τις επτακόσιες
χιλιάδες. 

Το 1860 υπήρχαν εκατό σχολεία στον Πόντο, ενώ το 1919 υπο-
λογίζονται σε χίλια τετρακόσια ένα. Κάντε την αναλογία πληθυ-
σµού µε τα σχολεία για να δείτε πόσο πολύ πρόσεχαν οι Έλληνες
του Πόντου το θέµα της µόρφωσης των παιδιών. Ανάµεσά τους,
ανάµεσα σε αυτά τα σχολειά, είναι και το περίφηµο «Φροντιστή-
ριο της Τραπεζούντος». 

Θα ήθελα να πω, κλείνοντας, ότι το αίµα των αθώων θυµάτων
ακόµα ζητά δικαίωση. Ο αείµνηστος µεγάλος Πόντιος πολιτικός,
ο Λεωνίδας Ιασωνίδης, έλεγε: «Ξηρανθήτω ηµίν ο λάρυγξ, εάν
επιλαθώµεθά σου ω πάτριος Ποντία γη». 

Κλείνω εδώ µε τη φράση του παππού µου, του παππά-Σάββα
Λαζαρίδη, ο οποίος στις περιγραφές που µου έκανε για το τι είχε
συµβεί τότε στον Πόντο έκλεινε, λέγοντας: «Καµµίαν κι ανα-
σπάλω». Έτσι κλείνω και εγώ την τοποθέτησή µου: «Καµµίαν και
θα ανασπάλουµε τα αθώα θύµατα». 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εκ µέρους της
Ένωσης Κεντρώων έχει τον λόγο ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. Μά-
ριος Γεωργιάδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές,
αγαπητοί προσκεκληµένοι, για την Ένωση Κεντρώων και για
εµένα προσωπικά αποτελεί ιδιαίτερη τιµή να απευθύνω χαιρετι-
σµό την ηµέρα της µνήµης της γενοκτονίας του ποντιακού Ελ-
ληνισµού. 

Ο ίδιος έχω ποντιακές ρίζες. Ο παππούς µου Ιωάννης Μεντε-
σίδης ήρθε προσφυγόπουλο από την Τραπεζούντα. Από την Τρα-
πεζούντα της αυτοκρατορίας των µεγάλων Κοµνηνών, του
τελευταίου ανεξάρτητου ελληνικού κράτους της Μικράς Ασίας,
του τελευταίου προπυργίου του Ελληνισµού, του µεγάλου αστι-
κού και πνευµατικού κέντρου των Ποντίων επί δύο χιλιάδες εξα-
κόσια εβδοµήντα οκτώ χρόνια, του Μητροπολίτη Χρύσανθου που
κατά τη δίχρονη προεδρία του κατόρθωσε να συνενώσει Τούρ-
κους, Έλληνες και Αρµενίους, δίνοντας ένα αληθινό παράδειγµα
δηµοκρατίας, ισοπολιτείας, αρµονικής συµβίωσης χριστιανών και
µουσουλµάνων. 

Σήµερα, λοιπόν, ανεξάρτητα από τον ιδιαίτερο τόπο καταγω-
γής µας, πρώτα απ’ όλα ως άνθρωποι και µετά ως Έλληνες, εί-
µαστε αλληλέγγυοι µε τους απογόνους των Ελλήνων του
Πόντου, αυτών ακριβώς που µετά τη γενοκτονία στάθηκαν όρθιοι
στις ελληνικές εστίες του κυρίως ελλαδικού χώρου, µπολιάζον-
τας µε την αξιοσύνη τους και την ελληνικότητά τους τις περιοχές
στις οποίες εγκαταστάθηκαν µετά τον ξεριζωµό. 

Κάποιος άνθρωπος τέσσερις αιώνες προ Χριστού άναψε µέρα
µεσηµέρι ένα φανάρι και γύριζε στους δρόµους ψάχνοντας. Και
όταν κάποιος τον ρώτησε «Τι ψάχνεις να βρεις;», απάντησε «άν-
θρωπο ζητώ». Άλλη φορά τον ειρωνεύτηκαν πως µπαίνει σε ακά-
θαρτους χώρους. Τους απάντησε «Και ο ήλιος µπαίνει σε ακά-
θαρτους τόπους, αλλά δεν µολύνεται από αυτούς». Αυτός, κυ-
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ρίες και κύριοι, ήταν ο Διογένης ο Κυνικός ή αλλιώς ο «Διογένης
από τη Σινώπη», ένας από τους σηµαντικότερους εκπροσώπους
της φιλοσοφίας. Σήµερα µελετάται σε όλα τα πανεπιστήµια και
σχολεία του κόσµου σαν πρότυπο ειλικρίνειας, απλότητας και
επαναστατικής διάθεσης. 

Ο Διογένης ήταν Πόντιος. Η Σινώπη ήταν η πρώτη ελληνική
αποικία του Πόντου. Η Τραπεζούντα και η Κερασούντα ήταν
αποικίες της Σινώπης. Οι Έλληνες του Πόντου αναφέρονται από
αρκετούς αρχαίους συγγραφείς. Από τον Πόντο καταγόταν ο αρ-
χαίος Έλληνας αστρονόµος Ηρακλείδης, ο ιστορικός και γεω-
γράφος Στράβων και αρκετοί άλλοι. Εποµένως, ο Πόντος απο-
τέλεσε εξαρχής την καρδιά του Ελληνισµού και όχι µόνο του Ελ-
ληνισµού αλλά και της Αρχαίας Αθήνας, της Δηµοκρατίας του
Περικλή. 

Ο ποντιακός Ελληνισµός υπέφερε πολλά. Η άλωση της Τρα-
πεζούντας το 1461 από τους Οθωµανούς δεν τους αλλοίωσε το
φρόνηµα και την ελληνική τους συνείδηση, παρότι ζούσαν απο-
κοµµένοι από τον εθνικό κορµό. Αν και αποτελούσαν µειονότητα,
γρήγορα κυριάρχησαν στην οικονοµική ζωή της περιοχής, ζών-
τας κυρίως στα αστικά κέντρα. 

Το 1908 ήταν µια χρονιά ορόσηµο για τους λαούς της Οθωµα-
νικής Αυτοκρατορίας. Τη χρονιά εκείνη εκδηλώθηκε και επικρά-
τησε το κίνηµα των Νεότουρκων που ώθησε στο περιθώριο τον
σουλτάνο. Οι ελπίδες για µεταρρυθµίσεις στο εσωτερικό της
θνήσκουσας αυτοκρατορίας πολλές, οι οποίες όµως σύντοµα
διαψεύστηκαν. Ήδη από το κίνηµα των Νεότουρκων και του νε-
οτουρκικού εθνικισµού σκοπός ήταν ο αφανισµός των αυτόχθο-
νων µέσω της εκπόνησης σχεδίου διωγµού των χριστιανικών
πληθυσµών, εξισλαµισµού και εκτουρκισµού της περιοχής. 

Θα ζητήσω και εγώ συγγνώµη. Αν και προετοιµασµένος, η συγ-
κίνηση είναι µεγάλη και δεν µπορώ να είµαι αρκετά άρτιος σε
όσα λέω.

Κανείς δεν αµφισβητεί τη συστηµατική και στοχευµένη επιθε-
τική πρακτική των Τούρκων της εποχής ενάντια στους Ποντίους.
Ο θόρυβος που προέκυψε πρόσφατα στην ελληνική κοινωνία
από βαθιά ανιστόρητες πηγές ότι πρόκειται για εθνοκάθαρση και
όχι για γενοκτονία, προσβάλλει βαθύτατα τους Ποντίους. Οκτα-
κόσιες δεκαπέντε ακµάζουσες κοινότητες καταστράφηκαν ολο-
κληρωτικά. 

Όλα τα ελληνικά χωριά µε τις χίλιες εκατόν εβδοµήντα τέσσε-
ρις εκκλησίες τους και τα εννιακόσια εξήντα σχολεία λεηλατή-
θηκαν και κάηκαν. Οι µαζικές εκτελέσεις, οι σφαγές, οι πολυάριθ-
µοι απαγχονισµοί στην Αµάσεια είναι οι µεγαλύτερες αποδείξεις
αυτού του συστηµατικού αφανισµού. 

Οι Έλληνες του Πόντου, άνδρες, γυναίκες, παιδιά, όλοι µαζί
βάσει οργανωµένου σχεδίου έπρεπε να εξολοθρευθούν ως τον
τελευταίο µε µαζικές σφαγές, βιασµούς, λεηλασίες, καταστρο-
φές, τα περιβόητα «Μελέτα Μπουρού» -τάγµατα εργασίας- εξο-
ρίες και εκτοπίσεις οι οποίες δεν ήταν άλλο από πορείες θανάτου
προκειµένου να εκτουρκιστούν µε τη βία πανάρχαιες ελληνικές
περιοχές αυτές των βορείων παραλίων της Μικράς Ασίας. Αυτό
το σχέδιο εξόντωσης που εκτελέστηκε κατά γράµµα ήταν ηθε-
ληµένο και προµελετηµένο. Αυτές οι τερατώδεις πράξεις και οι
ποικίλες φρικαλεότητες εκτιµούν αρκετοί ιστορικοί ότι ξεπερνούν
τη φρίκη ακόµα και της σφαγής των Αρµενίων του 1915. Ό,τι δεν
κατάφερε ο σουλτάνος σε πέντε αιώνες το πέτυχε ο Κεµάλ σε
πέντε χρόνια. Ο ξεριζωµός και το κλίµα τροµοκρατίας αναγκά-
ζουν όσους επιβιώνουν να πάρουν τον δρόµο της προσφυγιάς
αναζητώντας καταφύγιο στη Ρωσία, ενώ γύρω στις τετρακόσιες
χιλιάδες ήρθαν στην Ελλάδα. Με τις γνώσεις και το έργο τους,
την τιµιότητα, το φιλότιµο και την εργατικότητά τους συνεισέφε-
ραν τα µέγιστα στην ανόρθωση καθηµαγµένου, εκείνη την εποχή,
ελληνικού κράτους. 

Αγαπητοί συµπολίτες, αγαπητοί συνάδελφοι, όσο η Τουρκία
προσπαθεί να σκεπάσει το θέµα, δεν θα υπάρξει ποτέ συµφι-
λίωση. Εάν η µνήµη των θυµάτων δεν αποκατασταθεί, οι άνθρω-
ποι δεν θα µπορέσουν να επουλώσουν τις πληγές τους και να
συνεχίσουν. Η Τουρκία οφείλει να ζητήσει επίσηµα συγγνώµη και
να αναγνωρίσει τη γενοκτονία των Ποντίων και όλων των χριστια-
νών της Μικράς Ασίας για ένα ειρηνικό µέλλον στην περιοχή της

Ανατολικής Μεσογείου. 
Αποτελεί θλίψη και είναι εθνικό έγκληµα να υπάρχουν ανάµεσά

µας πολιτικά πρόσωπα που αρνούνται τον όρο της γενοκτονίας
του Ελληνισµού. Δεν υπήρχε κάθαρση, κυρίες και κύριοι, υπήρχε
συστηµατική εξόντωση, συστηµατικός αφανισµός. Υπήρξε γενο-
κτονία Ελλήνων του Πόντου. Η ακριβής ιστορική γνώση δεν µας
οδηγεί σε µισαλλοδοξία. Η άγνοια είναι αυτή που κρύβει τους
πραγµατικούς κινδύνους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ. 
Οι ξεριζωµένες αυτές πατρίδες του Ελληνισµού έχουν σήµερα

να µας διδάξουν αρκετά πράγµατα. Αυτός ο συνεχώς προδοµέ-
νος λαός έχει µάθει να ανθίζει και στην έρηµο. Έχει µάθει να χτί-
ζει παλάτια και να δηµιουργεί κόσµους στις πιο αντίξοες συν-
θήκες. Είµαστε ευγνώµονες που έχουµε ανάµεσά µας τους Πον-
τίους. Είµαστε υπερήφανοι για τους συµπολίτες µας αυτούς, που
φέρνουν µαζί τους τις µακραίωνες παραδόσεις τους. 

Η ιστορία ας µας γίνει µάθηµα. Να µην ξεριζωθούν άνθρωποι
από τις πατρίδες τους ποτέ ξανά. Να µην υπολογίζουµε την πο-
λιτική ξέχωρα από την ανθρώπινη οδύνη, από την ατοµική, αλη-
θινή αξιοπρέπεια. 

Αδελφοί µας Πόντιοι, σας ευχαριστούµε που είστε κοντά µας.  
Θα κλείσω, όπως και ο κ. Λαζαρίδης, έτυχε να έχουµε κοινό

απόφθεγµα: «Ξηρανθήτω ηµίν ο λάρυγξ, εάν επιλαθώµεθά σου,
ω Πάτριος Ποντία γη». «Να ξεραίνεται η γούλα µ’ αν ανασπάλλω
την πατρίδα µ’, τον Πόντον». Είµαστε όλοι Έλληνες του Πόντου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε ενηµέρωσε ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Αντωνιάδης ότι, παράλληλα προφανώς µε πολλές άλλες εκδη-
λώσεις, υπάρχουν τρεις που εξελίσσονται αυτές τις µέρες: Μέχρι
την Κυριακή στην Αίθουσα Εκθέσεων του Μετρό της Πλατείας
Συντάγµατος υπάρχει µια έκθεση ντοκουµέντων και φωτογρα-
φίας, υποθέτω και άλλων στοιχείων. Σήµερα, στο Σύνταγµα στις
19.00’ για το ίδιο θέµα υπάρχει ανοικτή εκδήλωση. Και το Σάβ-
βατο στις 20.00’ στο Καλλιµάρµαρο οµοίως. 

Επίσης, έχει έρθει ψήφισµα από την Παµποντιακή Οµοσπονδία
Ελλάδος

(Στο σηµείο αυτό ο Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αναστά-
σιος Κουράκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψή-
φισµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να τηρήσουµε ενός λεπτού σιγή
στη µνήµη των θυµάτων της γενοκτονίας των Ποντίων. 

(Στο σηµείο αυτό τηρείται ενός λεπτού σιγή στη µνήµη των θυ-
µάτων της γενοκτονίας του Πόντου) 

Aιωνία τους η µνήµη! 
(Όρθιοι οι Βουλευτές χειροκροτούν)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ειδική συνε-
δρίαση για την Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας των Ελλήνων του
Πόντου. 

Στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε τη συνεδρίαση για δύο λεπτά.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας

παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το ιδιωτικό σχολείο Παυλόπουλου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Μάριο Κάτση, Βουλευτή Θεσπρωτίας, τα ακόλουθα:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αρχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 868/16-5-2016 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαρούλας (Χαράς) Καφαν-
τάρη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε τη λήψη
µέτρων για τη συντήρηση και αποκατάσταση του Στρατοπέδου
συγκέντρωσης Χαϊδαρίου και την ανάδειξη του χώρου ως Μνη-
µείου Εθνικής Αντίστασης.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Δη-
µήτριος Βίτσας.

Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη για δύο λεπτά, για να αναπτύξει
την ερώτησή της.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Θα ήθελα στην πρωτολογία
µου περισσότερο χρόνο. Στη δευτερολογία θα καλυφθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καληµέρα σας.
Η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα σε ευρωπαϊκό επίπεδο που, χώροι

ιστορικής µνήµης δεν έχουν αναδειχθεί σε χώρους µουσειακούς,
θα έλεγα, προσβάσιµους και επισκέψιµους σε όλους τους πολί-
τες.

Θα µιλήσω πιο συγκεκριµένα. Το στρατόπεδο Χαϊδαρίου, όπως
όλοι γνωρίζουµε, λειτούργησε σαν στρατόπεδο συγκέντρωσης
από τον Σεπτέµβρη του 1943 µέχρι τον Σεπτέµβρη του 1944. Σε
αυτό το στρατόπεδο έχει αποµείνει ένα κτίσµα, το «Μπλοκ 15»,
µέσα στο οποίο βασανίστηκαν Έλληνες πατριώτες, αγωνιστές,
Εβραίοι, οι οποίοι µετά µεταφέρθηκαν και στα κρεµατόρια της
Γερµανίας.

Ο εν λόγω χώρος και συγκεκριµένα το εν λόγω κτίσµα, το
«Μπλοκ 15», βρίσκεται αυτήν τη στιγµή σε µία κατάσταση όχι
πολύ καλή, δεν είναι προσβάσιµο και επισκέψιµο σε όλους. Λο-
γικό είναι, αφού είναι στρατόπεδο, να υπάρχει άδεια πάντα από
το Γενικό Επιτελείο Στρατού, για να επισκεφθούν τον χώρο αυτό.

Από την άλλη µεριά, είναι ένα χώρος ο οποίος έχει ανακηρυχ-
θεί, εννοώ το «Μπλοκ 15», από το Υπουργείο Πολιτισµού το 1987
σαν ιστορικό διατηρητέο µνηµείο. Μάλιστα, κατά το παρελθόν
υπήρξε ανταπόκριση στο αίτηµα µετατροπής του σε µουσείο
από την Εφορεία Νεοτέρων Μνηµείων Αττικής της Γενικής Διεύ-
θυνσης Αναστηλώσεων Μουσείων και Τεχνικών Έργων.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζοντας το ενδιαφέρον και της Κυβέρνη-
σης και το δικό σας βεβαία, προσωπικά για τον εν λόγω χώρο,
γιατί έχετε κάνει κάποιες κινήσεις, θα ήθελα να αναφέρω τα
εξής: Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ τρεις φορές έχουµε καταθέσει -και
από τότε που ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν αντιπολίτευση το 2013- σχετικό
ερώτηµα στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και βέβαια, στο Υπουρ-
γείο Πολιτισµού, για το τι πρόκειται να γίνει για τον εν λόγω
χώρο, το «Μπλοκ 15».

Στις τρεις αυτές ερωτήσεις αναγνωρίστηκε από όλους η
ανάγκη να γίνουν κάποιες εργασίες στον χώρο και να αναδειχθεί
σε µνηµείο εθνικής αντίστασης. Από την άλλη µεριά, όµως, αυτήν
τη  στιγµή εξωτερικά το κτήριο βρίσκεται σε άσχηµη κατάσταση.

Καταθέτω κάποιες φωτογραφίες εδώ για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα (Χαρά) Καφαντάρη

καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες,
οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν υπάρχει θέµα στατικότητας του ίδιο του κτηρίου. Απλώς,
πρέπει να γίνουν κάποιες εργασίες εξωτερικά, για να µπορεί να
υπάρχει, να το πω έτσι.

Θα ήθελα επίσης να σας πω την τελευταία ερώτηση, την οποία
είχαµε κάνει τον Νοέµβριο του 2015. Μας είχατε απαντήσει,
κύριε Υπουργέ, ότι ναι µεν είχε γίνει προσπάθεια να µπει στο
προηγούµενο ΕΣΠΑ, αλλά δεν ήταν το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας σε αυτήν τη διαδικασία και ότι θα γινόταν µια προσπάθεια
να ενταχθεί το έργο αποκατάστασης, να καταστεί επιλέξιµο στο
νέο ΕΣΠΑ, αφού γίνει µια συγκεκριµένη µελέτη, µε µελετητικό
γραφείο και µε την απαραίτητη συνδροµή του Υπουργείου Πολι-

τισµού και Αθλητισµού.
Πού βρίσκεται αυτή η ιστορία; Έχει καταστεί επιλέξιµο στο νέο

ΕΣΠΑ το εν λόγω έργο; Υπάρχει δε, σύµφωνα µε τη δική σας
απάντηση, τεχνοοικονοµική έκθεση στερεωτικών σωστικών επεµ-
βάσεων του κτηρίου κ.λπ. από την ΑΣΔΥΣ -για να µην πολυλογώ-
που το κόστος για την αποκατάσταση αναφέρθηκε γύρω στις
64.000 ευρώ πλέον ΦΠΑ. Βρίσκεται η εν λόγω έκθεση στο στάδιο
ανασύνταξης από το ΓΕΣ, κατόπιν αυτοψίας µηχανικών του, προ-
κειµένου να περιληφθούν οι απαραίτητες ενέργειες, ώστε να πε-
ριοριστεί το αρχικό κόστος στο ελάχιστο.

Μάλιστα, είχατε αναφέρει στην ερώτηση ότι µε βάση την προ-
αναφερθείσα τεχνοοικονοµική έκθεση, προγραµµατίζετε να εκτε-
λεστούν έργα, µε µέριµνα και δαπάνες του ΓΕΣ, µέσα στο πρώτο
τετράµηνο του 2016. Θα ήθελα να µας πείτε και γι’ αυτό συγκε-
κριµένα -έχει περάσει ο σχετικός χρόνος- σε ποια βάση βρίσκεται
η όλη ιστορία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή του χρόνου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Καφαντάρη.
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ο κ.

Βίτσας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ την κ. Καφαντάρη. Θα ξεκινήσω βασικά µε
τις ερωτήσεις και όχι µε το ιστορικό, που έτσι κι αλλιώς είναι γνω-
στό.

Την τελευταία φορά που βρέθηκα στο Καραϊσκάκη Α, αυτό
που λέγεται µέρος του στρατοπέδου του Χαϊδαρίου, ήταν πριν
έναν περίπου µήνα, µε την ευκαιρία του εορτασµού για τα εβδο-
µήντα χρόνια του Όπλου των Διαβιβάσεων. Εκεί, στην οµιλία µου,
ήµουν µαζί µε τον Αρχηγό του ΓΕΣ κ. Τελλίδη και τον Γενικό
Γραµµατέα τον κ. Ταφύλλη, επεσήµανα και τη σπουδαιότητα του
κτηρίου ως ιστορικού µνηµείου και δεσµεύτηκα για την ανάληψη
πρωτοβουλιών για τη διατήρησή του, την ανακατασκευή και τη
µετατροπή του σε µουσείο, σε συνεργασία πάντα µε το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Αθλητισµού. Είχα κάνει λόγο για ένα κόστος
περί τις 60.000 –αναφέρεται το ακριβές ποσό- µε χρηµατοδό-
τηση από το ΥΠΕΘΑ και εξέφρασα την αισιοδοξία µου, για να εν-
ταχθεί αυτό το έργο στον προγραµµατισµό του ΓΕΣ, δηλαδή στα
προτεινόµενα έργα και στο νέο πρόγραµµα ΕΣΠΑ 2014-2020.

Αυτός ο χώρος πρέπει να είναι επισκέψιµος και ανοικτός στο
ευρύ κοινό. Είχα επισηµάνει, όπως υπενθυµίσατε, την απαραί-
τητη συνδροµή του Υπουργείου Πολιτισµού. Βεβαίως, η τεχνο-
οικονοµική έκθεση βεβαιώνει ότι το κτήριο δεν κινδυνεύει. Αυτή
η τεχνοοικονοµική έκθεση έχει συνταχθεί από την ΑΣΔΥΣ και
κάνει λόγο για το κόστος συντήρησης κ.λπ..

Εµείς τι κάναµε; Παίρνοντας υπ’ όψιν, βέβαια, και τα οικονο-
µικά του σήµερα, επανασυντάξαµε από στρατιωτική υπηρεσία
την έκθεση. Το κόστος αυτή τη φορά και µε ίδιες πλέον δυνάµεις
είναι 35.600 ευρώ, που συµπεριλαµβάνει και το ΦΠΑ. Το διαβι-
βάσαµε στο Υπουργείο Πολιτισµού για έγκριση. Το Υπουργείο
Πολιτισµού ενέκρινε τις άµεσες σωστικές εργασίες και την επι-
µέρους αποκατάσταση και έκανε και ορισµένες επιπλέον προ-
σθήκες. Άρα, αυτό είναι το ένα ζήτηµα, στο οποίο ήδη το ΓΕΣ
διέθεσε πίστωση 35.000 ευρώ. Έχει γίνει επιλογή του αναδόχου
του έργου. Έχει υπογραφεί η σχετική σύµβαση. Έχουν γίνει όλες
οι προπαρασκευαστικές εργασίες για την έναρξη των εργασιών,
που θα γίνουν µε την επίβλεψη του Υπουργείου Πολιτισµού και
αναµένουµε χρόνο λήξης αυτής της φάσης τα µέσα του Ιουλίου.
Από εκεί και πέρα, είµαστε σε µια µόνιµη συνεργασία µε το Δήµο
Χαϊδαρίου, ο οποίος έχει εδώ και πάρα πολλά χρόνια, θα έλεγα,
ζητήσει την αξιοποίηση κ.λπ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Τι εξετάζουµε εµείς; Κατ’ αρχάς, υπάρχει µια παλαιότερη µε-
λέτη του Υπουργείου Πολιτισµού, από προηγούµενες κυβερνή-
σεις, που για την ανάδειξη του χώρου, όλες τις εργασίες κ.λπ.,
είναι απαιτούµενο ένα ποσό, γύρω στο 1 εκατοµµύριο ευρώ. Τι
κάναµε; Σε συνάντηση και µε την Περιφερειάρχη, την κ. Δούρου,
θεωρούµε ότι έχουµε βρει τρόπο ώστε αυτό το ποσό –αν όχι όλο,
τουλάχιστον το µεγαλύτερό του κοµµάτι- να περάσει από την Πε-
ριφέρεια της Αστικής, να το διαθέσει η Περιφέρεια της Αττικής
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στο Υπουργείο Πολιτισµού, ώστε πραγµατικά να ξεκινήσει ακρι-
βώς για τον λόγο αυτόν που είπατε, ότι δεν έχουµε αναδείξει τα
ιστορικά µνηµεία, τους ιστορικούς χώρους µε πολλαπλές δυνα-
τότητες αυτήν τη στιγµή.

Ένα δεύτερο πρόβληµα, το οποίο αυτήν τη στιγµή αντιµετω-
πίζουµε, είναι το ζήτηµα της προσβασιµότητας στον χώρο. Επί
πάρα πολύ καιρό γίνονται διάφορες µελέτες να γίνουν δρόµοι,
δροµάκια, κ.λπ..

Σε συνεργασία που κάνουµε µε τον Αρχηγό του ΓΕΣ δεν εξε-
τάζουµε το ενδεχόµενο ειδικών λύσεων, αλλά να γίνει µια συνο-
λική παραχώρηση της µικρής περιοχής, η οποία έτσι κι αλλιώς
είναι στα όρια του στρατοπέδου, ώστε, σε συµφωνία µε τον Δήµο
Χαϊδαρίου, τον Δήµο Περιστερίου, τον αναπτυξιακό σύνδεσµο
των δήµων της Δυτικής Αθήνας, όλο αυτό το κοµµάτι να αρχίσει
να λειτουργεί, πάντα µε την εποπτεία του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και µε τη συνεργασία της διαδηµοτικής επιχείρησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Τα υπόλοι-
πα στη δευτερολογία σας, κύριε Υπουργέ.

Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Θα είµαι συνοπτική, όπως

είπα και πριν.
Θετικά όλα αυτά που ακούσαµε από τον κύριο Υπουργό. Το

είπα και στην πρωτολογία µου. Είναι δεδοµένο το ενδιαφέρον και
του Υπουργείου και βέβαια της Κυβέρνησης γι’ αυτά τα ζητή-
µατα. 

Ο χαρακτήρας της ερώτησης αποσκοπούσε στο να επισπευ-
σθούν κάποια πράγµατα στον βαθµό που είναι δυνατόν. Το προ-
ηγούµενο Σάββατο ήµουν στην περιοχή. Έγινε µια εκδήλωση
από την περιφέρεια. Το προ-προηγούµενο έγινε µια εκδήλωση
από τον δήµο. Γίνονται διαφόρων ειδών εκδηλώσεις µέσα στον
χώρο. Πηγαίνουν σχολεία, συµµετέχουν νέοι άνθρωποι. Η ιστο-
ρική µνήµη είναι αυτή που διαπαιδαγωγεί τη νέα γενιά. Θα παίξει
κι αυτόν τον διαπαιδαγωγικό χαρακτήρα, θα έλεγα, η ανάδειξη
του χώρου, η ελεύθερη πρόσβαση σε όλους τους πολίτες. Θα
ξαναπώ ότι τα σχολεία µπορεί να πηγαίνουν µετά από ειδική
άδεια. Μπορεί να είναι ένα µνηµείο εθνικής αντίστασης.

Εκεί αναφέρθηκε κι από τον αρµόδιο περιφερειάρχη Αττικής
ότι στην περίπτωση που δεν είναι δυνατόν να προχωρήσουν και
είναι θέµα οικονοµικό, είναι διατεθειµένη και η περιφέρεια να δια-
θέσει αυτό το κονδύλι για να µπορέσει να προχωρήσει η αποκα-
τάσταση. Απλά το καταθέτω. Όπως είπα και πριν, µπορεί στατικά
να µην υπάρχει πρόβληµα, αλλά το κτήριο έχει σηµαντικό πρό-
βληµα και αποτυπώνεται. Όποιος πάει να το δει θα το καταλάβει.
Αναφερθήκατε κι εσείς στην συνεργασία σας µε την περιφέρεια. 

Εύχοµαι, ευχόµαστε όλοι και ο κόσµος στην Δυτική Αθήνα που
είναι και η περιοχή ενδιαφέροντος, ότι γρήγορα θα υλοποιηθεί
αυτό το σχέδιο που θα είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Στην πατρίδα µας δεν υπάρχει χώρος ιστορικής µνήµης, όπως
υπάρχουν σε όλη την Ευρώπη, που να αναδεικνύεται µε τέτοιο
τρόπο, µε δυνατότητα πρόσβασης σε όλους και µε έναν ισχυρό
συµβολισµό τον οποίο χρειαζόµαστε ειδικά σήµερα. Στην Ευ-
ρώπη βλέπουµε, δυστυχώς, ένα πισωγύρισµα σε κάποιες ακρο-
δεξιές αντιλήψεις. Άρα αυτοί οι χώροι παίζουν και έναν
διαφορετικό ρόλο όταν αναδεικνύονται συµβολικά και για µας
και για τις επόµενες γενιές αλλά βέβαια και για τους αγωνιστές
που έδωσαν το αίµα τους εκεί µέσα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Καφαντάρη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Μόνο για µερικά δευτερόλεπτα θα ήθελα τον λόγο.
Όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, δεν µπορούµε να

πούµε ότι είµαστε στο τέλος ενός αγώνα που έχει γίνει εδώ και
πολλές δεκαετίες -στον οποίον έχω συµµετάσχει και προσωπικά-
αλλά είµαστε τουλάχιστον στην αρχή του τέλους. Άρα εγώ ευελ-
πιστώ ότι, αφού ολοκληρωθούν στα µέσα Ιούλη οι σωστικές ερ-
γασίες, θα χρειαστούµε όλες αυτές τις διαδικασίες, που έχουµε
συµφωνήσει µε την κ. Δούρου, τον κ. Τσόκα και το Υπουργείο
Πολιτισµού. Οπωσδήποτε θα περάσουν δύο χρόνια. Ως τότε το
Γενικό Επιτελείο Στρατού φροντίζει, όπως φρόντιζε από παλιά,

ώστε ο χώρος να είναι και επισκέψιµος και καλός για την επί-
σκεψη. 

Με την ευκαιρία θα ήθελα να πω µια κουβέντα µόνο. Πρέπει
να φροντίσουµε πολλά τέτοια κτήρια. Μαζί µε τον Δήµαρχο Σιν-
τικής και το Υπουργείο Πολιτισµού, φροντίζουµε για την αξιοποί-
ηση της γραµµής των οχυρών που ξεκινάνε από το Κιλκίς και
ολοκληρώνονται στην Κοµοτηνή, νοµίζω, ξεκινώντας τις διαδικα-
σίες και από το οχυρό Ρούπελ και από το οχυρό Ιστίµπεη και από
µια σειρά άλλα. Βεβαίως είναι σίγουρο ότι δεν θα αξιοποιηθούν
και τα είκοσι ένα. Σίγουρο είναι όµως ότι µπορεί να δώσουν µια
τεράστια ώθηση στην τουριστική ανάπτυξη της περιοχής και σε
σχέση µε το φυσικό της κάλλος αλλά και σε σχέση µε άλλες οι-
κονοµικές δραστηριότητες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε στην

έκτη µε αριθµό 837/6-5-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δα-
βάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε τα «Ελλη-
νικά Αµυντικά Συστήµατα ΑΒΕΕ».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας, κ. Βίτσας.

Τον λόγο έχει ο κ. Δαβάκης για να αναπτύξει την ερώτησή του
για δυο λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το σύνολο των ερωτηµάτων, τα οποία σας έχω

καταθέσει στην επίκαιρη ερώτηση και τα γνωρίζετε, απηχούν
πλήρως την κατάσταση στην οποία βρίσκονται σήµερα τα Ελλη-
νικά Αµυντικά Συστήµατα. Και το ερώτηµα το οποίο ανακύπτει
από αυτά τα ερωτήµατα -το µέγα ερώτηµα- είναι, τελικά αυτή η
Κυβέρνηση, την οποία εσείς εκπροσωπείτε τώρα, τι σκοπεύει να
κάνει µε τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα. 

Και το λέω αυτό γιατί, πέραν κάποιων δηλώσεων, κάποιων συγ-
κεκριµένων παρεµβάσεων ή συναντήσεων και απολύσεων –γιατί
έχουµε και απολύσεις για τις οποίες έχουµε µιλήσει και γνωρί-
ζετε κι εσείς-, δεν υπάρχει κάτι στον ορίζοντα το οποίο θα έλεγα
ότι δηµιουργεί µια ευοίωνη προοπτική για τα Ελληνικά Αµυντικά
Συστήµατα, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για το προσωπικό, την προ-
οπτική της εταιρείας, για τις άλλες εταιρείες, οι οποίες βρίσκον-
ται και συνθέτουν την έννοια των ΕΑΣ. Και θα ήθελα µε αυτήν την
ερώτηση, η οποία κατ’ επανάληψη έχει συζητηθεί σε αυτήν την
Αίθουσα από άλλες πτέρυγες, από άλλους συναδέλφους, να δια-
σαφηνιστεί, επιτέλους, τι πρόκειται να γίνει άµεσα. Δηλαδή, ανα-
κύπτουν ορισµένα ερωτήµατα τα οποία συνέχουν, σαφώς, κι
εσάς γιατί είστε η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου. 

Τον Ιούνιο θα έχετε να πληρώσετε µισθούς και ασφαλιστικές
εισφορές των εργαζοµένων; Σας είχα παρακολουθήσει προ
µηνών σε µια πρωινή εκποµπή σχετικά µε το θέµα της κατα-
σκευής στρατιωτικού ρουχισµού. Τι θα γίνει µε την Ηλεκτροµη-
χανική στην Κύµη; Ακόµη ηχούν στα αυτιά των εργαζοµένων εκεί,
οι δηλώσεις του κ. Ήσυχου, του πρώην συναδέλφου σας, ο
οποίος έλεγε ότι «όλα θα λυθούν, όλα θα γίνουν» και λοιπά. 

Το πρόγραµµα εξυγίανσης, το οποίο η προηγούµενη κυβέρ-
νηση, του κ. Σαµαρά, είχε υπογράψει και από το οποίο πήραµε
35 εκατοµµύρια, που ήταν µια τονωτική ένεση για τα ΕΑΣ, προ-
χωράει; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το πρόγραµµα αυτό είχε υπογραφεί στις 13 Δεκεµβρίου του

2013. Τι γίνεται µε αυτό το πρόγραµµα; Υπάρχει κάτι το οποίο
θα µπορούσατε να εισφέρετε σε αυτήν την Αίθουσα και επισή-
µως, πλέον, στην Εθνική Αντιπροσωπεία να καταγραφεί; 

Είναι µια µεγάλη υπόθεση τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα,
η ελληνική αµυντική µας βιοµηχανία, το γνωρίζετε, έχετε ενηµε-
ρωθεί. Από κει και µπρος, τι πρόκειται να γίνει; Φτάσαµε στο ση-
µείο να λέµε σήµερα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Στη δευτερολογία
σας, αν θέλετε, τα υπόλοιπα, σας παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Παρακαλώ, θα ήθελα ορισµένες δι-
ευκρινίσεις και κάποιες άµεσες αλλά και απλές –γιατί σε αυτήν
την Αίθουσα πάσχουµε από την απλότητα- απαντήσεις, τις ο-
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ποίες θέλω, κυρίως, για να τις ακούσουν αυτοί που εργάζονται
σε αυτά τα Συστήµατα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δαβάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Κατ’ αρχάς θα ήθελα να ζητήσω συγγνώµη από τον κ.
Δαβάκη γιατί τον ανάγκασα, όπως και τον κ. Σαρίδη, να επανυ-
ποβάλει την ερώτηση. Κατανοείτε, όµως, ότι ένας ογκώδης φόρ-
τος εργασίας µε οδήγησε σε αυτό. Σας είχα υποσχεθεί ότι θα
έρθω να απαντήσω και έτσι ήρθα.

Γνωρίζετε ότι τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, για τα οποία
όλοι ενδιαφερόµαστε, είναι µια εταιρεία η οποία από το 2004 και
µετά παράγει ελλείµµατα. Δεν θέλω σε καµµία περίπτωση να µη-
δενίσω προσπάθειες που έγιναν στο παρελθόν σε αυτό το επί-
πεδο, αλλά αυτό που θα πρέπει να αξιολογήσω είναι το απο-
τέλεσµα και όχι η προσπάθεια, για να κάνουµε πράγµατα από δω
και πέρα. Διότι δεν είναι το θέµα να µιλάς µόνο για το παρελθόν,
αλλά από κει να έχεις µια εµπειρία για να προχωράς. 

Όπως αναφέρατε, τους τελευταίους µήνες του 2013, έγινε µια
συµφωνία µε τους θεσµούς -µε την τρόικα- και µε την έγκριση
του Eurogroup…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πριν λεγόταν τρόικα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ναι, την λέω ξανά εγώ για να µην µπλεκόµαστε.
…ως µια προσπάθεια υποτιθέµενης αναδιάρθρωσής της. Το

αποτέλεσµα βεβαίως αυτής της συµφωνίας της οποίας ξεκίνησε
µετά η εφαρµογή της το 2014, δηλαδή µετά από ένα ολόκληρο
διάστηµα, δεν αντιµετώπισε, κατά τη γνώµη µου, το µείζον πρό-
βληµα της εταιρείας. 

Θα σας πω ορισµένα πράγµατα που είπα και στο διοικητικό
συµβούλιο της εταιρείας και στους διευθυντές της εταιρείας σε
µια έκτακτη σύσκεψη που έγινε, µόλις τη Δευτέρα, πέρα από το
γεγονός ότι παρακολουθώ από πολύ κοντά την εταιρεία. Μάλι-
στα, ένας από τους συµβούλους µου έχει σαν δουλειά µόνο να
βλέπει και να βοηθάει τα ΕΑΣ και την ΕΑΒ. Αυτή είναι, δηλαδή, η
δουλειά που του έχω αναθέσει. Άρα έχω µια αρκετά µεγάλη
γνώση. 

Το πρόβληµα στα ΕΑΣ δεν είναι πρόβληµα ρευστότητας. Και
απαντώντας σε µια από τις ερωτήσεις για το αν θα πληρωθούν
και τον Ιούνιο, θα πληρωθούν και τον Ιούλιο και τον Αύγουστο,
αυτό έχει εξασφαλιστεί και προς αυτήν την κατεύθυνση πηγαί-
νουµε.

Το πρόβληµα της εταιρείας είναι δοµικό. Είναι ο τρόπος που
έχει στηθεί αυτή η εταιρεία. Και έτσι οποιεσδήποτε παρεµβάσεις
πήγαιναν µε αυτόν τον τρόπο και δεν έλυναν τα προβλήµατα. 

Για παράδειγµα, η παρέµβαση για το πρόγραµµα εξυγίανσης
που βάλατε µετέφερε το 93% των χρεών στην υπάρχουσα εται-
ρεία και όριζε εκκαθάριση των πολιτικών συστηµάτων των ΕΑΣ
που είναι εν λειτουργία και αφορά τα πολιτικά ΕΑΣ που απλά
έχουν περιουσιακά στοιχεία και την Ηλεκτροµηχανική Κύµης και
την ΜΒΗ. 

Εκεί έχουµε πάει καλά. Έχω συζητήσει και µε τους εργαζόµε-
νους, γιατί υπήρχαν µια σειρά πράγµατα, τα οποία από λάθος
πληροφόρηση, από λάθος γνώση είπαν ότι η Ηλεκτροµηχανική
Κύµης θα µετατραπεί σε στρατιωτικό εργοστάσιο και µην ανη-
συχείτε καθόλου. Όµως αν είναι να µετατραπεί σε στρατιωτικό
εργοστάσιο οι ίδιοι δεν µπορούν να δουλέψουν σε αυτό, πρέπει
να είναι δηµόσιοι υπάλληλοι και τους το εξήγησα. Άρα αναζη-
τούµε άλλες λύσεις µέσα στη διαδικασία, όµως, τήρησης της
συµφωνίας της προηγούµενης κυβέρνησης να µπει αυτή η δια-
δικασία σε εκκαθάριση.

Υπάρχουν µια σειρά προσπάθειες που έχουν γίνει. Θέλω να
σας πω το εξής. Εγώ στα διοικητικά συµβούλια των οποίων έχω
την εποπτεία ή των οποίων είµαι πελάτης, σαν Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας εννοώ πάντοτε και θα το πω, λέω το εξής. Εγώ σας
έχω εµπιστοσύνη, θα σας εποπτεύω και θα σας βοηθάω, δεν θα
σας λέω εγώ τι πρέπει ακριβώς να κάνετε. Εσείς θα προχωράτε
και µαζί θα αναλαµβάνουµε όλη την ευθύνη. 

Από εκεί και πέρα ό,τι αλλαγές είναι να γίνουν, θα γίνουν. Το

λέω για τη διαδικασία των απολύσεων. Τέσσερις από τους έξι
ήταν διευθυντικά στελέχη, οι άλλοι δύο δεν ήταν διευθυντικά στε-
λέχη. Εγώ ζήτησα να ελεγχθεί µία-µία περίπτωση. 

Άρα πρέπει να λύσουµε το δοµικό εννοώ, γιατί αυτήν τη στιγµή
µε βάση τη συµφωνία θα έπρεπε να έχουµε πεντακόσιους εργα-
ζόµενους. Δεν είναι θέµα απολύσεων, αλλά µε βάση το παράρ-
τηµα της συµφωνίας αν για ένα ή για δύο χρόνια δεν πιάνουν
τους στόχους τους, πρέπει να πάνε στους 384 ή 348. Άρα εµείς
αυτό πρέπει να αποφύγουµε, αλλά και να κάνουµε να δουλέψουν
τα εργοστάσια. Αυτό έχει σηµασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Απαντήστε σύντο-
µα. Και τα υπόλοιπα µετά, κύριε Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε. 

Από τις συµβάσεις για τις οποίες ρωτάτε αν έχουν ακυρωθεί
και ποιες, έχει ακυρωθεί, όπως µας ενηµέρωσε το διοικητικό
συµβούλιο, µία, αυτή µε το Μαρόκο, -να µην διαβάζω τώρα το
ακριβές της σύµβασης- η αξία ήταν 12,7 και η εκτίµηση των ίδιων
των ΕΑΣ είναι ότι αν αυτή εκτελεστεί δεν θα έχουµε κέρδος, θα
έχουµε τουλάχιστον 4,5 εκατοµµύρια χασούρα.

Βεβαίως πρέπει να πω ότι υπάρχει -όχι για τη συγκεκριµένη
σύµβαση- ένας τρόπος management, τον οποίο πρέπει να τον
ξαναδεί, γιατί µερικές φορές πολλές εταιρείες αναγκάζονται να
δουλεύουν µε ίσα βάρκα, ίσα νερά για τον τζίρο. Αυτό είναι ένα
θέµα που εγώ τους το ανέθεσα. 

Συγχρόνως, σε αυτήν τη σύσκεψη της Δευτέρας πήραµε µια
σειρά αποφάσεις, οι οποίες αρχίζουν και εκτελούνται, δηλαδή τη
σχέση των ΕΑΣ µε τις παραγγελίες των Ενόπλων Δυνάµεων, την
ενεργοποίηση µιας σειράς νέων γραµµών παραγωγής, νέων που
είναι παλιές, αλλά είχαν απενεργοποιηθεί και τον τρόπο µε τον
οποίο θα µπορέσουν να δουλέψουν τα ΕΑΣ και επ’ ωφελεία των
Ενόπλων Δυνάµεων από τη µία µεριά µε τους όρους βέβαια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και µε ένα εξαγωγικό ενδιαφέρον.
Ήδη, περιµένουµε να πάρουµε µια πολύ µεγάλη σύµβαση από
την Ινδία, δηλαδή ήδη έχουµε προκριθεί, είµαστε πρώτοι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, τα υπόλοι-
πα στη δευτερολογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Μια µόνο κουβέντα θα ήθελα να πω, ίσως δεν χρει-
αστεί να επανέλθω. 

Έχει µια σηµασία, γιατί είναι και κοµµάτι του δοµικού προβλή-
µατος ο τρόπος που υπάρχει µία πληροφόρηση στις πολιτικές
δυνάµεις ή σε ανθρώπους, σε Βουλευτές για τα ΕΑΣ. Νοµίζω ότι
η πιο έγκαιρη και η πιο έγκυρη είναι αυτή που κάνουµε τώρα και
δεν το συζητάµε καθόλου. 

Για παράδειγµα έχουν γίνει ερωτήσεις και επίκαιρες ερωτή-
σεις που ανέφεραν ότι το πρόγραµµα OTO MELARA έχει απορ-
ριφθεί από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Θέλω να σας ενηµερώσω ότι
το πρόγραµµα έχει εγκριθεί, που σηµαίνει ότι τα ΕΑΣ έχουν ανα-
λάβει ένα πρόγραµµα αξίας 23 εκατοµµυρίων ευρώ περίπου -το
οποίο ξεκινάµε να το επιτελέσουµε- και είναι και επ’ ωφελεία βέ-
βαια και για τα ΕΑΣ αλλά και για το Πολεµικό µας Ναυτικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πριν δώσω το λόγο
στον κ. Δαβάκη, θα κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και
µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό
Σχολείο Κατερίνης..

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας,
κ. Δαβάκης, για τρία λεπτά για την δευτερολογία του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κλείσατε, κύριε Υπουργέ, µε ένα ευ-
χάριστο. Ενεργοποιείται η σύµβαση -η οποία ήταν της Νέας Δη-
µοκρατίας- για τα OTO MELARA, τα οποία είναι ένα πυροµαχικό
που χρησιµοποιεί κατ’ εξοχήν το Πολεµικό Ναυτικό. Είναι πολύ
σηµαντικό.
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Βέβαια η σύµβαση πριν πάει στο Ελεγκτικό Συνέδριο είχε κατά
95% προχωρήσει. Εν πάση περιπτώσει, όµως, -όπως πολύ σωστά
είπατε- όλοι κρινόµεθα εκ του αποτελέσµατος. Και το αποτέλε-
σµα είναι ότι τα OTO MELARA θα αρχίσουν να παράγονται στα
ΕΑΣ.

Το δυσάρεστο της υποθέσεως είναι ότι δεν κατάλαβα ακριβώς
αυτό σχετικά µε τις απολύσεις. Δεν είναι το τεράστιο ζήτηµα.
Είναι, όµως, τεράστιο ζήτηµα για τους απολυθέντες. Έφυγαν έξι
έµπειρα στελέχη από τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα. Απελύ-
θησαν χωρίς κανένα αιτιολογικό λόγο. Το γνωρίζετε και το γνω-
ρίζουµε διαπροσωπικά το ζήτηµα αυτό. 

Θα έλεγα ότι αποκεφαλίστηκε η νοµική υπηρεσία. Έφυγαν
τρεις έµπειροι δικηγόροι, νοµικοί της νοµικής υπηρεσίας των
ΕΑΣ, µεταξύ των οποίων και η προϊσταµένη. Και η διοίκησις δεν
δίνει κάποια συγκεκριµένη απάντηση. Για φανταστείτε να απο-
λύσει εσάς ο εργοδότης, µε ένα πέπλο µυστηρίου, το οποίο είναι
πολλές φορές επί τα χείρω, όσον αφορά υποψίες, σκιές και
λοιπά. Αυτοί οι άνθρωποι περιµένουν να αποκατασταθούν. Έ-
χουν αναλώσει τη ζωή τους στην υπόθεση που λέγεται Ελληνικά
Αµυντικά Συστήµατα.

Θα ήθελα µια σαφή απάντηση για τους απολυθέντες. Πολύ
σωστά είπατε ότι αυτά που συζητούνται σε αυτήν την Αίθουσα
είναι τα σαφέστερα και τα πλέον πιο διαυγή σε σχέση µε συζη-
τήσεις, υποψίες και θρύλους που ακούµε έξω. 

Γνωρίζω για τη συνάντηση που είχατε τη Δευτέρα. Εκδόθηκαν
δύο ενηµερωτικά σηµειώµατα από συνδικαλιστικούς φορείς. Απ’
αυτά τα ενηµερωτικά σηµειώµατα –είναι σαν δελτία Τύπου της
συναντήσεως- προκύπτουν ορισµένα ερωτήµατα.

Το πρώτο ερώτηµα είναι: Αληθεύει ότι η Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού θα ζητήσει από τα ΕΑΣ την ανάκτηση περίπου 60 εκατοµ-
µυρίων λόγω επιδοτήσεων παραγωγής –νοµίζω ότι το αναφέρατε
προηγουµένως- µη αµυντικών δραστηριοτήτων; Αυτή η ενέργεια
δεν θα οδηγήσει σε εκκαθάριση της εταιρείας;

Δεύτερο ερώτηµα: Δεσµευθήκατε ότι θα προβείτε σε συγκε-
κριµένες ενέργειες. Πολύ σωστά είπατε ότι είναι δοµικό πρό-
βληµα. Υπάρχουν, βέβαια, διάφορες προσεγγίσεις. Εφόσον λέει
η ηγεσία ότι το ζήτηµα των ΕΑΣ είναι δοµικό και όχι οικονοµικό ή
οτιδήποτε άλλο, τότε λέµε ότι προσχωρούµε σε αυτήν την
άποψη. Είπατε ότι θα κάνετε συγκεκριµένες ενέργειες για την
εξασφάλιση της µισθοδοσίας των εργαζοµένων στα ΕΑΣ, καθώς
και στο να µη χαθούν οι ρυθµίσεις των χρεών της εταιρείας µε
την εφορία, το ΙΚΑ και λοιπά. Ποιες είναι ακριβώς αυτές οι ενέρ-
γειες;

Τρίτο ερώτηµα: Επαναλαµβάνω ότι οι απολύσεις των στελεχών
και των δικηγόρων έγιναν χωρίς εξηγήσεις. Πρέπει να δώσουµε
εξηγήσεις. Είστε πολιτικός, είστε εξ ιδεολογίας υπερασπιστής
των λαϊκών αιτηµάτων –όπως όλοι σε αυτήν την Αίθουσα οφεί-
λουµε να το κάνουµε- και λαός είναι και αυτοί που εργάζονταν
υπό οποιαδήποτε ιδιότητα εκεί. Θα παρακαλούσα θερµά να µου
δώσετε απαντήσεις και στα άλλα δύο ερωτήµατα.

Όντως είναι και δοµικό το πρόβληµα των ΕΑΣ. Και νοµίζω ότι
αυτή τη στιγµή η πολιτική ηγεσία πρέπει να δώσει λύση. Εµείς, η
Νέα Δηµοκρατία ως κυβέρνηση προσπάθησε. Και έκανε προσπά-
θειες, τις οποίες και εσείς αναφέρατε και νοµίζω ότι τις αναφέ-
ρατε κατά θετικό τρόπο, µε θετικό πρόσηµο.

Εσείς τι κάνετε από εδώ και µπρος; Και νοµίζω ότι αυτή η ερώ-
τηση πρέπει επιτέλους να αποτελέσει την ευκαιρία να υπάρξει
µία πλήρης διαλεύκανση και ένα ξεκαθάρισµα προς κάθε κατεύ-
θυνση και προς τους εργαζοµένους και προς τους υποψήφιους
αγοραστές όσον αφορά το µέλλον των ΕΑΣ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Όσον αφορά τη σύµβαση µε την Ινδία θα ήθελα, αν είσαστε
πρόχειρος, περισσότερη διευκρίνιση. Συµφωνούµε, συνηγο-
ρούµε σε οτιδήποτε θα δηµιουργήσει αιµοδοσία στα ΕΑΣ, αλλά
τι συµβαίνει µε αυτήν τη σύµβαση; Έχετε κάτι να µας πείτε;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Πολύ συγκεκριµένα, κύριε Δαβάκη, κατ’ αρχάς, για το
ζήτηµα µε την Επιτροπή Ανταγωνισµού, πρέπει να πω ότι αυτό
είναι ένα ζήτηµα που στη συνάντηση ανέφερε ως ενδεχόµενο ο
εκπρόσωπος των εργαζοµένων και κανένας άλλος. Αυτήν τη
στιγµή απόφαση της Επιτροπής Ανταγωνισµού σε σχέση µε αυτό
δεν υπάρχει. Και, βέβαια, κατά κύριο λόγο, δεν πρέπει να αφορά
-σας λέω και µια γραµµή υπεράσπισης- το στρατιωτικό κοµµάτι
των ΕΑΣ, αλλά το πολιτικό κοµµάτι των ΕΑΣ το οποίο τίθεται σε
εκκαθάριση. Αυτό, όµως, το παρακολουθούµε µαζί µε την
ΚΕΜΚΕ και είναι το ένα θέµα.

Το δεύτερο θέµα του δοµικού έχει να κάνει και µε το πελατει-
ακό κράτος. Θέλω να σας το πω τελείως καθαρά. Δεν µπορεί µία
εταιρεία σαν τα ΕΑΣ να έχει το 60% διοικητικό προσωπικό, ακόµα
και µε τη µείωση, και το 40% στην παραγωγή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύµη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Όχι µόνο στην Κύµη, αλλά και πάρα πολλά άλλα. Είναι
ζητήµατα τα οποία πρέπει να τα δούµε.

Ή δεν µπορεί το προηγούµενο χρονικό διάστηµα να έχουν
παυθεί οι γραµµές παραγωγής που αφορούν τα µικρού διαµε-
τρήµατος πυροµαχικά, τα οποία είναι τα πλέον ζητούµενα και τα
ξαναστήνουµε από την αρχή. Δηλαδή, πήραµε και την Ελευσίνα
και την πήγαµε στο Λαύριο και πάει λέγοντας. Αυτές είναι οι προ-
σπάθειες που κάνουµε. 

Δεν θέλω να αναφέρω τι τους είπα σε µια συνάντηση ένα προς
ένα, αλλά είπα πολύ συγκεκριµένα πράγµατα, τα οποία εκτε-
λούµε και παρακολουθούµε από τη Δευτέρα όχι µόνο µέρα µε
τη µέρα, αλλά ώρα µε την ώρα. Και πρέπει να πω ότι η ερώτησή
σας µε διευκόλυνε να ελέγξω και συγκεκριµένα άλλα στοιχεία
και νοµίζω ότι αυτή είναι η διαδικασία.

Τρίτον, για τη διαδικασία που αφορά -ας το πω µε αυτόν τον
τρόπο- τις σχέσεις των εργαζοµένων, θέλω να σας πω τα εξής:
Είπα στην αρχή ότι εγώ έχω εµπιστοσύνη στη διοίκηση. Δεν
µπορώ να παρέµβω λέγοντας «γιατί κάνεις αυτό;» κι αυτό όχι
γιατί δεν µπορώ, αλλά δεν θα είναι και σωστό. 

Θυµίζω, σε προηγούµενη ερώτηση του κ. Λοβέρδου είχα πει
ότι για το αντικείµενο των εργασιών του νοµικού τµήµατος των
ΕΑΣ -και το οποίο δίνει και δουλειές έξω σε δικηγορικά γραφεία-
το να έχει δέκα δικηγόρους -και µάλιστα τότε είχα πει έντεκα δι-
κηγόρους και µε διόρθωσε ότι ήταν δέκα- αυτό το θεωρώ στοι-
χείο του δοµικού προβλήµατος. Η αξιολόγηση τώρα του ποιοι,
πώς και λοιπά είναι της διοίκησης. 

Σχετικά µε τους έξι εργαζόµενους, εκ των οποίων τέσσερις
είχαν διατελέσει ή ήταν στελέχη, η µία περίπτωση -νοµίζω θα
συµφωνήσουµε και οι δυο µας, αν το συζητήσουµε- δεν θα µπο-
ρούσε να παραµείνει, λόγω της συµπεριφοράς στα ΕΑΣ. Όµως,
δεν είµαστε δικαστές µε την έννοια ότι αυτά τα πράγµατα µπο-
ρούν να λυθούν και στα δικαστήρια. Και ξέρω ότι η µία περί-
πτωση ήταν περισσότερο παρεξήγηση και θα έπρεπε να λυθεί. 

Τέλος, ξέρετε όλοι -άλλωστε ανακοινώθηκε και στον Τύπο- ότι
κάναµε µία διαδικασία µαζί µε τον Υπουργό και τα συναρµόδια
Υπουργεία που αφορούν την ΕΑΒ. Μετά από ένα ταξίδι, που έχω
υποχρέωση εκ µέρους της Κυβέρνησης να πάω, θα ξαναγίνει –
και το υποσχέθηκα αυτό- αυτή η ίδια διαδικασία µε τα ΕΑΣ, όπου
θα πάρουν µέρος το Υπουργείο Οικονοµικών, το Υπουργείο Ερ-
γασίας και το Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης. Γιατί
βγαίνουν προβλήµατα να παίρνεις δουλειές, όπως αυτή της Ιν-
δίας -και να µην αναφέρω για τι θέµα είναι, αλλά είναι ένα πολύ
µεγάλο project- και να µην έχεις εργαζόµενους να τα βγάλεις και
να µπαίνεις σε µία διαδικασία σύγχρονου δουλεµπόριου -το
οποίο θα σταµατήσει-, να παίρνεις δηλαδή εταιρεία ενοικίασης
εργαζοµένων, που πρέπει πια να τους εκπαιδεύεις. Έτσι δεν πάει
µπροστά –και συµφωνούµε νοµίζω σε αυτό- ούτε η εταιρεία ούτε
η οικονοµία. 

Άρα, και αύριο φαντάζοµαι και µεθαύριο και αυτές τις ηµέρες,
θα έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε πάρα πολύ περί οικο-
νοµίας και πώς θα περάσουµε από την ύφεση στην ανάπτυξη όχι
µόνο µε µέτρα, αλλά και µε άλλες δράσεις -αυτό είναι που θα
µας απασχολεί- και θα έχουµε αυτήν τη δυνατότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επό-
µενη είναι η όγδοη µε αριθµό 836/4-5-2016 επίκαιρη ερώτηση
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δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης
Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας,
σχετικά µε τα προβλήµατα και τις προοπτικές της Ελληνικής Βιο-
µηχανίας Οχηµάτων ΕΛΒΟ.

Παρακαλώ όλους να δείξουν σεβασµό στο χρόνο, γιατί στις
13.00’ αρχίζει η επιτροπή για το νοµοσχέδιο και οι περισσότεροι
από τους Υπουργούς πρέπει να είναι εκεί. 

Ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, την 1η Φεβρουαρίου 2016 επισκεφθήκατε µε

την ιδιότητά σας τις εγκαταστάσεις της Ελληνικής Βιοµηχανίας
Οχηµάτων στη Θεσσαλονίκη και σύµφωνα µε την επίσηµη ανα-
κοίνωση του Υπουργείου είχατε συνάντηση µε το σωµατείο των
εργαζοµένων. Τονίσατε δε σ’ αυτή τη συνάντηση ότι η ΕΛΒΟ
είναι ένα προνόµιο που έχει το ελληνικό κράτος, το οποίο ωστό-
σο στη διάρκεια των προηγούµενων χρόνων διαρκώς το απα-
ξίωνε, µε τελικό στόχο και επιδίωξη να οδηγήσει σε κλείσιµο συ-
νολικά την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση, τονίσατε, προσπαθεί να αντιστρέψει
αυτή την κατάσταση. Ειδικότερα, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
εκδηλώνει το ενδιαφέρον του να αναλάβει την εποπτεία της
ΕΛΒΟ, που σήµερα έχει το Υπουργείο Οικονοµικών και µέσα απ’
αυτήν να συνδράµει στην ανασυγκρότηση της επιχείρησης. Αυ-
τό, όπως είπατε, µπορεί να γίνει σε πρώτη φάση µε διάφορα
µικρά προγράµµατα του Στρατού Ξηράς και ταυτόχρονα µε
ανοίγµατα και σε στρατούς άλλων χωρών. Η υπόθεση της ΕΛΒΟ,
προσθέσατε, θα πρέπει να έχει κλείσει µέχρι το τέλος του Φε-
βρουαρίου. 

Ωστόσο, είναι δεδοµένη η απόφαση της Κυβέρνησης να πα-
ραµείνει η ΕΛΒΟ ανοιχτή και διαβεβαιώσατε ότι θα κάνετε ό,τι
είναι ανθρωπίνως, αλλά και πολιτικά δυνατό, ώστε αυτό το «δια-
µάντι», όπως είπατε, της ελληνικής βιοµηχανίας να σταθεροποι-
ηθεί και να αναπτυχθεί.

Κατόπιν αυτών, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: Σε ποιες ενέργειες
έχετε προβεί κατά το χρονικό διάστηµα που ο ίδιος θέσατε, αλλά
και αργότερα για την εύρυθµη λειτουργία της ΕΛΒΟ, ιδιαίτερα
στον τοµέα της ανάληψης εγχώριων και διεθνών εξοπλιστικών
προγραµµάτων; Ποιος είναι ο σχεδιασµός της Κυβέρνησης για
το µέλλον της εταιρείας, ιδιαίτερα στην προοπτική πλήρους ή
µερικής ιδιωτικοποίησης της επιχείρησης; Πώς σκοπεύετε να επι-
λύσετε το πρόβληµα της οικονοµικής ασφυξίας της επιχείρησης
και ειδικότερα την εκκρεµότητα της κρατικής οφειλής; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε πολύ, κύριε Σαρίδη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ, κύριε Σαρίδη, για την ερώτηση. 
Κατ’ αρχάς, να δικαιολογήσω τον όρο «διαµάντι» µε τρόπο που

νοµίζω ότι µπορούµε να καταλάβουµε όλοι και όσοι δεν είναι
εδώ, αλλά και όσοι µας βλέπουν. Εάν βγείτε έξω και παρατηρή-
σετε λεωφορεία, όχι µόνο του Στρατού, αλλά και της ΣΤΑΣΥ και
άλλα βαρέα οχήµατα κλπ., θα δείτε την επιγραφή ΕΛΒΟ και πρέ-
πει να είµαστε περήφανοι γι’ αυτό, ότι έχουµε στην Ελλάδα µία
βιοµηχανία, η οποία µπορεί να κάνει βαρέα οχήµατα. 

Το γεγονός ότι καταφέραµε µόνοι µας να την απαξιώνουµε,
αντί να την επεκτείνουµε, αυτό είναι προς ψόγο δικό µας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Παγκόσµια πρωτοτυπία!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ναι, είναι τροµερό και µάλιστα για µία εταιρεία, η
οποία µπορεί να έχει και εξαγωγικό και άλλο ενδιαφέρον. 

Αυτό είναι το ένα θέµα και πρέπει να σας πω ότι έχω κάνει µία
αρκετά µεγάλη προσπάθεια και βρίσκω επικοινωνία, ιδιαίτερα µε
το Υπουργείο Μεταφορών και Δικτύων, ώστε να υπάρχουν προ-
γραµµατικές συµφωνίες προς αυτήν την κατεύθυνση. Αυτό είναι
το ένα, αλλά το λέω -αυτό είναι ατοµικό- ως µέλος της Κυβέρνη-
σης. Ας το πω µε αυτόν τον τρόπο, γιατί το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας σε σχέση µε την ΕΛΒΟ είναι πελάτης. Εδώ είναι το δεύ-
τερο ζήτηµα. 

Συγχρόνως, πρέπει να τονίσουµε, για να το γνωρίζουν όλοι,

ότι η ΕΛΒΟ είναι σε εκκαθάριση εν λειτουργία. Το δυστύχηµα ότι
το «εν λειτουργία» έχει κάποια χαρακτηριστικά. Δηλαδή, λειτουρ-
γεί πραγµατικά η επιχείρηση; Η δική µου γνώµη είναι ότι δεν ξε-
περνά το 20% των δυνατοτήτων της σ’ αυτά που κάνουν τώρα.

Τι έκανα, όµως, εγώ µετά; Υπάρχει πρώτα και κύρια η οφειλή
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, η οποία πρόσφατα έχει κατο-
χυρωθεί και από δικαστικές αποφάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Αντικειµενικά το Νοµικό Συµβούλιο θα έπρεπε να πάει και να
εφεσιβάλει. Και εφεσίβαλε, διαφορετικά θα είχαν ευθύνη, εάν
δεν το έκαναν. Όµως, αυτό που έχουµε συνεννοηθεί και γι’ αυτό
που έχουµε τις απαραίτητες άδειες και από το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, δηλαδή την απαραίτητη έγκριση, είναι να γίνει ένας εξω-
δικαστικός συµβιβασµός -και θα σας πω και ποιον προτείνουµε,
χωρίς να προδικάζω- ώσπου να γίνει τελικά η νοµική διαδικασία. 

Ο εξωδικαστικός συµβιβασµός που έχουµε προτείνει και συ-
νεννοηθεί και µε τον εκκαθαριστή, είναι το βασικό κεφάλαιο που
οφείλεται να αρχίσει να αποδίδεται από τα τώρα και η συζήτηση
να πάει µόνο στο επίπεδο των προσαυξήσεων και των τόκων. Μι-
λάµε για 7 εκατοµµύρια από τα 9 που έχουν περίπου εκδικαστεί
και µε αυτή τη λογική προχωράµε.

Το δεύτερο που θέλω να σας πω είναι ότι πρέπει να ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία της εκκαθάρισης. Νοµίζω ότι είναι αρκετά
χρόνια στον αέρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Μόνο ότι η διαδικασία της εκκαθάρισης πρέπει να έχει δύο
στοιχεία. Πρώτον, η ΕΛΒΟ είναι ενιαία και σ’ αυτό έχουµε συνεν-
νοηθεί και µε τον εκκαθαριστή. Άρα, δεν γίνεται.

Δεύτερον, το περιουσιακό στοιχείο των Ενόπλων Δυνάµεων
εντός της ΕΛΒΟ, το οποίο δεν είναι ότι αποτιµάται σε χρήµα αντί
αντισταθµιστικό ωφέληµα, αλλά σε αξία λειτουργίας της εται-
ρείας, πρέπει να κατοχυρωθεί µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο.
Αυτήν τη στιγµή λειτουργεί ως χρησιδάνειο στην εταιρεία.

Τρίτον, πρέπει να ελέγξουµε τις δυνατότητες στο νέο µετοχικό
σχήµα µιας ενιαίας εταιρείας της συµµετοχής του δηµοσίου,
ώστε να νιώθουµε ότι χρησιµοποιούµε αυτό το κοµµάτι. Εγώ δεν
συµφωνώ -και θέλω να σας το πω- η ΕΛΒΟ να ασχολείται µόνο
µε στρατιωτικά, πρέπει να επεκταθεί.

Το τέταρτο ζήτηµα πρέπει να σας πω µια ότι είναι µια κακή εµ-
πειρία. Να λέµε τις καλές, να λέµε και τις κακές. Όταν επιστρέ-
ψαµε από τη Θεσσαλονίκη, ζητήσαµε από την ΕΛΒΟ, µε βάση
µία κατάσταση αναγκών των γενικών επιτελείων, να µας δώσει
τιµές. Πρέπει να αλλάξουµε τον τρόπο, µε τον οποίο καθορίζον-
ται οι τιµές υπηρεσιών και …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε και δευτερολογία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Ένα δευτερόλεπτο µόνο, κυρία Πρόεδρε, δεν ξέρω αν
θα χρειαστώ.

Να τον αλλάξουµε αυτόν τον τρόπο, γιατί δεν είναι ανταγωνι-
στικότητα, µε αποτέλεσµα να έρθουν τιµές που ήταν 20% και
30% επάνω από τις συνήθεις τιµές, που αγοράζουµε ήδη. Όπως
καταλαβαίνετε, έτσι δεν πάνε µπροστά οι εταιρείες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Σα-
ρίδης έχει τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε για έναν εξωδικαστικό συµβιβασµό,

αλλά αυτός ο εξωδικαστικός συµβιβασµός στην οφειλή –που ου-
σιαστικά έχετε προχωρήσει, έχει προσφύγει το κράτος στο ΣτΕ
για την οφειλή των 7 εκατοµµυρίων- θέλει κάποιο χρόνο, απαιτεί
κάποιο χρόνο και γι’ αυτόν τον χρόνο που απαιτεί, θα ήθελα να
σας πω, ότι αυτήν τη στιγµή οι εργαζόµενοι στην Ελληνική Βιο-
µηχανία Οχηµάτων είναι τρεις µήνες απλήρωτοι. Έχουν πάρει
500 ευρώ έναντι από την πώληση κάποιων ανταλλακτικών συνο-
λικής αξίας 190.000 ευρώ. Από αυτά τα χρήµατα ζούνε και από
τις απαντήσεις, τις οποίες πήραµε, δεν βλέπουµε πώς αλλιώς θα
έρθουν άλλα έσοδα, µέχρι να επιτευχθεί αυτός ο εξωδικαστικός
συµβιβασµός. 

Εγώ δεν βλέπω πώς θα µπορούσε η απάντησή σας, κύριε
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Υπουργέ, να καθησυχάσει τους εργαζόµενους της ΕΛΒΟ. Γνω-
ρίζετε κι εσείς ότι το µέλλον της ΕΛΒΟ ταυτίζεται ουσιαστικά και
µε το µέλλον των εργαζοµένων της. Οι εργαζόµενοι έχουν από
πίσω οικογένειες. Αν αυτά που λέµε εδώ σήµερα, δεν βγάζουν
νόηµα στα αυτιά των ανθρώπων που µας ακούνε, τότε πώς µπο-
ρούµε εµείς να µιλάµε για µία ενδεχόµενη ανάπτυξη στην Ελ-
λάδα; 

Όπως και να έχει, κύριε Υπουργέ, εµείς θέλουµε µία απάντηση
σήµερα εδώ από εσάς, µία επίσηµη απάντηση, η οποία να φτάσει
στα αυτιά των εργαζοµένων και να είναι µία απάντηση ξεκάθαρη,
ουσιαστική, να είναι µία απάντηση ικανοποιητική για το µέλλον
των ανθρώπων αυτών και το µέλλον των οικογενειών τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κύ-

ριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Δεν θα πω ότι το ζήτηµα της µισθοδοσίας της λειτουρ-
γίας είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµικών, γιατί είναι
ένα ζήτηµα που το ξέρω και µπορώ να σας απαντήσω.

Σε σχέση µε το πρώτο, όλες οι διαδικασίες έχουν ολοκληρω-
θεί. Σε σχέση µε τον εξωδικαστικό συµβιβασµό, αναµένεται η συ-
νεδρίαση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, που θα ολο-
κληρώσει αυτή τη διαδικασία στις 31 Μαΐου, οπότε αµέσως µετά
και µε τον τρόπο που αυτό θα συµφωνηθεί, µια και οι µη επίση-
µες συνεννοήσεις έχουν ολοκληρωθεί, θα ξεκινήσει αυτή η δια-
δικασία. Βεβαίως, αυτό δεν λύνει το πρόβληµα της λειτουργίας
της εταιρείας. 

Ξέρετε ότι σε τέτοιου είδους εταιρείες το µέλλον των εργαζο-
µένων µε το µέλλον της εταιρείας είναι λίγο-πολύ κοινό. Έτσι δεν
είναι; Άρα, όταν µιλάω για το ένα, εννοείται ότι ενδιαφέροµαι για
το άλλο. Αυτό είναι το βασικό ζήτηµα. 

Τι µπορούµε να κάνουµε εµείς και τι έχουµε κάνει σαν Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας; Θέλω να σας πω ότι στην πρόσφατη επί-
σκεψή µου στην Κύπρο και µετά από συνεννόηση και µε τον
εκκαθαριστή και τη διοίκηση της ΕΛΒΟ, λύσαµε ένα χρονίζον
πρόβληµα, βρίσκοντας µια τιµή για εξαρτήµατα που ήταν από
αυτοκίνητα –µε την Κύπρο- και λίµναζαν. Λύθηκε αυτό το πρό-
βληµα µε τις επτακόσιες χιλιάδες. 

Συγχρόνως, έχουµε δυο συµβάσεις, τις οποίες αυτήν τη
στιγµή προωθούµε, τη σύµβαση 039Δ/2011 για εβδοµήντα έξι
ρυµουλκά οχήµατα, δεν έχει νόηµα ο τύπος, που είναι η αξία του
τιµήµατος 9,5 εκατοµµύρια και το δεύτερο, η σύµβαση για προ-
µήθεια επτακοσίων ενενήντα ενός ειδών ανταλλακτικών MS 240-
290, που η σύµβαση είναι άλλα 5.700.000. Αυτά αφορούν τον
στρατό τον δικό µας. 

Και για να αποδείξω ακόµη περισσότερο αυτό που λέω, είναι
ήδη γνωστή η προσπάθεια να υπάρξει µια σύµβαση µε τον αιγυ-
πτιακό στρατό για διακόσια περίπου οχήµατα µεταφοράς -BMP3
λέγονται- ώστε κι από εκεί να υπάρξει αυτό το πράγµα. 

Όµως, θέλω να είµαι τελείως καθαρός. Αυτά είναι ενέργειες
ενέσεων και οι ενέσεις αυτές να µην είναι «αίνεση προς τον Κύ-
ριον». Θα πρέπει να ολοκληρωθεί η διαδικασία της εκκαθάρισης
σε λειτουργία της ίδιας της εταιρείας. Εγώ το είπα µε ανοικτό
τρόπο στους εργαζόµενους, γιατί ξέρετε ότι υπάρχουν αιτήµατα
να επιστρέψει, να αναστραφεί η εκκαθάριση. 

Κατά τη γνώµη µου, δεν είναι αυτό το ζήτηµα. Να ολοκληρωθεί
αυτή η διαδικασία και να υπάρξει ένα πρόγραµµα. Η ΕΛΒΟ έχει
µείνει πια µε λίγους εργαζόµενους σχετικά µε τις δυνατότητές
της. Δεν είναι εκεί το βάρος. Χρειάζεται ένα ολοκληρωµένο πρό-
γραµµα, ώστε αυτή η εταιρεία να µπορεί και να διοικείται και να
είναι αποτελεσµατική και να είναι και κερδοφόρα. 

Είπα ορισµένα πράγµατα που µπορεί να κάνει το ελληνικό δη-
µόσιο, όπως προγραµµατικές συµβάσεις. Δεν θα πάρουµε τη
δουλειά του κυρ Κώστα του µηχανουργού από τη γειτονιά, αλλά
µπορούµε να φτιάξουµε προγραµµατική σύµβαση ανανέωσης
του στόλου µας στα λεωφορεία, στον ΟΑΣΘ, στα τρένα. Δηλαδή,
υπάρχουν τέτοια πράγµατα, πάρα πολλά, που µια ευρύτερη συ-
ζήτηση θα µε βοηθούσε να µοιραστούµε τις σκέψεις µας. 

Εµείς τι έχουµε εξασφαλίσει; Με αυτά τα 7 εκατοµµύρια, θα
έλεγε κανένας ότι έχει εξασφαλισθεί περίπου η µισθοδοσία των
ανθρώπων που δουλεύουν εκεί, αν δεν κάνω λάθος, τουλάχιστον

µέχρι τέλους του 2016. Με αυτές τις παραγγελίες δίνουµε κά-
ποιες δυνατότητες να υπάρχει χρηµατοδοτική ροή σε αυτήν την
κατεύθυνση, αλλά µε την ολοκλήρωση και της διαδικασίας θα
πρέπει να δούµε τη δυνατότητα που έχει η ΕΛΒΟ να σταθεί και
κατά τη γνώµη µας πρέπει να σταθεί σαν εταιρεία, σαν ένα ατού
της ελληνικής οικονοµίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, σας ανακοινώνω το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Δευτέρας 23 Μαΐου 2016. 

A. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 874/16-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς
τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την εναρ-
µόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε τον κανονισµό της «Διε-
θνούς Οµοσπονδίας Ποδηλασίας» για την ποδηλασία ΑΜΕΑ.

2. Η µε αριθµό 858/12-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστι-
νού προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την κατάρρευση
της οικονοµίας της Δωδεκανήσου.

3. Η µε αριθµό 883/17-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, σχετικά µε την ποινικοποίηση και την καταστολή των
αγροτικών κινητοποιήσεων.

Β. Επίκαιρες Ερωτήσεις Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 875/16-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη  προς
τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχε-
τικά µε τον προγραµµατισµό του Υπουργείου για τη νέα αντιπυ-
ρική περίοδο. 

2. Η µε αριθµό 851/10-5-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αικατερίνης Παπακώστα
- Σιδηροπούλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
αλλαγή στάσης της Ελληνικής Κυβέρνησης προς το Διεθνές Νο-
µισµατικό Ταµείο (ΔΝΤ).

3. Η µε αριθµό 852/10-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χαλκιδικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βαγιωνά προς
τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τους «άταφους πεσόντες
του έπους του ‘40 και τη σηµερινή ανήθικη απαίτηση του Αλβα-
νικού Υπουργείου Εξωτερικών». 

4. Η µε αριθµό 855/10-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Σάκη Βαρδαλή προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
Ελληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων («ΕΛ.Β.Ο Α.Β.Ε.»).

Το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 20 Μαΐου
2016 ενσωµατώθηκε στο δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-
τέρας 23 Μαΐου 2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 872/16-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρ-
νησης για την αξιοποίηση του Κέντρου Εκπαίδευσης Νεοσυλλέ-
κτων Άρτας. 

2. Η µε αριθµό 881/17-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την κα-
ταβολή αποζηµιώσεων στους δενδροκαλλιεργητές του Νοµού
Λάρισας για την παραγωγή τους που καταστράφηκε από πρό-
σφατο παγετό.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 873/16-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
έγκαιρη διενέργεια ψεκασµών για την καταπολέµηση των κου-
νουπιών. 
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2. Η µε αριθµό 882/17-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τους Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, και Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
σχετικά µε την καταβολή των αποζηµιώσεων των αγροτών του
Δήµου Σουφλίου της Περιφερειακής Ενότητας Έβρου, λόγω των
καταστροφών στο φυσικό και ζωικό κεφάλαιο από τις πληµµύρες
του 2015. 

3. Η µε αριθµό 871/16-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Θεοχάρη Θεοχάρη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αναστολή διευρυµένου
ωραρίου των Τελωνείων Ε’ και ΣΤ’ Πειραιά. 

4. Η µε αριθµό 843/9-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Καβάλας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικολάου Παναγιωτόπουλου
προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε την καταβολή της χρηµατοδότησης των σχολικών επιτρο-
πών για την πληρωµή των σχολικών καθαριστριών.

5. Η µε αριθµό 846/9-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την άµεση
αντιµετώπιση του θέµατος της εφηµερίας παιδιάτρου στην Αρ-
γολίδα.

6. Η µε αριθµό 825/25-4-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλο-
οικονόµου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την υπολειτουρ-
γία του Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου Μεταξά. 

7. Η µε αριθµό 829/25-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε το πα-
λιό χρέος 90 εκατοµµυρίων ευρώ στα αστικά λεωφορεία, που
οφείλεται στις προηγούµενες διοικήσεις.

8. Η µε αριθµό 799/19-4-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αι-
κατερίνης Ιγγλέζη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις
ανάγκες της Μονάδας Τεχνητού Νεφρού του Γενικού Νοσοκο-
µείου Χαλκιδικής.

9. Η µε αριθµό 708/28-3-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβλη-
µάτων του Γενικού Νοσοκοµείου Λαµίας.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφοι 2 και 3 του
Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 3062/10-2-2016 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Λακωνίας κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε την αποζηµίωση των µεριδιούχων Συνε-
ταιριστικών Τραπεζών.

Σας πληροφορώ ότι τώρα θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Σκουρλέτης σε δύο ερωτήσεις και στη
συνέχεια θα παρακάµψουµε τον κ. Μπόλαρη -το λέω για όσους
Βουλευτές θέλουν να κάνουν την οικονοµία τους- και θα απαν-
τήσει ο κ. Αλεξιάδης σε µία ερώτηση, ώστε να µεταβεί στην Επι-
τροπή που συζητείται το νοµοσχέδιο. 

Ξεκινάµε µε την Πέµπτη µε αριθµό 866/16-5-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την αθρόα εισαγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας. 

Κύριε Καµµένε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. Είναι ένα σηµαντικό ζήτηµα. Θα

ήθελα σήµερα στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου να
ενηµερώσουµε τους Βουλευτές, αλλά και τους πολίτες σε σχέση
µε τις εισαγωγές ρεύµατος και την παραγωγή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας στην Ελλάδα. 

Οι εισαγωγές προκύπτει, πλέον, ότι καλύπτουν το 20% της εγ-
χώριας ζήτησης ρεύµατος και οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας
άλλο ένα 10%. Τον Μάρτιο οι εισαγωγές κάλυψαν το 25% της
παραγωγής και οι εγχώριες ΑΠΕ το 12%. Αυτή τη στιγµή το ηλε-
κτροπαραγωγικό δυναµικό τον Μάρτιο του 2016 ήταν 18,1 GWh
και οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας είχαν φτάσει στα 4,6 GWh. 

Οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, φυσικά, είναι ένας τοµέας

ανάπτυξης. Θα πούµε τα νούµερα. Επιδοτούνται αυτή τη στιγµή
µε 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ από τον κρατικό προϋπολογισµό,
ενώ συγχρόνως έχουνε πάρει 8 µε 8,5 δισεκατοµµύρια δάνεια,
αν δεν µε απατά η µνήµη µου από τον προηγούµενο βίο µου στις
δανειοδοτήσεις. 

Φαίνεται ότι η Ελλάδα πηγαίνει προς πλήρη εξάρτηση ή µε-
γάλο µέρος της εξάρτησης της ενεργειακής της επάρκειας από
τις εισαγωγές. Δεν θα διαβάσω της υπόλοιπη εισήγηση, γιατί
είναι και στα Πρακτικά.

Ερωτάσθε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Πώς προτίθεστε να αντιµε-
τωπίσετε τον αυξανόµενο κίνδυνο της ενεργειακής περιθωριο-
ποίησης της χώρας µας; Πώς θα επανακαθοριστεί το ενεργειακό
µέλλον στην Ελλάδα, ώστε να επιβιώσει σε ένα περιβάλλον έν-
τονου διεθνούς ανταγωνισµού; Για ποιο λόγο, ενώ τα εργοστά-
σια µπορούν να υπερκαλύπτουν την εγχώρια ζήτηση, σε µεγάλο
ποσοστό, υποαπασχολούνται, µε αποτέλεσµα να παρατηρείται
αθρόα εισαγωγή ηλεκτρικής ενέργειας; Πώς θα επιτευχθεί η
φθηνότερη παραγωγή ενέργειας, που θα µπορούσε να αποτρέ-
ψει το κλείσιµο των εργοστασίων ή και τις απολύσεις εξειδικευ-
µένου προσωπικού; 

Ποια είναι η συνολική ζήτηση ηλεκτρικής ενέργειας στη χώρα
µας ανά έτος τα τελευταία δέκα χρόνια; Αν έχετε τα στοιχεία, να
µας τα καταθέσετε. Τι ποσοστό καλύπτεται από την εγχώρια πα-
ραγωγή και τι ποσοστό αυτής της ανάγκης από τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας;

Και τέλος, κατά τη γνώµη σας, οι ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας βοηθούν στην ενεργειακή ασφάλεια και επάρκεια στη χώρα
µας ή πρέπει να αλλάξει το µείγµα παραγωγής, για να καταφέρει
να γίνει ενεργειακά ανεξάρτητη; Μπορείτε να µας προσθέσετε,
επίσης, τη λίστα των εταιρειών, που εισάγουν το ρεύµα και από
ποια χώρα και σε ποιο ποσοστό;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Με την ερώτησή σας, κύριε Καµµένε, ουσιαστικά θέτετε καίρια

ζητήµατα, που αφορούν το σύνολο της ενεργειακής πολιτικής
στη χώρα µας. Αυτή δεν είναι µία ερώτηση, αυτή είναι πολυερώ-
τηση. Εν πάση περιπτώσει, θα προσπαθήσω στον λίγο χρόνο να
απαντήσω στα ερωτήµατά σας. 

Κατ’ αρχάς, να δούµε ορισµένα πραγµατικά στοιχεία. Από το
2006 µέχρι τώρα έχουµε µια µείωση της συνολικής ζήτησης. Το
2006 ενδεικτικά ήταν πενήντα τρείς χιλιάδες εννιακόσιες ενε-
νήντα GWh, ενώ το 2015 πέσανε στις πενήντα µία χιλιάδες τρια-
κόσιες πενήντα πέντε GWh. Αναφέροµαι σε έτη και όχι σε µήνες
και σε τρίµηνα, γιατί έτσι µπορούµε να βγάλουµε πιο ασφαλή
συµπεράσµατα. 

Υπάρχει ένα καίριο ερώτηµα: Υπάρχει ζήτηµα ενεργειακής πε-
ριθωριοποίησης της χώρας; Σας απαντώ όχι, εξαρχής. Κανένα
απολύτως δεν υπάρχει. Και υποδοµές αυτή τη στιγµή υπάρχουν,
έτσι ώστε σε οποιαδήποτε περίπτωση να µπορούν να καλύψουν
την υπάρχουσα ζήτηση και πολύ παραπάνω. 

Από κει και πέρα, όµως, θα πρέπει να αντιληφθούµε ότι η εγ-
χώρια ηλεκτρική αγορά είναι µέρος της ευρύτερης ευρωπαϊκής
αγοράς. Αν αυτό δεν το αντιληφθούµε, δεν θα µπορέσουµε να
κάνουµε τις αναγκαίες προσαρµογές και αν δεν τις κάνουµε µό-
νοι µας, τότε πολύ φοβάµαι ότι µπορεί να µας επιβληθούν µε
έναν βίαιο τρόπο.

Θα έλεγα, επίσης, ότι στο πλαίσιο της διαπραγµάτευσης, τον
τελευταίο ενάµισι χρόνο, αποπειραθήκαµε να γίνει κάτι τέτοιο και
το απαντήσαµε και το απαντάµε µε σθεναρότητα στο σηµερινό
νοµοσχέδιο, που θα συζητήσουµε στις 13’ η ώρα στις επιτροπές,
απαντώντας στα σχέδια περί µικρής ΔΕΗ και ιδιωτικοποίησης
του ΑΔΜΗΕ.

Είναι σηµαντικό να αναφέρουµε για άλλη µια φορά ότι σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο, που κατατίθεται σήµερα, καταργούνται, αυτές,
οι προηγούµενες νοµοθετικές ρυθµίσεις των προηγούµενων κυ-
βερνήσεων.

Από εκεί και έπειτα, οι εισαγωγές είναι αποτέλεσµα του τρό-
που λειτουργίας της απελευθερωµένης ευρωπαϊκής αγοράς. Κά-
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ποιος εισάγει, διότι βρίσκει πιο ανταγωνιστικές τιµές, µε αποτέ-
λεσµα αυτό να διαµορφώνει το συνολικό επίπεδο τιµών µέσα στη
χώρα.

Άρα η πρόκληση ποια είναι; Πώς θα µπορέσουµε να µει-
ώσουµε το εγχώριο κόστος παραγωγής ενέργειας. Εκεί είναι το
ζητούµενο και όχι, βέβαια, να έχουµε αυταπάτες ότι µπορούµε
να υψώσουµε σύνορα σε µια εποχή, που οι διασυνδέσεις ανά-
µεσα στις χώρες αυξάνουν και ουσιαστικά µας δείχνουν ότι πολύ
σύντοµα θα µιλάµε πια για µια ενιαία –ήδη περίπου συµβαίνει
αυτό- αγορά ηλεκτρικής ενέργειας.

Σε σχέση µε τα φωτοβολταϊκά, αυτήν τη στιγµή ο τρόπος που
ούτως ή άλλως εισάγονται µέσα στην ενεργειακή αγορά, είναι
γνωστός. Υπάρχουν εγγυηµένες τιµές. Αυτός ο τρόπος χαρακτη-
ρίστηκε από στρεβλώσεις. Ήταν υπερβολικές οι τιµές, που απο-
λάµβαναν όσοι είχαν επενδύσει, όχι µε δικιά τους ευθύνη, το
κράτος τους είχε τάξει τέτοιου είδους τιµές, και έγιναν µειώσεις.
Αποτελεί ένα µόνιµο ζήτηµα το έλλειµµα του ειδικού λογαρια-
σµού των ΑΠΕ. Όµως, πρέπει να ξέρουµε ότι επειδή είναι ένα
κλειστό κύκλωµα η αγορά, όταν υπόσχεσαι και δίνεις ως εγγυη-
µένο έσοδο σε κάποιον, κάποιος άλλος θα το πληρώσει αυτό.

Τι µας ενδιαφέρει εµάς στο τέλος της ηµέρας; Μας ενδιαφέρει
να έχουµε αξιόπιστες και φθηνές υπηρεσίες στον κόσµο.

Αυτή είναι µια άλλη πλευρά. Θέσατε πάρα πολλά ζητήµατα και
σε σχέση µε το φυσικό αέριο. Ο τρόπος αξιοποίησης και διείσ-
δυσης του φυσικού αερίου στην Ελλάδα δεν ήταν ο καλύτερος,
διότι αντί να κατευθυνθεί για καύση, χρησιµοποιήθηκε επί πολλά
χρόνια και µέσα από ειδικούς όρους για την παραγωγή ηλεκτρι-
κής ενέργειας.

Βεβαίως, τώρα είµαστε στην ευτυχή συγκυρία, που έχει πέσει
η τιµή του φυσικού αερίου και τυχαίνει, µάλιστα, να είναι και πιο
ανταγωνιστική αυτή η παραγωγή ενέργειας, που βασίζεται στο
φυσικό αέριο, από άλλες παραδοσιακές µορφές ενέργειας.

Όλα αυτά δηµιουργούν ένα πλέγµα καταστάσεων, το οποίο
οφείλουµε να το βλέπουµε στο σύνολό του και να µπορούµε να
κάνουµε εκείνες τις αναγκαίες αλλαγές, έτσι ώστε –επαναλαµ-
βάνω- να προσαρµοστούµε µ’ έναν τέτοιο τρόπο, ώστε και η Δη-
µόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού να παραµείνει ισχυρή, αλλά,
κυρίως, να µπορεί και το κράτος να έχει εργαλεία για τον δικό
του σχεδιασµό.

Σας λέω κάποια στοιχεία και σταµατάω εδώ, γιατί ο χρόνος
έχει περάσει: Το 2015 η συνολική ζήτηση καλύφθηκε κατά 27%
από ΑΠΕ και υδροηλεκτρικά. Είναι 17% συν 10%, για την ακρί-
βεια. Είναι 18,7% από εισαγωγές και η εγχώρια παραγωγή από
λιγνίτη, φυσικό αέριο και πετρέλαιο ήταν 54,3%.

Βεβαίως, και το φυσικό αέριο και το πετρέλαιο είναι εισαγόµε-
νες ποσότητες. Άρα, µε βάση την εισαγωγή και πετρελαίου και
φυσικού αερίου πάλι έχουµε εκροή χρηµάτων.

Επαναλαµβάνω, όµως, ότι ο σχεδιασµός µας είναι αυτήν την
στιγµή και µε το πρόγραµµα διασυνδέσεων του ΑΔΜΗΕ, που
είναι σε εξέλιξη, να εξασφαλίσουµε την ευστάθεια του συστήµα-
τος στην ασφάλεια και να κινηθούµε τελικά προς µια αποκλιµά-
κωση των σηµερινών τιµών ηλεκτρικής ενέργειας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Καµµένε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ για την απάν-

τηση.
Είναι ενθαρρυντική η θετική εισήγησή σας και η απάντηση

στην επίκαιρη ερώτησή µου, σχετικά µε την ενεργειακή ασφά-
λεια. Είναι κάτι, που πρέπει εθνικά, γεωπολιτικά και γεωστρατη-
γικά να µας απασχολεί όλους.

Δυστυχώς, η ΔΕΗ έχει µη ανταγωνιστική τιµή στο ρεύµα είτε
στην οριακή τιµή του συστήµατός είστε στο pool που κάνουν οι
traiders ή σ’ οποιονδήποτε άλλο τρόπο φτιάχνεται αυτή η τιµή
του ρεύµατος.

Με ανησύχησε όταν είδα κάποια στιγµή ότι εισάγουµε ρεύµα
το βράδυ. Το βράδυ συνήθως µπαίνει µπροστά ο λιγνίτης, το
κάρβουνο, γιατί είναι φθηνά. Ξέρουµε ότι όταν σταµατήσει, δεν
πατάς ένα κουµπί να ξεκινήσει το εργοστάσιο του λιγνίτη. Θέλει
οκτώ ή δέκα ώρες να πάρει µπροστά και σε κάποιες περιπτώσεις
και δεκαέξι. Άρα, χρειάζεται να καλύπτεις το κενό. 

Επίσης, κάποιες εποχές εξήγαµε ρεύµα στις γύρω αγορές.
Από ό,τι θυµάµαι δίναµε ρεύµα στην Αλβανία, στα Σκόπια, στη
Βουλγαρία, στην Τουρκία και στην Ιταλία. Τώρα το δίνουµε ευ-
καιριακά έως σπάνια. 

Θα ήθελα να δούµε, εφόσον µπορέσουµε να φτιάξουµε µια κο-
στολόγηση για τη στρατηγική για την επόµενη πενταετία, και τη
βιωσιµότητα της ιδίας της ΔΕΗ σε σχέση µε τις επενδύσεις και
τη συντήρηση των υπαρχόντων εργοστασίων ή νέες επενδύσεις
σε νέες µορφές ενέργειας είτε συνδυασµένου κύκλου ή οτιδή-
ποτε προκύψει και αποφασίσει το Υπουργείο ή στρατηγικά η Κυ-
βέρνηση.  

Θα κλείσω εδώ την εισήγησή µου, για να γλιτώσουµε χρόνο,
λέγοντας ότι θα πρέπει να προσέξουµε και τα οικονοµικά της επι-
χείρησης, τα διαθέσιµά της και τις απαιτήσεις, που υπάρχουν
προς χαµηλή, µεσαία ή υψηλή κατανάλωση, ανθρώπων οι οποίοι
δεν πληρώνουν τους λογαριασµούς. 

Επίσης, πρέπει να δούµε και το πλαίσιο µε το οποίο ένας πε-
λάτης της ΔΕΗ φεύγει από τη ΔΕΗ, πηγαίνει στον ιδιωτικό φορέα
και αφήνει το χρέος του στη ΔΕΗ και πηγαίνει «καθαρός» στον
ιδιωτικό φορέα και κάνει τη συµφωνία του για την παροχή ηλε-
κτρικού ρεύµατος.

Πρέπει όλα αυτά να τα δούµε, διότι η ΔΕΗ είναι στρατηγικής
σηµασίας εταιρεία για την Ελλάδα και έχουµε πολύ σηµαντικό
ρόλο να παίξουµε. Και όταν φτιάξει η αγορά του πετρελαίου και
θα γίνουν και οι επενδύσεις της άντλησης του φυσικού αερίου
και του πετρελαίου στη χώρα µας, που έχουµε πάρα πολλά απο-
θέµατα, η ΔΕΗ θα πρέπει να παίξει πολύ µεγάλο ρόλο.

Όλα αυτά όµως συντείνουν στο ότι µε αυξηµένη τιµή ρεύµα-
τος είτε στην οριακή είτε σε οποιαδήποτε άλλη τιµή ευνοούνται
οι έµποροι, οι οποίοι έχουν µεγαλύτερο περιθώριο κέρδους στο
να εισάγουν και να πωλούν το ρεύµα στην Ελλάδα. Είναι και µια
απλή εµπορική πρακτική, την οποία θα πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν
µας. Δηλαδή, να µην δίνουµε και κίνητρο να κερδίζει κάποιος από
την εισαγωγή, κάνοντας µη ανταγωνιστικό ένα εθνικό προϊόν, το
οποίο είναι το ρεύµα και η ΔΕΗ. 

Η Κυβέρνησή µας είναι εδώ για να εξυγιάνει όλη αυτή την κα-
τάσταση και να «σώσει» τη ΔΕΗ, δηλαδή, να έχουµε στρατηγικό
βήµα στα Βαλκάνια και στην περιοχή που δρα η χώρα µας και
ζούµε όλοι µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Καµµένε, κατ’ αρχάς θέσατε ένα
ερώτηµα για το ποιες εταιρείες έκαναν εισαγωγές. Αυτό σας
πληροφορώ ότι αποτελεί µια εµπιστευτική πληροφορία, την
οποία εµείς δεν διαθέτουµε. Άρα δεν µπορώ να σας απαντήσω. 

Γνωρίζω όµως να σας πω τις ποσότητες, που υπήρξαν από
κάθε χώρα στο επίπεδο των καθαρών εισαγωγών. Δηλαδή, σε ει-
σαγωγές µείον εξαγωγές µέσω Αλβανίας υπήρξε ένα εκατοµµύ-
ριο πεντακόσιες ογδόντα οκτώ χιλιάδες τριακόσιες οκτώ MWh,
µέσω της ΠΓΔΜ δύο εκατοµµύρια ενενήντα οκτώ χιλιάδες εξα-
κόσιες δεκατέσσερις MWh, µέσω Βουλγαρίας, που είναι το µε-
γαλύτερο ποσό, τέσσερα εκατοµµύρια πεντακόσιες εβδοµήντα
πέντε MWh, µέσω Τουρκίας διακόσιες εβδοµήντα µία χιλιάδες
τριακόσιες τριάντα οκτώ και µέσω Ιταλίας ένα εκατοµµύριο ενε-
νήντα τρεις χιλιάδες εννιακόσιες έξι MWh. 

Θα προσέξατε ότι σας είπα για καθαρές εισαγωγές. Άρα,
υπήρξαν στιγµές, που και εµείς κάναµε εξαγωγές. Η οριακή τιµή
συστήµατος είναι κάτι που διαµορφώνεται κάθε µέρα. Θέλω να
πω, λοιπόν, ότι είναι ένα δυναµικό παιχνίδι το θέµα των εισαγω-
γών και των εξαγωγών. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι µια στρατηγική η οποία θα µειώνει
το µεταβλητό κόστος της ΔΕΗ θα µας δώσει τη δυνατότητα να
εκµεταλλευτούµε και τους δικούς µας εθνικούς πόρους.

Βεβαίως, πάντοτε όλα αυτά γίνονται µέσα στο πλαίσιο µιας
στρατηγικής, που είναι αυτή της απεξάρτησης από τα ορυκτά
καύσιµα. Αυτή είναι µια γενική κατεύθυνση, είναι µια εθνική κα-
τεύθυνση. 

Αυτό µπορεί να γίνει προφανώς όχι βάζοντας διακόπτη και
κλείνοντας τα λιγνιτικά εργοστάσια, αλλά κάνοντας εκείνους
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τους αναγκαίους εκσυγχρονισµούς µέσα από τη δηµιουργία
νέων µονάδων, λιγότερο ρυπογόνων, που θα έχουν συνεπώς λι-
γότερες εκλύσεις ρύπων, τις οποίες, όπως ξέρετε, τις πληρώ-
νουµε και είναι και αυτή µια επιβάρυνση, κάθε φορά που ρυ-
παίνουµε το περιβάλλον. 

Αυτή είναι µια γενική κατεύθυνση, όχι µόνο ευρωπαϊκή αλλά
παγκόσµια. Αυτά είναι στοιχεία που πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν
µας όταν διαµορφώνουµε την εθνική µας ενεργειακή στρατηγική. 

Κατά τη γνώµη µου και κατά τη γνώµη του Υπουργείου Ενέρ-
γειας, το κρίσιµο αυτή τη στιγµή για τη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλε-
κτρισµού είναι µέσα από µια δυναµική πολιτική συµπράξεων να
µπορέσει και να ενθαρρύνει και να εναρµονιστεί µε τις αλλαγές,
που γίνονται συνολικά στην ευρωπαϊκή ενεργειακή αγορά, στο
πλαίσιο της απελευθέρωσής της, αλλά ταυτόχρονα και η ίδια να
παραµένει ισχυρή, έστω και µε συµµετοχές, όπου θα έχει σε νέα
σχήµατα έναν µειοψηφικό ρόλο και χαρακτήρα. 

Αυτό -επαναλαµβάνω- είναι το δικό µας σχέδιο και είναι ακρι-
βώς στον αντίποδα αυτής της βίαιης προσπάθειας, που υπήρξε
τα προηγούµενα χρόνια να αποκοπεί ένα κοµµάτι από τη ΔΕΗ
και να πωληθεί όσο όσο στις δεδοµένες συνθήκες της οικονοµι-
κής κρίσης. Σε αυτό τουλάχιστον το πεδίο νοµίζω ότι έχουµε µια
µεγάλη επιτυχία. 

Από εκεί και έπειτα, σε σχέση µε τις ΑΠΕ –και θα ήθελα να ολο-
κληρώσω- πάλι η κατεύθυνσή µας είναι το 2020 η εγχώρια πα-
ραγόµενη ενέργεια να προέρχεται κατά 20% από τις ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας. Είναι πιο ακριβή αυτή η µορφή ενέρ-
γειας; Είναι πιο ακριβή, αλλά είναι επιλογή το να υπάρξουν µέσα
στο εγχώριο µείγµα της ενέργειας. 

Άρα θα πρέπει να δούµε πώς θα άρουµε τις στρεβλώσεις, που
υπήρχαν µέχρι τώρα. Ήδη το κάνουµε. Είναι σε διαβούλευση ένα
νέο θεσµικό πλαίσιο και, πλέον, νοµίζω ότι εξοµαλύνονται
ακραίες καταστάσεις, ενώ ταυτόχρονα, βέβαια, εξακολουθούµε
και δίνουµε ένα κίνητρο σε αυτούς, που θέλουν να επενδύσουν
σε αυτές τις µορφές ενέργειας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Μου µένει µια απορία για το απόρ-

ρητο των εισαγωγέων. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Πείτε τα στην Επιτροπή Ανταγωνισµού. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεν µπορεί να υπάρχει αυτό. Είναι

µία εµπορική επιχείρηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα συ-

ζητηθεί τώρα η ένατη µε αριθµό 840/9-5-2016 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Τρικάλων του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανάσιου Παπαδόπουλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη µη εµπρό-
θεσµη υποβολή υπεύθυνης δήλωσης ιδιότητας κατ’ επάγγελµα
αγρότη για τα αγροτικά φωτοβολταϊκά.

Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι µε τον ν.4254/2014 υποχρε-

ούνται οι παραγωγοί ενέργειας από φωτοβολταϊκά, που είναι κατ’
επάγγελµα αγρότες να το δηλώσουν αυτό στο πρώτο τρίµηνο
κάθε έτους µέσω του πληροφοριακού συστήµατος. Διαπιστώ-
νουµε ότι ένας µεγάλος αριθµός από αυτούς για το έτος 2016 -
δυστυχώς για διάφορους λόγους, µέσα στους οποίους είναι,
βέβαια, και η αµέλεια- δεν έκανε την εµπρόθεσµη υποβολή
αυτών των δηλώσεων. Είναι γνωστό, όµως, ότι οι δηλώσεις γί-
νονται µε πολλούς άλλους τρόπους, στον ΟΠΕΚΕΠΕ, στο TAXIS
και ούτω καθεξής. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι καλό θα είναι να τους δώσουµε την ευκαι-
ρία, για να ενθαρρύνουµε κιόλας την παραγωγή ηλεκτρικής
ενέργειας από παραγωγούς, που ενεργοποιούνται ως αγρότες
κατ’ επάγγελµα και να υπάρξει η ρύθµιση που έγινε και για το
έτος 2015. Τότε είχε υπάρξει µια ρύθµιση µε τον ν.4342/9-11-
2015. Μια αντίστοιχη ρύθµιση προτείνουµε να υπάρξει και φέτος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορί-

στε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Νοµίζω ότι θα εξασφαλίσουµε χρόνο,

για να κερδίσουµε, οπότε θα είµαστε σύντοµοι. 
Κατ’ αρχάς, άλλη µια φορά να θυµίσουµε ότι, πράγµατι, υπήρ-

ξε το 2014 µια µείωση στις εγγυηµένες τιµές. Αυτό προφανώς
προσδίδει στη µεριά της πολιτείας µια αφερεγγυότητα απέναντι
στους ιδιώτες, οι οποίοι είχαν επενδύσει µε άλλους όρους. Από
την άλλη, όµως, ήταν –θα έλεγε κανείς- ένα επιβεβληµένο βήµα,
µια επιβεβληµένη πράξη µε δεδοµένο ότι σε µια στιγµή υποχώ-
ρησης συνολικά επενδύσεων, εισοδηµάτων, αξιών δεν µπορεί να
έχουµε εγγυηµένες αποδόσεις της τάξης του 11%, του 12%, του
17% και πάει λέγοντας. Επαναλαµβάνω ότι το κόστος αυτών των
επενδύσεων το υφιστάµεθα όλοι και τελικά οι καταναλωτές, οι-
κιακοί ή βιοµηχανικοί. 

Θέσατε ένα ερώτηµα. Κατ’ αρχάς, σας θυµίζω ότι ήδη το κά-
ναµε αυτό το 2015 για την προηγούµενη χρονιά. Πράγµατι,
επειδή είναι εύλογες οι ενστάσεις σας, το ερώτηµα που θέτετε,
ήδη αυτήν τη στιγµή επεξεργαζόµαστε -και έχουµε επεξεργα-
στεί- νοµοθετική ρύθµιση η οποία θα µπει στα αµέσως προσεχή
νοµοσχέδια, για να δοθεί αυτή η δυνατότητα να ανοίξει πάλι το
µητρώο και να έχουµε πλέον επιβεβαίωση της ιδιότητας του
αγρότη. 

Εκείνο, όµως, που θα ήθελα να πω, και το θεωρώ εξίσου ση-
µαντικό και αφορά τον αγροτικό κόσµο, είναι το εξής: Το Υπουρ-
γείο αυτήν τη στιγµή επεξεργάζεται -και στα τέλη του µήνα θα
µπορούµε να το ανακοινώσουµε και να το κάνουµε πραγµατικό-
τητα- τη δυνατότητα πια υιοθέτησης, θέσπισης και λειτουργίας
του virtual metering, δηλαδή της εικονικής αυτοπαραγωγής. Αυτό
είναι κάτι πολύ κρίσιµο για τους αγρότες. Με ένα ρολόι, δηλαδή,
το οποίο είναι σε έναν συγκεκριµένο χώρο, µε µία µονάδα ΑΠΕ
θα µπορείς να συνδέεις όχι µόνο το ρολόι που είναι δίπλα, αλλά
και ρολόγια που βρίσκονται σε άλλες περιοχές, γιατί ως γνωστόν
ο αγροτικός κλήρος δεν είναι ενιαίος. 

Ταυτόχρονα, θα δώσουµε τη δυνατότητα να επιδοτηθεί το vir-
tual metering -και ήδη έχουν υπάρξει τα αντίστοιχα προγράµµατα
που έχουν δροµολογηθεί- µέσω του νέου ΕΣΠΑ.

Αντιλαµβάνεστε ότι είναι µία πολύ µεγάλη ευκαιρία για τον
αγροτικό κόσµο να µπει ακριβώς σε αυτήν τη λειτουργία της αυ-
τοπαραγωγής και για τις επόµενες δεκαετίες να εκµηδενίσει σχε-
δόν το κόστος του ηλεκτρικού ρεύµατος. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς για την τήρηση του χρόνου.
Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Και εγώ ευχαριστώ, γιατί, µε

την αφορµή αυτής της επίκαιρης ερώτησης, δόθηκαν από τον
Υπουργό κάποιες κατευθύνσεις για το πώς πραγµατικά µπο-
ρούµε να δώσουµε περισσότερα ερεθίσµατα, ώστε και ο στόχος
που αναλαµβάνεται από την Κυβέρνηση, από το Υπουργείο, να
έχουµε το 2020 το 20% από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, να
µπορεί να παροτρύνεται µε αυτές τις παρεµβάσεις που γίνονται.

Ευχαριστώ πολύ για τη ρύθµιση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κύ-

ριος Υπουργός θέλει να προσθέσει κάτι;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Όχι, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε πάρα πολύ.
Θα κάνουµε µία παρέκκλιση στο πρόγραµµα, για να απαντήσει

ο κ. Αλεξιάδης στην πρώτη µε αριθµό 860/13-5-2016 επίκαιρη
ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόνσολα προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε την επιβολή τέλους διανυκτέρευσης σε
ενοικιαζόµενα δωµάτια και ξενοδοχεία. 

Κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύρια Πρόεδρε, οφείλω να οµολογήσω ότι ο κ. Αλεξιάδης για

άλλη µία φορά δείχνει την πρέπουσα προσοχή και σεβασµό στην
κοινοβουλευτική διαδικασία. Πραγµατικά, είναι από τους συνα-
δέλφους που ανταποκρίνονται σχεδόν πάντα στις ερωτήσεις που
κατατίθενται στη Βουλή. Θα έπρεπε και κάποιοι άλλοι συνάδελ-
φοί του να ακολουθήσουν το παράδειγµά του, γιατί για άλλη µία
φορά, κυρία Πρόεδρε, το δελτίο των επίκαιρων ερωτήσεων θα
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µείνει αναπάντητο σχεδόν στο σύνολό του, αφού οι Υπουργοί ή
τα στελέχη της Κυβέρνησης δεν είναι σήµερα εδώ. 

Οπότε, κύριε Αλεξιάδη, δίνεται για άλλη µία φορά σήµερα η
ευκαιρία να συζητήσουµε ένα πολύ σηµαντικό θέµα, όπως το
έθεσα µε την ερώτησή µου, σε σχέση µε την επιβολή τέλους δια-
νυκτέρευσης, που εξάλλου η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ φαίνε-
ται ότι προανήγγειλε από το 2015, όταν ξεκίνησε επίσης η συ-
ζήτηση για την κατάργηση των µειωµένων συντελεστών του ΦΠΑ
στα νησιά. 

Αρχίζω και πιστεύω ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ στοχο-
ποιεί πλέον τον τουρισµό. Και αυτό φάνηκε επειδή και ο Πρωθυ-
πουργός στην ετήσια συνάντηση του ΣΕΤΕ στο Μέγαρο Μου-
σικής, κυρία Πρόεδρε, εξήγγειλε πλέον, χωρίς κανέναν δισταγµό,
αντιθέτως µε κυνισµό, την επιβολή του τέλους διανυκτέρευσης,
κάνοντάς µας «χάρη», µεταθέτοντάς το 2018 αντί για την άµεση
επιβολή. Και µάλιστα εκεί είπε χαρακτηριστικά ότι «εντάξει, και
στα υπόλοιπα µέτρα, τα οποία έχουµε επιβάλει στο παρελθόν,
δεν σας πάµε τον συντελεστή της εστίασης στο 24%». Έπρεπε
να του πούµε και «ευχαριστώ»!

Εδώ, όµως, κύριε Υπουργέ -και εσείς σε προηγούµενες συζη-
τήσεις σας και µάλιστα σε δηµόσιο λόγο-, καταθέσατε την άποψη
ότι υπάρχουν και «καλοί» φόροι που έπρεπε να έχουν επιβληθεί.
Ποιους εννοείτε, κύριε Υπουργέ; Ποιοι είναι οι «καλοί» φόροι; Οι
«καλοί» φόροι είναι αυτοί που έχουν επιβληθεί συνολικά στο του-
ριστικό προϊόν, που το κάνουν πλέον µη ανταγωνιστικό;

Φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι η οικονοµία θα καταρρεύσει µε
τη φοροεπιδροµή που έχετε επιβάλει το προηγούµενο διάστηµα.

Έτσι, λοιπόν, πηγαίνοντας στην ερώτησή µου, θα ήθελα να
καταθέσω τρία συγκεκριµένα ερωτήµατα:

Έχετε υπολογίσει ποιο είναι το δηµοσιονοµικό όφελος που θα
έχετε στο τέλος ή κατά τη διάρκεια της επιβολής του φόρου;
Ποιος είναι ο δηµοσιονοµικός στόχος;

Το δεύτερο ερώτηµα είναι: Έχετε καταλάβει, κύριε Υπουργέ,
τις συνολικές επιβαρύνσεις στις τουριστικές επιχειρήσεις, στον
τουρισµό γενικότερα και πόσα θα έχουµε από τα δηµόσια έσοδα
ως απώλειες, αφού το ξέρετε, το ελληνικό τουριστικό προϊόν δεν
θα είναι πλέον ανταγωνιστικό και ως προς τις γείτονες χώρες;

Τρίτο ερώτηµα. Αυτό φαίνεται, κύριε Υπουργέ, ότι είναι ένας
κεφαλικός φόρος, ένας οριζόντιος φόρος. Πώς σκοπεύετε να
επιβάλετε αυτόν τον φόρο; 

Σε ένα ξενοδοχείο, για παράδειγµα, τριών ή τεσσάρων αστέ-
ρων αντίστοιχα οι τιµές που πληρώνει ο πελάτης δεν είναι ίδιες.
Άρα, αυτό που θα εισπράξει το ξενοδοχείο δεν θα είναι το ίδιο.
Εσείς από πού θα εισπράξετε αυτόν τον κεφαλικό φόρο; Από τον
πελάτη; Από τον ξενοδόχο; Από τα ενοικιαζόµενα δωµάτια; Επί-
σης, τίθεται το ζήτηµα από ποιον θα καταβάλλεται. Από τον ξε-
νοδόχο ή από τον πελάτη προς το κράτος; 

Αναµένω τις απαντήσεις σας και εύχοµαι να διαλευκανθεί το
ζήτηµα, έπειτα και από την ενσωµάτωση αυτού του µέτρου στο
νοµοσχέδιο που κατατέθηκε σήµερα, ένα νοµοσχέδιο επτάµισι
χιλιάδων σελίδων, που δεν ξέρω ποιοι από τους κυβερνώντες
Βουλευτές έχουν προλάβει να µελετήσουν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτή, η πολιτική επικαιρότητα πρόλαβε την απάν-

τησή µου. Ήδη στο άρθρο 53 του νοµοσχεδίου υπάρχει η σχε-
τική διάταξη που απαντάει στο ερώτηµά σας. Βεβαίως, εγώ από
σεβασµό στον ρόλο του Βουλευτή και του Κοινοβουλίου έπρεπε
να έρθω και να απαντήσω. 

Τι αναφέρει το άρθρο 53; Είναι συγκεκριµένο ως προς τη θέ-
σπιση του συγκεκριµένου µέτρου. Είναι συγκεκριµένη η εισηγη-
τική έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου ως προς τις δηµοσιονο-
µικές επιπτώσεις και έτσι δεν θα χάσω χρόνο σε αυτό.

Σε ό,τι αφορά όµως το γενικότερο ζήτηµα που θέτετε, η Κυ-
βέρνηση δεν στοχοποιεί τον τουρισµό. Η Κυβέρνηση είναι αναγ-
κασµένη µέσα από µία συµφωνία που ψηφίστηκε µε ευρύτατη
πλειοψηφία στο ελληνικό Κοινοβούλιο –να θυµίσω ότι διακόσιοι
είκοσι ένας Βουλευτές ψήφισαν τον ν.4336- και τα µέτρα που

φέρνουµε τώρα στη Βουλή είναι τα µέτρα που προέβλεπε ακρι-
βώς ο ν.4336. Βεβαίως, θα δοθεί η δυνατότητα δύο ηµέρες στην
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων και δύο ηµέρες στην Ολοµέ-
λεια, όλα αυτά να συζητηθούν αναλυτικά. 

Στο θέµα όµως του τουρισµού κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν στο
συγκεκριµένο πλαίσιο, για να µη δηµιουργήσουµε προβλήµατα.
Καταλαβαίνουµε τι προβλήµατα δηµιουργούν αυτές οι ρυθµί-
σεις, αλλά, όπως είπε µε σαφήνεια ο Πρωθυπουργός την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα, είναι ένα µέτρο που ήµασταν υποχρεω-
µένοι να θεσπίσουµε. Είναι ένα µέτρο που θα ισχύσει από
1/1/2018 και θα δούµε µέχρι τότε πώς θα πάει η πορεία αυτών
των µέτρων. 

Στο θέµα του τουρισµού υπάρχουν και ένα σωρό άλλα µέτρα
που παίρνουµε που είναι προς την κατεύθυνση ενίσχυσης του
τουρισµού. Για παράδειγµα, δεν δηµιουργούµε πρόσθετο πρό-
βληµα στα νησιά που βρίσκονται στα ανατολικά σύνορά µας και
δέχονται τη µεγάλη ροή των προσφύγων, µε αύξηση του ΦΠΑ
αυτήν την περίοδο, όπως ήµασταν υποχρεωµένοι από τον ν.4336
που ψηφίστηκε.

Άλλο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι φέραµε τη διάταξη
για τα τέλη κυκλοφορίας µε τον µήνα ή το τρίµηνο, το οποίο βοη-
θάει πάρα πολλές τουριστικές επιχειρήσεις να πάρουν τέλη κυ-
κλοφορίας µόνο για την τουριστική περίοδο.

Άρα, η απάντηση στο ερώτηµά σας έχει δοθεί από τον συγκε-
κριµένο νόµο που η συζήτησή του ξεκινάει σε λίγα λεπτά στην
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, στην οποία πρέπει να πάω
και σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για τη διευκόλυνση. Σε ό,τι
αφορά στο γενικότερο πολιτικό θέµα, νοµίζω ότι απαντήσαµε µε
τη δική µας άποψη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κόνσολα, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Για άλλη µία φορά ο κ. Αλεξιάδης έρχεται στην Εθνική Αντι-

προσωπεία να πει ότι και η Νέα Δηµοκρατία ψήφισε τον προ-
ηγούµενο Ιούλιο τη συµφωνία. Να θυµίσω, λοιπόν, στον κύριο
Υπουργό ότι η Νέα Δηµοκρατία, σεβόµενη τις συνθήκες που
είχαν επιβληθεί στη χώρα και εξαιτίας της απραξίας της Κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, πραγµατικά στήριξε την Κυβέρνηση, για να
µην καταρρεύσει αφού δεν είχε την πλειοψηφία που χρειαζόταν.
Είχε εκατόν σαράντα έξι ψήφους και χρειάστηκε η Νέα Δηµο-
κρατία να δώσει σύσσωµη µία απάντηση.

Κύριε Υπουργέ, µε την απάντησή σας, παρά τον σεβασµό και
την εκτίµηση που έχω προς εσάς, δεν µε έχετε πείσει. Δεν χρει-
άζεται να πείσετε εµένα, πρέπει να πείσετε το πανελλήνιο και κυ-
ρίως τους ανθρώπους στις δεκάδες µικρές και µεσαίες επιχει-
ρήσεις στην Ελλάδα που δραστηριοποιούνται στον χώρο του
τουρισµού. Ξέρετε γιατί; Φαίνεται, κύριε Υπουργέ, πως ό,τι κινεί-
ται φορολογείται. 

Για άλλη µία φορά θέλετε να σας δείξουµε κατανόηση λέγον-
τας ότι δεν έχετε επιβάλει παραπάνω αύξηση φορολογικών συν-
τελεστών στα νησιά αυτήν την περίοδο που µαστίζονται από το
µεταναστευτικό ρεύµα. Βέβαια, η ιστορία του µεταναστευτικού
είναι µία άλλη ιστορία. 

Πρέπει όµως να πω πως αν θέλαµε να βρούµε άλλα έσοδα –
γιατί αυτό αφήσατε να υπονοηθεί, κύριε Υπουργέ- µέχρι το 2018
µήπως βρεθούν κάποια αντισταθµιστικά. 

Να σας θυµίσω ότι ο ΣΕΤΕ σας είχε δώσει µία απάντηση, κα-
ταθέτοντας µία πρόταση για τη φοροδιαφυγή που υπάρχει στα
παράνοµα καταλύµατα, στις µονάδες που λειτουργούν παρά-
νοµα. Είναι περίπου 270 εκατοµµύρια ευρώ αυτό που υπερβαίνει
από τη φοροδιαφυγή.

Τι κάνατε, κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό; Έχετε κάνει έναν έλεγχο
εντός του 2015; Μπορείτε να µας δώσετε στοιχεία για το πόσοι
έλεγχοι έχουν γίνει από το Υπουργείο Οικονοµικών σε αυτά τα
καταλύµατα, που θα µπορούσαν πραγµατικά να δώσουν µία
λύση στην κρίση ώστε να µην επιβληθεί ξανά ο φόρος αυτός; Ο
φόρος που είναι άδικος και οριζόντιος, ένας κεφαλικός φόρος.
Πόσοι έλεγχοι έχουν γίνει τους τελευταίους δεκαπέντε µήνες;

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, η επιβολή του συγκεκριµένου τέλους
διανυκτέρευσης, εκτός του ότι είναι άδικη, δεν δίνει και απαντή-
σεις ως προς το ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα που είχε η χώρα

10048 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µέχρι τώρα. Θα σας πω µερικά παραδείγµατα. Ο ΦΠΑ στη δια-
µονή πήγε στο 13%. Στην Τουρκία είναι 8%, στην Κύπρο 9%, στην
Ισπανία και στη Γαλλία 10%. 

Επίσης, ο κ. Τσίπρας, ούτε λίγο ούτε πολύ µας είπε ότι έπρεπε
να ήµασταν στο 24%, όπως είχατε ακούσει κι εσείς στο ΣΕΤΕ.
Ναι, αλλά ο ΦΠΑ στην εστίαση σάς θυµίζω ότι πήγε στο 24%.
Εµείς είχαµε φροντίσει να είναι στο 13%. Και ακούστε τι γίνεται
σε άλλες χώρες: Σε Ιταλία, Γαλλία, Ισπανία είναι στο 10% και στη
γειτονιά µας, είκοσι λεπτά από τη Χίο, τη Σάµο, τη Μυτιλήνη και
τη Ρόδο, στην Τουρκία δηλαδή, είναι στο 8%. Η Ελλάδα, λοιπόν,
δεν µπορεί να τα ανταγωνιστεί αυτά.

Και δυστυχώς, αυτήν την περίοδο που µιλάµε, ο tour operator
και ο ξένος επισκέπτης θα επιλέγουν φθηνότερους προορι-
σµούς. Σε λίγο θα δείτε τα αποτελέσµατα, κύριε Υπουργέ. Έχετε
τις ευαισθησίες και είστε ένας έµπειρος ελεγκτής, ένας άνθρω-
πος που έχει αφιερώσει χρόνια σε αυτό. Μπορείτε να βρείτε
έσοδα από αλλού. Σας παρακαλώ να αφήσετε τον τουρισµό να
αντιµετωπίσει ο ίδιος την κρίση, γιατί είναι ο µεγαλύτερος πυλώ-
νας ανάπτυξης της οικονοµίας αυτή την περίοδο στη χώρα µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Αλεξιάδης.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, δεν έχω να επιχειρηµατολογήσω άλλο. Νο-

µίζω ότι κατατέθηκαν τα πολιτικά επιχειρήµατα. Θα ήθελα να
κάνω µόνο µία ενηµέρωση. 

Σε σχέση µε το θέµα της σκιώδους φιλοξενίας και των ελέγ-
χων, έχουµε κάνει πάρα πολλούς ελέγχους και ετοιµάζουµε νέες
διατάξεις. Επίσης, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Τουρισµού,
βρισκόµαστε σε πολύ καλό δρόµο για να ελέγξουµε τη νέα του-
ριστική περίοδο. Δεν είναι, όµως, ένα απλό πρόβληµα. Είναι ένα
πολύ δύσκολο πρόβληµα, το οποίο αντιµετωπίζουµε µε βάση τις
διεθνείς πρακτικές και το τι µπορούµε να κάνουµε για αυτά τα
θέµατα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Για τα παράνοµα καταλύµατα έχει
γίνει κάποιος έλεγχος;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Μιλάω για τη λεγόµενη σκιώδη φιλοξενία, που κάτω από
αυτήν την έννοια είναι όλα αυτά τα παράνοµα καταλύµατα, η φι-
λοξενία σε σπίτια µέσω διαδικτύου και λοιπά.

Σε σχέση, όµως, µε το τι πρόκειται να κάνουµε µε τα έσοδα
γενικώς, τα έσοδα -και από τον αγώνα που κάνουµε για το λα-
θρεµπόριο και τη φοροδιαφυγή και το 2015 και το 2016- δείχνουν
ότι, παρά τις δυσκολίες που έχουν οι επιχειρήσεις και οι πολίτες,
ακριβώς επειδή υπάρχουν δράσεις για τη φοροδιαφυγή και το
λαθρεµπόριο, αυξάνονται. Και αυξάνονται πολύ περισσότερο
από το 2014, όταν η οικονοµία ήταν διαφορετική.

Γενικά, όµως, για τα θέµατα του τουρισµού, ο Πρωθυπουργός
ανέλυσε τις θέσεις της Κυβέρνησης µε τη µεγαλύτερη επάρκεια
και θα ήταν περιττό εγώ να τις επαναλάβω από εδώ. Δεν θα συµ-
φωνήσω στην πολιτική σας εκτίµηση για αυτά που είπατε. Εµείς
ως Κυβέρνηση, µε το δεδοµένο πλαίσιο που έχουµε και µε τις
δυνατότητες της περιόδου, κάνουµε ό,τι καλύτερο µπορούµε για
να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα. 

Κάποια στιγµή, όµως, πρέπει σε αυτήν την Αίθουσα να κατα-
τεθεί και η διαφορετική πολιτική εναλλακτική λύση. Αν δεν
έπρεπε να κάνουµε αυτά, τι έπρεπε να κάνουµε; Διότι εδώ α-
κούµε κριτική και καταγγελία ακόµη και για µέτρα που υλοποι-
ούµε, ενώ τα έχει ψηφίσει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Υπουργέ, και για την τήρηση του χρόνου.

Περνάµε στις επόµενες ερωτήσεις. 
Δεν θα απαντηθεί η έκτη µε αριθµό 865/16-5-2016 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την τήρηση των κανόνων
πρόληψης, ελέγχου και εξάλειψης των Μεταδοτικών Σπογγωδών
Εγκεφαλοπαθειών στα αιγοπρόβατα, λόγω έκτακτης υποχρέω-
σης του Βουλευτή. 

Επί τη ευκαιρία να σας πω ότι όσες ερωτήσεις δεν συζητούνται

λόγω κωλύµατος αρµοδίων Υπουργών, θα επαναπροσδιοριστούν
για συζήτηση.

Έτσι, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Υπουργού Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Χρήστου Σπίρτζη, µε αιτία τον
φόρτο εργασίας, η δεύτερη µε αριθµό 859/13-5-2016 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Σταύρου Καλαφάτη προς τον Υπουργό
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την έλλειψη πο-
λιτικής βούλησης της Κυβέρνησης για τη βελτίωση της οδικής
ασφάλειας σύµφωνα µε τους στόχους της Ευρωπαϊκής Στρατη-
γικής και του Εθνικού Σχεδίου για το 2020.

Επίσης, λόγω κωλύµατος του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού κ. Αριστείδη Μπαλτά, µε αιτία τις ανειληµµένες υποχρε-
ώσεις, δεν συζητείται η τέταρτη µε αριθµό 861/13-5-2016 επίκαι-
ρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου
προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την
κατάσταση στον Οργανισµό Μεγάρου Μουσικής.

Περνάµε τώρα στην τέταρτη µε αριθµό 870/16-5-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη
µείωση των οριστικών δικαιωµάτων βασικής ενίσχυσης για χιλιά-
δες νέους αγρότες από έλλειψη ενηµέρωσης, αυθαίρετες ενέρ-
γειες και λάθη της δηµόσιας διοίκησης. 

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ.
Χιλιάδες αγρότες είδαν πετσοκοµµένα τα δικαιώµατά τους στη

βασική ενίσχυση. Στην πλειοψηφία τους ήταν νέοι αγρότες από
όλη την Ελλάδα, από Πελοπόννησο, Μακεδονία, Θράκη, Ήπειρο,
Κρήτη και αλλού. Απώλεσαν δικαιώµατα, δηλαδή ενισχύσεις, δη-
λαδή εισόδηµα, από έλλειψη έγκαιρης ενηµέρωσης, λάθη της
δηµόσιας διοίκησης.

Στην πλειοψηφία τους είναι δύο οµάδες. Δεν υπήρχε ενηµέ-
ρωση, όταν συµπλήρωναν το έντυπο Ε6 για τη µεταβίβαση το
2014, ότι θα έπρεπε να κάνουν ξανά αίτηση το 2015, αφού η
βάση για την κατανοµή των δικαιωµάτων και ενισχύσεων ήταν το
2013. Εξάλλου, δεν µπορούσαν να το φανταστούν, γιατί αυτοί οι
άνθρωποι ό,τι δήλωσαν πράγµατι το πήραν το 2014 και µε αυτήν
την έννοια, θεωρούσαν ότι δεν χρειάζεται να κάνουν ξανά αίτηση.

Χάθηκαν, λοιπόν, δικαιώµατα, δηλαδή ενισχύσεις ακόµα και
για αυτούς που αυτά που έµειναν ήταν κάτω από 250 ευρώ.
Όπως ξέρουµε, κάτω από 250 ευρώ δεν δίνονται, χάνουν ακόµα
και την ιδιότητα του αγρότη και βεβαίως και αυτοί που είχαν κάτι
περισσότερο κουτσουρεύτηκε. Το κυριότερο -και για αυτό κά-
νουµε την ερώτηση- είναι ότι δεν έχουν δικαίωµα διόρθωσης, να
βρουν το δίκιο τους.

Μια άλλη κατηγορία είναι οι χιλιάδες αγρότες που ονοµάζονται
και έχουν ενταχθεί στους µικροκαλλιεργητές. Είναι αυτοί που
παίρνουν κάτω από 1.250 ευρώ και βεβαίως, δεν µπαίνουν στη
διαδικασία του ελέγχου. Όµως, λόγω αλλαγής των όρων και
λόγω νέων όρων, ξεπέρασαν αυτό το ποσό και µερικοί δικαιούν-
ται και 3.000 ευρώ και 4.000 ευρώ. Ωστόσο, παρ’ ότι τα δηλώ-
σανε, η δηµόσια υπηρεσία δεν τους απένταξε από το καθεστώς
των µικροκληρούχων και συνεχίζουν να παίρνουν τα 1.250 ευρώ,
ενώ δικαιούνται πολλά περισσότερα. Σε τελευταία ανάλυση, τα
έχουν ανάγκη.

Εµείς τι σας ζητάµε; Επειδή τα προβλήµατα της µικροµεσαίας
αγροτιάς είναι πολλά, επειδή αυτά τα προβλήµατα, τα ζητήµατα,
οι µειώσεις αφορούν φτωχούς αγρότες, αλλά και νέους αγρότες
που τους έχουµε ανάγκη για να αντικαταστήσουν τη γερασµένη
αγροτιά, ζητάµε να υπάρξει δυνατότητα ενστάσεων στα οριστικά
δικαιώµατα και να διορθωθούν οι αδικίες άµεσα και γρήγορα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, κύριε Μπόλαρη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία συνάδελφε. Η ερώτησή σας είναι βά-
σιµη και σε πολλά τεκµηριωµένη. Θα κάνω την ιστορική ανα-
δροµή για να εστιάσω στο σηµείο στο οποίο έγινε λάθος, µε
αποτέλεσµα να έχουµε προβλήµατα και στη συνέχεια, θα ανα-
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φερθώ στο δεύτερο ερώτηµά σας.
Είναι σαφές και γνωστό τοις πάσι ότι το 2015 ήταν το έτος

πρώτης εφαρµογής της νέας ΚΑΠ της πενταετίας 2015-2020 και
έτος χορήγησης των δικαιωµάτων της βασικής ενίσχυσης. Αυτό
σηµαίνει ότι στις 31-12-2014 έληξε η ηµεροµηνία χορήγησης δι-
καιωµάτων της ενιαίας ενίσχυσης, σύµφωνα µε τα νέα κριτήρια
της ευρωπαϊκής και της εθνικής νοµοθεσίας.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι για τη χορήγηση αυτών των νέων δι-
καιωµάτων της βασικής ενίσχυσης έτος αναφοράς είχε οριστεί
το 2013. Εδώ µπαίνουµε στο ζήτηµα το οποίο υπήρξε. Έτος ανα-
φοράς για τον υπολογισµό της µοναδιαίας αξίας των νέων δι-
καιωµάτων της βασικής ενίσχυσης του έτους 2015 αποτελεί το
έτος 2014. Συγκεκριµένα, για τον υπολογισµό της αρχικής µονα-
διαίας αξίας των δικαιωµάτων βασικής ενίσχυσης λήφθηκε υπ’
όψιν η αξία των δικαιωµάτων που κατείχε ο γεωργός το 2014 και
αναγκαία προϋπόθεση ήταν η υποβολή ενιαίας αίτησης ενίσχυ-
σης το έτος 2014.

Το κρίσιµο σ’ αυτήν τη διαδικασία είναι ότι δεν συµπεριλαµβά-
νονται σ’ αυτά τα µισθωµένα από άλλο γεωργό, αλλά µόνο τα
ιδιόκτητα δικαιώµατα. Οι γεωργοί, οι αγρότες, οι οποίοι δεν πή-
ραν –και εκεί εστιάζεται το πρόβληµα στο οποίο αναφέρεται η
ερώτησή σας- είναι αυτοί οι οποίοι δεν έκαναν τη δήλωση ως
ιδιώτες. Συνεπώς, για όσα αγροτικά κτήµατα υπήρξαν αιτήσεις
από ενοικιαστές, αυτά είναι έξω από τη διαδικασία. Δεν προβλέ-
πεται στη διαδικασία της νέας ΚΑΠ. 

Γι’ αυτό θέτετε στην ερώτησή σας το θέµα της ενηµέρωσης.
Όπως καταλαβαίνετε, αυτά έπρεπε να είχαν γίνει το 2014. Ανα-
φερόµαστε σε άλλη περίοδο, όσον αφορά τα κυβερνητικά και τα
διαχειριστικά ζητήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Σ’ αυτήν την περίοδο, λοιπόν, ο ισχυρισµός από την πλευρά
του Οργανισµού –έχουµε τη συνέχεια της διοίκησης και πρέπει
να επισηµάνουµε τους ισχυρισµούς- είναι ότι έγινε ενηµέρωση.
Από την ένταση του προβλήµατος, για τους χιλιάδες παραγω-
γούς, οι οποίοι δεν έκαναν τις δηλώσεις, είναι σαφές ότι αυτή η
ενηµέρωση ήταν πληµµελής. Δεν έφθασε κάτω. Γι’ αυτό υπήρχαν
πάρα πολλοί ιδιοκτήτες που δεν έκαναν αίτηση και υπήρξαν αν-
τίστοιχα πάρα πολλοί µισθωτές οι οποίοι έκαναν αίτηση, αλλά
αυτά τα χωράφια δεν δικαιούνται πλέον επιδότησης. Χάθηκαν
ενισχύσεις, επειδή δεν έγιναν οι διαδικασίες όπως προβλέπονταν
από τη νέα ΚΑΠ.

Στο δεύτερο σηµείο ρωτάτε αν υπάρχει δυνατότητα ενστά-
σεων επί των οριστικών δικαιωµάτων. Δεν προβλέπεται από τη
νέα ΚΑΠ διαδικασία ενστάσεων πάνω στα οριστικά δικαιώµατα.
Είναι αυτό θέµα για συζήτηση; Το Υπουργείο θεωρεί ότι είναι
θέµα για συζήτηση. Εµείς, πραγµατικά, πιστεύουµε ότι αφού
έχουµε κάποιες χιλιάδες ζητήµατα από τα οποία προκύπτει ότι
υπάρχει δίκιο στον παραγωγό, στον αγρότη, το ζήτηµα πρέπει
να τεθεί. Ήδη, σε συνεργασία µε άλλες χώρες –θα τα πούµε σε
ευθετότερο καιρό, σύντοµα- τίθεται αυτό το ζήτηµα από το
Υπουργείο.

Όσον αφορά στις αδικίες, στις οποίες ορθώς αναφέρεστε, για
τους νέους, τους µικρούς παραγωγούς, θέλω να σας υπογραµ-
µίσω ενηµερώνοντας και τους αγρότες αυτούς οι οποίοι πέρα-
σαν τα 1.250 ευρώ, ότι αυτοί έχουν δυνατότητα να κάνουν αίτηµα
απένταξης και τώρα, έτσι ώστε να περάσουν στην άλλη κατηγο-
ρία και να δικαιωθούν για τις ενισχύσεις τις οποίες δεν πήραν,
γιατί ήταν ενταγµένοι στο σύστηµα των µικρών παραγωγών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα ήθε-

λα να σας παρακαλέσω µόνο να τηρούµε λίγο τον χρόνο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθητές και
µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 12ο

και 18ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Αυτή η διαδικασία κατά την οποία βλέπετε άδεια τη Βουλή λέ-

γεται «κοινοβουλευτικός έλεγχος», στο πλαίσιο του οποίου οι
Βουλευτές κάνουν ερωτήσεις στους Υπουργούς για διάφορα ζη-
τήµατα της αρµοδιότητάς τους και οι Υπουργοί απαντούν στους
συγκεκριµένους χρόνους που ορίζει ο Κανονισµός της Βουλής.
Γι’ αυτό δεν υπάρχει και πολύ µεγάλη παρουσία. Εξάλλου, ήδη
ετοιµάζεται ένα νοµοσχέδιο για το Σαββατοκύριακο και το συζη-
τούν σε άλλες Επιτροπές.

Κυρία Μανωλάκου, ορίστε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-
γία σας για τρία λεπτά.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το θέµα, κυρία Πρόεδρε, αφορά
και πολλούς αγρότες από τα Χανιά. Στην Κρήτη τουλάχιστον
πέντε χιλιάδες είναι οι αδικηµένοι.

Κύριε Υπουργέ, µε τη νέα ΚΑΠ η διαδικασία έχει γίνει πιο πο-
λύπλοκη, πιο γραφειοκρατική και παιδεύει τους αγρότες. Δεν
είναι τυχαίο ότι πολλοί Υπουργοί Γεωργίας στο Συµβούλιο Γεωρ-
γίας, αλλά και Ευρωβουλευτές, ζητούν απλοποίηση διαδικασιών.

Αυτό το αίτηµα πρέπει να είναι και από εδώ, γιατί θύµατά τους
είναι αγρότες και είναι πτωχοί αγρότες και νέοι αγρότες. Σύµ-
φωνα µε αυτό που περιγράφουµε, είναι χαρακτηριστικό αυτήν
τη στιγµή ότι είναι θύµατα της πολυπλοκότητας. Δηλαδή αδι-
κούνται και να µην έχουν δικαίωµα ένστασης για να βρουν το
δίκιο τους; Από πού και ως πού! 

Τελικά, µήπως µια τέτοια διαδικασία διευκολύνει, ώστε οι µι-
κροί, φτωχοί αγρότες να τα παρατήσουν; Μήπως τους δίνετε µια
κλωτσιά µε αυτές τις διαδικασίες, για να διευκολυνθεί η συγκέν-
τρωση γης και παραγωγής στους µεγάλους, που αυτοί θα µονο-
πωλούν και τον πρωτογενή τοµέα; Γιατί αυτόν τον στόχο έχετε
σε κάθε διαδικασία.

Το λέω γιατί οι αδικηµένοι αγρότες σε όλη την Ελλάδα αυτήν
τη στιγµή υπολογίζονται περίπου στους είκοσι οκτώ χιλιάδες, εκ
των οποίων οι πέντε χιλιάδες είναι από την Κρήτη. Αυτήν τη
στιγµή νιώθοντας την αδικία προσφεύγουν στη δικαιοσύνη, γιατί
οι επιπτώσεις είναι τροµακτικές. Δεν είναι ότι τους κόβονται οι
επιδοτήσεις αυτή τη χρονιά, τους κόβονται για µία πενταετία.
Άρα για µία πενταετία δεν µπορούν να σταθούν αυτοί οι άνθρω-
ποι. 

Λέτε ότι έγινε ενηµέρωση από τις δηµόσιες υπηρεσίες. Κατ’
αρχάς, εµείς δεν ρίχνουµε την ευθύνη στους υπαλλήλους. Ρί-
χνουµε την ευθύνη στη διοίκηση, που έπρεπε από το 2014 να έχει
ενηµερώσει. Η ενηµέρωση έγινε εκ των υστέρων, µε αποτέλεσµα
και να µην προλάβουν -γι’ αυτό είναι τόσες χιλιάδες οι αδικηµέ-
νοι, που έχουν χάσει δικαιώµατα και ενισχύσεις- και επιπλέον δεν
έχουν και το δικαίωµα της ένστασης. Αυτό είναι απαράδεκτο. 

Εµείς λέµε ότι πρέπει να τους δοθεί αυτή η δυνατότητα, γιατί
είναι παραλογισµός µία τέτοια πολιτική που δεν λύνει προβλή-
µατα και διώχνει αγρότες από τον πρωτογενή τοµέα. Είναι απα-
ράδεκτη πολιτική, και µάλιστα τη στιγµή που ο αγροτικός πλη-
θυσµός είναι γερασµένος και έχουµε ανάγκη αντικατάστασης
από νέους αγρότες. 

Δηλαδή δεν φτάνουν τα βάσανα της «φοροληστείας», που ο
ΦΠΑ έφτασε στο 24% στα αγροτικά εφόδια, δεν φτάνει η αύξηση
του ΕΝΦΙΑ που προωθείτε, ενώ είχατε πει ότι θα τον καταργή-
σετε -όχι µόνο δεν τον καταργείτε, αλλά αυτήν τη στιγµή τον αυ-
ξάνετε, στα σπίτια, στην αποθήκη, στη στάνη-, δεν φτάνουν τα
χαράτσια που έρχονται το ένα πίσω από το άλλο -µόνο τον πε-
ρασµένο µήνα, τον Μάρτιο, µειώθηκαν τα έσοδα στους αγρότες,
µε βάση τη στατιστική, κατά 6,5%-, αλλά τώρα έχουµε να προ-
σθέσουµε και την έλλειψη ενηµέρωσης και λάθη. Και µάλιστα δεν
έχουν δικαίωµα δικαίωσης. 

Σ’ ό,τι αφορά τους µικροκαλλιεργητές, λέτε ότι θα διορθωθούν
οι αδικίες, αρκεί να κάνουν ένσταση. Ελπίζω να µη χάσουν τη φε-
τινή επιδότησή τους και να έχουν αρκετό χρόνο µπροστά τους
για τις ενστάσεις τους. 

Τελικά, µία τέτοια κατάσταση διευκολύνει ακριβώς στον στόχο
που έχει η Κοινή Αγροτική Πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Θέλει αγρότες καπιταλιστές µε µεγάλες επιχειρήσεις και µικρο-
καλλιεργητές στον Καιάδα.

Αυτό ας το έχουν και οι αγρότες υπ’ όψιν, ώστε να αντιπαλέ-
ψουν και την πολιτική της ΚΑΠ, αλλά και την πολιτική τη δικιά
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σας, που µε συνέπεια υλοποιείτε, ρίχνοντας στην καταστροφή
χιλιάδες µικροµεσαίους αγρότες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ.

Κυρία συνάδελφε, θα σταθώ σε τέσσερα σηµεία:
Το πρώτο είναι ότι οι µικροκαλλιεργητές έχουν δυνατότητα -

είχαν και το 2015, έχουν και αυτήν τη στιγµή- να κάνουν δήλωση
απένταξης, να φύγουν από το καθεστώς των µικροκαλλιεργητών
και από τη στιγµή που δικαιούνται περισσότερα, να περάσουν
στην ενιαία. 

Το δεύτερο είναι ότι η ενηµέρωση στην οποία αναφερθήκαµε
-όπου βλέπουµε ότι υπήρξε ένα έλλειµα, δεν έφτασε η ενηµέ-
ρωση κάτω- έπρεπε να είχε ξεκινήσει από το 2013, γιατί οι δη-
λώσεις αυτές, που κρίνουµε ότι κατατέθηκαν και είχαν έλλειµα
ενηµέρωσης οι δηλούντες, οι αιτούντες παραγωγοί, κατατέθηκαν
µέχρι τις 15 Μαΐου. Άρα υπήρχε ένα θέµα σχεδιασµού και ενη-
µέρωσης, έτσι ώστε να έχουµε σωστές δηλώσεις τον Μάιο του
2014. 

Το τρίτο θέµα, όπως σας είπα, είναι πως το Υπουργείο, η Κυ-
βέρνηση, έχει την πολιτική βούληση -σε συνεργασία µε άλλες κυ-
βερνήσεις που εντοπίζουν το ζήτηµα της έλλειψης δυνατότητας
στους παραγωγούς να κάνουν ενστάσεις πάνω στα οριστικά δι-
καιώµατα- να θέσει το θέµα αυτό στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, διότι πραγµατικά, όταν υπάρχουν λάθη και αποκλεί-
ουµε τους παραγωγούς, υπάρχει ζήτηµα σε σχέση µε τον νοµικό
πολιτισµό και το νοµικό ευρωπαϊκό πλαίσιο. Υπάρχει ζήτηµα,
όταν αποστερείς έναν πολίτη από το δικαίωµα να προσφύγει και
να διεκδικήσει τα δικαιώµατά του. Σ’ αυτήν τη βάση τίθεται πλέον
το ζήτηµα. 

Το τέταρτο θέµα -και κλείνω- είναι ότι του χρόνου, το 2017,
έχουµε την ενδιάµεση αναθεώρηση της Κοινής Αγροτικής Πολι-
τικής. Το Υπουργείο έχει και τη βούληση, αλλά και τη θέληση να
παρέµβει, έτσι ώστε να έχουµε έναν σχεδιασµό στα ζητήµατα τα
οποία αφορούν την αναδιάρθρωση της κατανοµής των δικαιω-
µάτων από τη νέα ενίσχυση. 

Σ’ αυτήν τη διαδικασία είµαστε βέβαιοι ότι θα µπορέσουµε να
λύσουµε πολλά ζητήµατα και σε σχέση µ’ αυτό, αλλά και µε άλλα
θέµατα που έχουν αναδειχθεί στη Βουλή. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Για τρία χρόνια, όµως, θα έχουν

στερηθεί τα δικαιώµατά τους, κύριε Υπουργέ! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σε αυτό

το σηµείο προχωρούµε και στις άλλες αναβολές ερωτήσεων
λόγω κωλυµάτων των Υπουργών. 

Λόγω κωλύµατος, λοιπόν, του Υπουργού Υγείας κ. Ανδρέα
Ξανθού που βρίσκεται εκτός Αθήνας, δεν συζητείται η πέµπτη µε
αριθµό 869/16-5-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κολάου Καραθανασόπουλου, σχετικά µε τα προβλήµατα στις
δοµές υγείας της Κεφαλονιάς και της Ιθάκης.

Επίσης, δεν συζητείται η τέταρτη µε αριθµό 2808/193/1-2-2016
ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την
υπόθεση της µικρής Μελίνας στο Βενιζέλειο Νοσοκοµείο Ηρα-
κλείου.

Ακόµα, λόγω φόρτου εργασίας του Αναπληρωτή Υπουργού Οι-
κονοµικών κ. Γεωργίου Χουλιαράκη, δεν συζητείται η τρίτη µε
αριθµό 867/16-5-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ
- ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου, σχετικά µε την αντιµετώ-
πιση του προβλήµατος της µη διενέργειας εξετάσεων για από-
κτηση άδειας οδήγησης.

Επίσης, δεν συζητείται λόγω φόρτου εργασίας του Αναπλη-
ρωτή Υπουργού Υγείας κ. Παύλου Πολάκη η εντέκατη µε αριθµό
813/21-04-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Β’ Αθήνας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος - Αδώνι-
δος Γεωργιάδη, σχετικά µε τη «διαφαινόµενη παρέµβαση του
Υπουργείου στους διαγωνισµούς επιλογής εκατό ιατρών και τε-

τρακοσίων νοσηλευτών».
Επίσης, δεν συζητείται η δωδέκατη µε αριθµό 794/18-4-2016

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κωνσταντίνου Στερ-
γίου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ανάγκη πρόλη-
ψης, θεραπείας και στήριξης των καρκινοπαθών Βόλου.

Τώρα, λοιπόν, ερχόµαστε στις επίκαιρες ερωτήσεις προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Νικόλαο Φίλη. 

Θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 835/28-4-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Μανιάτη,
σχετικά µε την ένταξη του Τµήµατος Ψηφιακών Συστηµάτων του
Πανεπιστηµίου Πειραιώς στο 2ο Επιστηµονικό Πεδίο-Επιστηµο-
νικό Πεδίο Θετικών και Τεχνολογικών Επιστηµών.

Κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αυτό που θέλω να σας µεταφέρω είναι ένα

οµόφωνο αίτηµα και των διδασκόντων, αλλά και των φοιτητών
του Τµήµατος Ψηφιακών Συστηµάτων του Πανεπιστηµίου Πει-
ραιά. 

Πιο συγκεκριµένα, το συγκεκριµένο τµήµα κατά τη διάρκεια
των πανελληνίων εξετάσεων είναι ενταγµένο στο 5ο Επιστηµονικό
Πεδίο, στο πεδίο, δηλαδή, των Επιστηµών Οικονοµίας και Πλη-
ροφορικής. 

Το αίτηµα, λοιπόν, που καταθέτω είναι το συγκεκριµένο τµήµα
να ενταχθεί για τις πανελλήνιες εξετάσεις και στο 2ο Επιστηµο-
νικό Πεδίο, δηλαδή το Επιστηµονικό Πεδίο των Θετικών και Τε-
χνολογικών Επιστηµών. Πρόκειται για µία διαδικασία η οποία
υπάρχει ήδη για τα οµόλογα και ανάλογα πανεπιστηµιακά τµή-
µατα και του Εθνικού Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου, αλλά και
του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου. 

Για να ενισχύσω την τεκµηρίωση του αιτήµατος, θέλω να σας
πω ότι το συγκεκριµένο τµήµα έχει δύο κατευθύνσεις στα προ-
πτυχιακά. Η µία κατεύθυνση είναι Συστήµατα Επικοινωνιών και
Δικτύων και η δεύτερη κατεύθυνση είναι Ηλεκτρονικές Υπηρε-
σίες. Μάλιστα, στα δύο µεταπτυχιακά που επίσης, προσφέρει το
συγκεκριµένο τµήµα, το πρώτο είναι Ψηφιακές Επικοινωνίες και
Δίκτυα και το δεύτερο µεταπτυχιακό πρόγραµµα είναι Τεχνοοι-
κονοµική Διοίκηση Τηλεπικοινωνιακών Συστηµάτων. 

Με τα παραπάνω θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι είναι επαρκέ-
στατη η τεκµηρίωση, ώστε και για το τµήµα Ψηφιακών Συστηµά-
των του Πανεπιστηµίου Πειραιά να ισχύσει αυτό που ισχύει, όπως
προείπα, για τα τµήµατα του Καποδιστριακού και του Πανεπιστη-
µίου Πελοποννήσου, να µπορούν δηλαδή οι υποψήφιοι –προφα-
νώς µιλάµε για την επόµενη χρονιά- των πανελληνίων εξετάσεων
να το δηλώσουν και στο 5ο αλλά και στο 2ο Πεδίο Εφαρµογών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Μανιάτη, σας ευχαριστούµε και για τον χρόνο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Σας ευχαριστώ.
Κύριε συνάδελφε, η απόφαση ένταξης των σχολών, των τµη-

µάτων και των εισαγωγικών κατευθύνσεων στα Επιστηµονικά
Πεδία γίνεται µε υπουργική απόφαση, η οποία εκδίδεται µέχρι
το τέλος της σχολικής χρονιάς της προηγούµενης. Άρα δεν µι-
λάµε για το τι θα ισχύσει φέτος. Φέτος, κανονικά, ισχύει η υπουρ-
γική απόφαση που εξεδόθη στις 29 Μαΐου 2015. 

Ποια ήταν η λογική αυτής της απόφασης. Θέλουµε να θερα-
πεύσουµε το προηγούµενο σύστηµα, το οποίο επέτρεπε οι υπο-
ψήφιοι που διαγωνίστηκαν σε διαφορετικά µαθήµατα µε
διαφορετικό βαθµό δυσκολίας να εισάγονται στην ίδια σχολή.
Είναι προφανές ότι υπάρχει µία εµπειρία, θα την αξιοποιήσουµε.
Ξέρω ότι υπήρξαν σοβαρές αντιρρήσεις από την Ένωση Πληρο-
φορικών Ελλάδος για τον διαχωρισµό των τµηµάτων Πληροφο-
ρικής σε δύο διαφορετικά Επιστηµονικά Πεδία, τα οποία µάλιστα
ανήκουν και σε διαφορετικές οµάδες προσανατολισµού. Γνω-
ρίζω την άποψη, την οποία αναφέρατε, των διαφόρων πανεπι-
στηµιακών τµηµάτων που σχετίζονται µε την Πληροφορική.
Επαναλαµβάνω, το θέµα είναι ευρύτερο, δεν αφορά µόνο την
Πληροφορική, αφορά την ισότητα που πρέπει να υπάρχει στα
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παιδιά να µπορούν να µπαίνουν στις σχολές. 
Το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής, που είναι το αρµόδιο

επιστηµονικό γνωµοδοτικό όργανο, γνωρίζει το θέµα. Θα συνερ-
γαστούµε για να καταλήξουµε στη βέλτιστη λύση για τους µα-
θητές. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας διαβεβαιώσω ότι, µε βάση τις επι-
στηµονικές, παιδαγωγικές εισηγήσεις, συντόµως θα καταλή-
ξουµε σε µια απόφαση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ήλπιζα να έχω µία πιο

θετική απάντηση και θα επιδιώξω να σας µεταπείσω στη δευτε-
ρολογία µου. Θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι σαφέστατο. 

Το συγκεκριµένο τµήµα είναι κατά το ήµισυ ένα τµήµα Πληρο-
φορικής, άρα ορθά εντάσσεται στο πεδίο Οικονοµικών Επιστη-
µών και των Επιστηµών Πληροφορικής. Κατά το άλλο ήµισυ,
όµως, είναι απολύτως τεχνολογικό τµήµα, ένα τµήµα δηλαδή που
ασχολείται κυρίως µε δίκτυα και τηλεπικοινωνίες, έχει κατά το
50% του αντικειµένου των προπτυχιακών και µεταπτυχιακών προ-
γραµµάτων του άµεση εφαρµογή, άµεση συσχέτιση µε τις επι-
στήµες που υπηρετούνται στα πολυτεχνεία της χώρας. 

Αυτό, λοιπόν, έχει γίνει απολύτως αποδεκτό σε άλλα δύο ανά-
λογα πανεπιστήµια, το Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο και το Πα-
νεπιστήµιο της Πελοποννήσου. 

Μάλιστα, είχα τη δυνατότητα πριν από λίγο χρονικό διάστηµα
µαζί µε τον Πρόεδρο του τµήµατος να επισκεφτούµε την Ανα-
πληρώτρια Υπουργό, την κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου, και η
ίδια συµφώνησε ότι είναι εύλογο και προφανές το συγκεκριµένο
αίτηµα. Μάλιστα, ανέµενα να έχω σήµερα τη δική σας σύµφωνη
γνώµη, για ένα θέµα το οποίο, κατά την προσωπική µου επιστη-
µονική άποψη, είναι απολύτως σαφές, ξεκάθαρο και επαρκέ-
στατα τεκµηριωµένο. 

Θα ήθελα πολύ στη δευτερολογία σας να αποδεχθείτε αυτό,
που προφανέστατα ισχύει µε το πρόγραµµα σπουδών σε προ-
πτυχιακό επίπεδο και µε τα δύο µεταπτυχιακά προγράµµατα και
να κάνετε αποδεκτό το αίτηµα αυτό το οποίο έχει υποβληθεί µε
τέτοια τεκµηρίωση, η οποία µάλιστα έχει απολύτως ενσωµατωθεί
στην αξιολόγηση του συγκεκριµένου τµήµατος όταν έγινε η αν-
τίστοιχη διαδικασία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και ε-

µείς σας ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, µε όλον τον σεβασµό να σας πω
πως οι αποφάσεις επί ζητηµάτων εκπαιδευτικής σηµασίας δεν
λαµβάνονται στη Βουλή, µέσα από αντιπαράθεση επιχειρηµάτων.
Είναι ζητήµατα που πρέπει πρώτα να συζητήσει και να καταλήξει
το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής, γι’ αυτό, όπως βλέπετε,
λαµβάνω υπ’ όψιν µου τα επιχειρήµατα που αναφέρετε, δεν είναι,
όµως, θέµα στιγµιαίας απάντησης. Θα το κουβεντιάσουµε και θα
έχουµε συντόµως µια τοποθέτηση επ’ αυτού του ζητήµατος,
αλλά δεν βιαζόµαστε για σήµερα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε τον κύριο Υπουργό.
Τώρα θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 3999/16-3-2016 ερώτηση

του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δα-
βάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε την αποκατάσταση του παλαιού Πρωτοδικείου Σπάρ-
της για τη στέγαση των Γενικών Αρχείων του Κράτους του Νοµού
Λακωνίας.

Κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αντικείµενο αυτής της ερώτησης, η οποία έχει προέλθει από

µία υπάρχουσα κατάσταση στη Σπάρτη, είναι το παλαιό Πρωτο-
δικείο της πόλης, το οποίο αποτελεί το ένα µέρος µιας υπέροχης
τριλογίας, που είχε γίνει στις αρχές του προηγούµενου αιώνα
από τους Βαυαρούς, που ήταν το Πρωτοδικείο, το οποίο είχε

χρησιµοποιηθεί και σαν…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Του προπροηγούµενου αιώνα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Το 1836-1937. Του προπροηγούµε-

νου αιώνα, ναι, στις απαρχές του 19ου αιώνα, κύριε Υπουργέ. Την
ιστορία την ξέρουµε καλά.

Πιστεύω ότι αυτό µαζί µε το δηµαρχείο αλλά και το µουσείο
του 1875 αποτελούσαν τοπόσηµα για την πόλη.

Εδώ και περίπου µία δεκαετία, πέραν της δεκαετίας, έχει ξεκι-
νήσει µία προσπάθεια αυτό το εµβληµατικό κτήριο για τη Σπάρτη
να στεγάσει, αφού έχει γίνει πλέον το νέο Δικαστικό Μέγαρο, πα-
ρακείµενο του παλαιού Πρωτοδικείου για το οποίο µιλάµε, τα Γε-
νικά Αρχεία του Κράτους, υπηρεσία η οποία υπάγεται στο
Υπουργείο Παιδείας, του οποίου προΐστασθε.

Αντικείµενο της ερώτησής µου αυτής είναι τι συµβαίνει µέχρι
τώρα. Γιατί δεν έχει προχωρήσει; Εάν επισκεφθείτε τη Σπάρτη
και επισκεφθείτε αυτό το κτήριο, αξίζει να το δείτε. Είναι µία υπό-
θεση που βλέπουµε κουρελιασµένες πλέον προθήκες επισκευής
κτηρίου -από τον καιρό έχουν κουρελιαστεί- και παράλληλα «κου-
ρελιάζεται» και η οποιαδήποτε, θα έλεγα, αξιοπρέπεια οποιου-
δήποτε φέρει τον τίτλο του πολιτικού σε αυτήν την πόλη. Από
εµάς µέχρι οποιουσδήποτε άλλους.

Κατά τούτο, θα ήθελα να ρωτήσω αν υπάρχει κάποια προ-
οπτική, κάποια σχεδίαση εκ µέρους του Υπουργείου σας, προ-
κειµένου να κινήσετε τις διαδικασίες για ένα κτήριο το οποίο σας
ανήκει θεµατικά και το οποίο θα στεγάσει την πολύ ενδιαφέ-
ρουσα και σηµαντικότατη και ιστορική υπηρεσία, που είναι τα Γε-
νικά Αρχεία του Κράτους, άλλως λεγόµενα ΓΑΚ.

Θα περιµένω µε αγωνία την απάντησή σας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, µου είναι γνωστό το θέµα. Επισκέπτοµαι

συχνά τη Σπάρτη. Κοντοπατριώτης είµαι κι εγώ. Είναι προφανές
ότι η µακραίωνη ιστορία της Σπάρτης οδήγησε τον Όθωνα στην
απόφαση να ιδρυθεί η νέα πόλη. Δεν είναι ακριβώς γνωστό ποια
είναι τα ερείπια της παλαιάς πόλης, της αρχαίας Λακεδαιµονίας,
αλλά αυτό που ξέρουµε είναι ότι ο Όθωνας, υπό την επίδραση
του ροµαντισµού και του νεοκλασικισµού της εποχής έδωσε την
εντολή σε έναν Βαυαρό γεωµέτρη, τον Στάουφερτ, να οργανώσει
την πόλη µε ρυµοτοµικό σχέδιο, που ανάγεται στον αρχαίο Ιππό-
δαµο, το αρχαίο ιπποδάµειο σύστηµα. Και όχι µόνο αυτό, να χω-
ροθετήσει και δηµόσια κτήρια.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Οι Νεοέλληνες το έχουν φτιάξει
καλά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ναι.

Μεταξύ των δηµοσίων κτηρίων, εάν θέλετε την τριλογία εσείς,
είναι και το πράγµατι εξαιρετικό παλαιό Πρωτοδικείο της Σπάρ-
της. Είναι ένα πολύ σηµαντικό κτήριο, από τα παλαιότερα δηµό-
σια κτήρια της χώρας.

Τώρα, όσον αφορά της αποκατάσταση του κτηρίου, πρέπει να
σας πω ότι αυτή η διαδικασία έχει ξεκινήσει ήδη το 2010, µε από-
φαση των αρµοδίων υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων και µε έγκριση από την Υπηρεσία Νεοτέρων Μνη-
µείων και Τεχνικών Έργων Δυτικής Ελλάδας. Μετά υπάρχει η αί-
τηση προς την Πολεοδοµία Σπάρτης για τη χορήγηση άδειας,
για την αποκατάσταση του διατηρητέου κτηρίου.

Εδώ προέκυψε και ένα άλλο ζήτηµα: Στο εγκεκριµένο ρυµοτο-
µικό σχέδιο της πόλης καταγράφεται ως ειδική χρήση του εν
λόγω κτηρίου δικαστήριο. Άρα, πρέπει να υπάρξει τροποποίηση
της χρήσης, προκειµένου, όπως σωστά είπατε, να αξιοποιηθεί
από τα Γενικά Αρχεία του Κράτους. 

Για να µην σας κουράζω µε τη γραφειοκρατική διαδροµή, σας
λέω ότι τον Οκτώβριο του 2015 η Πολεοδοµία Σπάρτης διαβί-
βασε τον φάκελο του αιτήµατος στην Πολεοδοµία Πελοποννή-
σου, προκειµένου να προχωρήσει η έγκριση της απόφασης
τροποποίησης του ρυµοτοµικού σχεδίου Σπάρτης. Είµαστε, λοι-
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πόν, κοντά στην απόφαση από την αποκεντρωµένη διοίκηση Πε-
λοποννήσου, προκειµένου να εκδοθεί η άδεια δόµησης από την
Πολεοδοµία Σπάρτης. Η υπηρεσία µας αµέσως µετά θα προχω-
ρήσει στη δηµοπράτηση και υλοποίηση του έργου. 

Πιστεύω ότι είµαστε κοντά στη στιγµή που το παλαιό Πρωτο-
δικείο Σπάρτης θα αποτελέσει και πάλι ένα στολίδι για την πόλη.
Και να είστε βέβαιος πως οποιαδήποτε ενέργεια χρειαστεί από
πλευράς Υπουργείου θα γίνει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως τα λέτε, θα έλεγα ότι ακούγονται ελπι-

δοφόρα και ευοίωνα. Απλώς η τελευταία µου παρέµβαση έγκει-
ται στην κατεύθυνση του να πιέσετε λίγο -σας αφορά, είναι δικό
σας το κτήριο πλέον- τον αποκεντρωµένο περιφερειακό διευ-
θυντή της Πάτρας και να του πείτε: «Τελειώνετε µε την έγκριση
αυτού του ρυµοτοµικού σχεδίου». 

Πράγµατι, είναι δαιδαλώδεις οι διαδικασίες. Η καθυστέρηση
όντως δεν έγκειται στο Υπουργείο Παιδείας. Ήρθατε να απαντή-
σετε εσείς. Έγκειται στο Υπουργείο Εσωτερικών. Θέλω να πι-
στεύω ότι µε εργώδεις ρυθµούς θα προχωρήσετε, ούτως ώστε
αυτό που είπατε να γίνει πραγµατικότητα.

Έχουµε κάνει πολλές κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις. Περίπου
εκεί κατατείνουν όλες. Εν πάση περιπτώσει, ας είναι η τελευταία.
Δεν ανήκει σε κανέναν το κτήριο αυτό. Ανήκει στην ιστορία της
πόλης, ανήκει στον λαό και ανήκει και στους ερευνητές οι οποίοι
θέλουν να δούνε τα Γενικά Αρχεία του Κράτους, παράρτηµα
Σπάρτης, τα οποία έχουν κατατµηθεί σε τρεις περιοχές, να είναι
ενοποιηµένα, ούτως ώστε και για τον ερευνητή αλλά και για
αυτόν που είναι ιστοριοδίφης -είναι φιλίστωρ, εν πάση περιπτώ-
σει- να µπορέσει να αναδιφήσει σ’ αυτά.

Θέλω να πιστεύω ότι άµεσα, από ό,τι βλέπω, και µε την αί-
σθηση της εγγύτητος που µας διακρίνει, λόγω της γειτονίας που
έχουµε από την καταγωγή σας, θα ενδιαφερθείτε σαν να είναι
δικό σας. Πρόκειται για ένα πολύ σηµαντικό κτήριο, όπως είπατε,
της νεοτέρας Ελλάδας, την οποία οι Βαυαροί εξαιτίας της λα-
τρείας που είχαν προς τους αρχαίους Σπαρτιάτες, την αρχαία
Σπάρτη και το αρχαίο µεγαλείο, κοίταξαν µε ιδιαίτερο ενδιαφέ-
ρον. Ας κοιτάξουµε κι εµείς οι Νεοέλληνες αυτή την ιστορία, η
οποία δεν βαρύνει τόσο αυτή την Κυβέρνηση. Άλλα σας βαρύ-
νουν. Ας την κοιτάξουµε, λοιπόν, όσο θα έπρεπε για να προχω-
ρήσουµε. Ας γίνει, επιτέλους, επί εποχής δικής σας πραγµατι-
κότητα και ας ξεκινήσει. 

Δεν έχει τελειώσει ο χρόνος µου και γι’ αυτό δράττοµαι της
ευκαιρίας να αναφέρω ότι ένα ζήτηµα σηµαντικό είναι πλέον η
χρηµατοδότηση. Βλέπω ότι η κ. Θεανώ Φωτίου µε ένα ιδιαίτερα
εκφραστικό βλέµµα συναινεί. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αρχιτέκτων
είµαι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Έτσι ακριβώς.
Η χρηµατοδότηση πιστεύω να είναι εξασφαλισµένη. Αυτά,

κύριε Υπουργέ. 
Σας ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κυρία Πρόεδρε, πολύ σύντοµα θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε

τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σας είπα πως ό,τι χρειαστεί θα το κάνουµε.

Και νοµίζω ότι συντόµως θα µπορέσουµε να δούµε τις σκαλωσιές
για την αποκατάσταση του κτηρίου αυτού. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριοι

συνάδελφοι, η έβδοµη µε αριθµό 862/13-5-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Ένωσης Κεν-
τρώων, κ. Γεωργίου-Δηµητρίου Καρρά, προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αδικαιολό-
γητη καθυστέρηση της επαγγελµατικής αναγνώρισης ειδικοτή-

των µηχανικών ΤΕΙ εξαιτίας της παράλειψης έκδοσης των προ-
βλεπόµενων κανονιστικών προεδρικών διαταγµάτων, δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω κωλύµατος της Αναπληρώτριας Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, κ. Αθανασίας Αναγνωστο-
πούλου, λόγω προγραµµατισµένου ραντεβού µε τον Γερµανό
πρέσβη. 

Επίσης, δεν συζητείται λόγω απουσίας των αρµοδίων Υπουρ-
γών στο εξωτερικό, κατ’ αρχάς, του κ. Νικόλαου Κοτζιά, η τρίτη
µε αριθµό 857/11-5-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ.
Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε
«την ανθελληνική δράση Τούρκων πρακτόρων και εκπροσώπων
τους στη Θράκη», καθώς και η δεύτερη µε αριθµό 864/13-5-2016
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς
του Λαικού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Λαγού, σχετικά
µε τις «προκλήσεις τουρκόφρονων, ψευτοµουφτή και Προξένου
στην Ξάνθη».

Επίσης, δεν συζητείται λόγω απουσίας των αρµοδίων Υπουρ-
γών στο εξωτερικό, όπως του κ. Μουζάλα στις Βρυξέλλες, η δέ-
κατη µε αριθµό 838/6-5-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κων-
σταντίνου Χατζηδάκη, σχετικά µε τις συνθήκες διαβίωσης των
προσφύγων-µεταναστών στο Ελληνικό και, τέλος, η δέκατη τρίτη
µε αριθµό 545/15-2-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
της Βουλευτού Β ‘Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου –Χρυσή Αυγή
κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα
προβλήµατα λειτουργίας στο ΕΚΑΒ.

Τώρα, είναι εδώ η Υπουργός, η κ. Θεανώ Φωτίου, για να απαν-
τήσει στις ερωτήσεις που απευθύνονται προς αυτήν. Πρόκειται
για τη µε αριθµό 3297/232/18-2-2016 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ. – ΔΗΜΑΡ κ. Γιάννη Κουτσούκου προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης σχετικά µε το πιλοτικό πρόγραµµα «εγγυηµένο κοινω-
νικό εισόδηµα» (ΕΚΕ) και η µε αριθµό 4413/1-4-2016 ερώτηση
του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου πάλι προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης σχετικά µε το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα οι οποίες
αναφέρονται στο ίδιο θέµα και θα συζητηθούν ταυτόχρονα,
χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον
χρόνο οµιλίας τους, µε εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου
4 του άρθρου 131 του Κανονισµού της Βουλής.

Κατά συνέπεια, µε αυτές τις δύο ερωτήσεις κλείνει και η ση-
µερινή συνεδρίαση.

Δίνουµε τον λόγο στον κ. Κουτσούκο για δύο λεπτά.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είναι γνωστό πως ο πολιτικός µας χώρος, το

ΠΑΣΟΚ, και ιδίως ο παρακαθήµενός µου, ο κ. Κεγκέρογλου, ήταν
από τους πρωτοστάτες του πιλοτικού προγράµµατος για το ελά-
χιστο εγγυηµένο εισόδηµα. 

Σας έχουµε κάνει κριτική, όπως είναι γνωστό, γιατί, αντί να
υλοποιήσετε το πρόγραµµα σε όλη την Ελλάδα και να το επε-
κτείνετε, εσείς πήρατε την αξιολόγηση και είπατε ότι θα συνεχί-
σετε πιλοτικά το πρόγραµµα σε τριάντα δήµους, χωρίς αυτό
ακόµα να έχει προχωρήσει. Θα αναφερθεί σε αυτό ο κ. Κεγκέ-
ρογλου.

Εµείς έχουµε µια διάθεση, µια και έχουµε ιστορική σχέση µε
τα θέµατα της κοινωνικής πολιτικής, να συµβάλουµε. Και σας κα-
ταθέσαµε µια συγκεκριµένη ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγ-
γράφων, στην οποία, δυστυχώς, δεν µας απαντήσατε. 

Και τι ζητούσαµε, κυρία Υπουργέ; Ζητούσαµε να µας πείτε
πάρα πολύ συγκεκριµένα πράγµατα: Εάν θα δηµοσιοποιήσετε
την έκθεση της αξιολόγησης του προγράµµατος, εάν έχετε προ-
ετοιµαστεί για την επέκτασή του στους υπόλοιπους τριάντα δή-
µους και εάν έχετε κάνει καινούργια συµπληρωµατική σύµβαση
µε την Παγκόσµια Τράπεζα. Αναφέροµαι σε αυτά τα οποία –επα-
ναλαµβάνω- ήρθαµε µε θετική διάθεση να συµβάλουµε. Δεν ανα-
φέροµαι σε αυτά για τα οποία σας έχουµε κατά καιρούς κριτι-
κάρει, διότι πήρατε ένα πρόγραµµα που το είχατε στα χέρια σας
ως εργαλείο και έπρεπε να το προχωρήσετε και µας πήγατε σε
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φιλόπτωχα επιδόµατα.
Αυτή είναι η ερώτησή µας, εάν είστε σε θέση σήµερα να µας

απαντήσετε σε αυτά τα ερωτήµατα. Εάν δεν µας απαντήσετε,
είναι φανερό ότι στη δευτερολογία µου θα πω τα ζητήµατα για
τα οποία σας έχουµε ασκήσει κριτική και θα επιµείνουµε µέχρι
να πάρει σάρκα και οστά αυτή η πολιτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κεγκέρογλου για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, όπως ανέφερε και ο συνάδελφος, κ. Κουτσού-

κος είχαµε δροµολογήσει και ξεκινήσει την πιλοτική εφαρµογή.
Ξεκίνησε από εκεί η πρώτη ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγ-
γράφων, η οποία δεν ολοκληρώθηκε. Κυρίως δεν ολοκληρώθηκε
ο δεύτερος και ο τρίτος πυλώνας. Ενώ δηλαδή, ολοκληρώσατε
την καταβολή της οικονοµικής ενίσχυσης που προβλεπόταν, µε
µια µικρή καθυστέρηση, δεν υπήρξε ενεργοποίηση του δεύτερου
και του τρίτου πυλώνα. 

Ο δεύτερος πυλώνας αφορά στην παροχή υπηρεσιών και αγα-
θών στους δικαιούχους του εγγυηµένου εισοδήµατος και ο τρί-
τος πυλώνας αφορά στη διαδικασία επανένταξης. Μάλιστα,
τονίζαµε στην ερώτηση ότι υπήρχαν είκοσι επιπλέον εκατοµµύ-
ρια από το ΕΠΑΝΑΔ τα οποία είχαν δεσµευθεί για τον σκοπό
αυτόν.

Σε κάθε περίπτωση ολοκληρώθηκε η πιλοτική εφαρµογή των
δεκατριών. Είχατε ανακοινώσει ότι θα ξεκινήσει την 1η Απριλίου
το πρόγραµµα. Δεν ξεκίνησε την 1η Απριλίου. Προβήκαµε στη
δεύτερη ερώτηση, λοιπόν. 

Σήµερα θέλουµε να ενηµερωθούµε σε πόσους και ποιους δή-
µους θα εφαρµοστεί. Γιατί να µην εφαρµοστεί σε όλους; Είναι
µόνο οικονοµικό το θέµα ή υπάρχουν κι άλλοι λόγοι; Πότε θα ξε-
κινήσει η εφαρµογή στους δήµους που θα επιλέξετε, στους
τριάντα, στους εβδοµήντα, στους εκατό ή σε όποιους δήµους
επιλέξετε, εν πάση περιπτώσει; Αυτό είναι το πνεύµα της ερώτη-
σής µας. 

Εκτός απ’ αυτό θα ήθελα να σας θέσω το εξής θέµα. Η Ολο-
µέλεια υποχρεούται να συζητάει κάθε µήνα µια πρόταση νόµου.
Δεν συζητείται στην Ολοµέλεια η πρόταση νόµου που έχουµε κα-
ταθέσει για το εγγυηµένο κοινωνικό εισόδηµα και άλλες διατά-
ξεις που αφορούν στην κοινωνική προστασία, γιατί όπως µας
λένε από τις υπηρεσίες δεν έχει απαντήσει ακόµα το αρµόδιο
υπουργείο, εσείς δηλαδή, για την διάθεσή σας να συζητηθεί µια
πρόταση νόµου που θεωρώ ότι η συζήτησή της µόνο θετικά θα
έχει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Κεγκέρογλου. 
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός για έξι λεπτά. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ
πολύ για τη δήλωση που κάνετε και οι δυο ότι θέλετε να συµβάλ-
λετε –και το ξέρω- σε θέµατα κοινωνικής πολιτικής και ιδιαίτερα
στο θέµα του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. 

Έχω απαντήσει πολλές φορές, κύριε Κουτσούκο, γι’ αυτά τα
θέµατα. Έχετε δίκιο στο ότι δεν πρόλαβα να σας δώσω όλα τα
στοιχεία που ζητούσατε µε την αίτηση κατάθεσης εγγράφων. Τα
έχω όµως εδώ σήµερα. Σας τα έχω φέρει σε cd. Είναι η έκθεση
της «World Bank», η αξιολόγηση του ΕΙΕΑΔ, όπως ακριβώς εµείς
αναθέσαµε και κάναµε και στο ΕΙΕΑΔ και στην «World Bank».
Όπως ξέρετε η «World Bank» είχε να αξιολογήσει µόνο πέντε
από τους δεκατρείς δήµους. Άρα, στο τέλος θα πάρετε αυτά που
ζητήσατε.

Λυπάµαι, αλλά κι εγώ, κύριε Κουτσούκο, έχω µείνει κατάπλη-
κτη µε τον τρόπο που γίνεται ο κοινοβουλευτικός έλεγχος ως
προς το Υπουργείο. Από το να έρθει ένα έγγραφο, να πάει στις
υπηρεσίες να απαντήσουν, να ξαναέρθει πίσω κ.λπ., περνάει απί-
θανος χρόνος. Θα επιληφθώ προσωπικά από εδώ και ύστερα.
Ήδη κάναµε µια µεγάλη προσπάθεια. Τελειώσαµε την περα-
σµένη εβδοµάδα όλες τις εκκρεµότητες που είχε το Υπουργείο
µας, σαράντα ερωτήσεις, ώστε να µην ξανασυµβεί αυτό που συ-
νέβη, τουλάχιστον. Δεν έχουµε καµµία πρόθεση να µην απαντάµε

όπως καταλαβαίνετε. 
Συνεχίζω στα ουσιαστικά, για να µην τρώω τον χρόνο µου.  
Το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα ήταν πρόταση –αν θυµάστε

εσείς οι παλιότεροι- του Συνασπισµού το 2007. Το κατέθεσε ο κ.
Δραγασάκης. Άρα, έχουµε εξίσου µεγάλη ευαισθησία σε όλη
αυτή την ιστορία. Τι συνέβη από το 2007 ή το 2009 µέχρι σήµερα;
Η ραγδαία φτωχοποίηση µεγάλων κοµµατιών του πληθυσµού αύ-
ξησε τροµακτικά το νούµερο τον πιθανών δικαιούχων.

Πώς ορίζονται οι δικαιούχοι; Οι δικαιούχοι, και άρα το πόσο
µεγάλη µπορεί να γίνει αυτή η δεξαµενή, ορίζονται µε το τι λες
και πώς βάζεις τα κριτήρια για την ακραία φτώχεια. 

Εγώ ακολούθησα τα κριτήρια που είχε βάλει η προηγούµενη
Κυβέρνηση για την ακραία φτώχεια µε οικονοµικούς όρους στο
ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα -ελάχιστο κοινωνικό εισόδηµα νο-
µίζω το είχατε πει τότε- τα οποία, πρέπει να συνοµολογήσουµε
και οι τρεις εδώ που βρισκόµαστε µέσα στην Αίθουσα ότι, δεν
µπορούν πραγµατικά να παράσχουν τη δυνατότητα να ζήσει µία
τετραµελής οικογένεια µε 400 ευρώ τον µήνα και πολύ περισσό-
τερο όταν η τελευταία χώρα πριν από µας, που είναι η Κύπρος,
έχει αυτό το πλαφόν για τα τέσσερα άτοµα σε 900 ευρώ τον
µήνα. 

Εποµένως, καταλαβαίνετε ότι, αν φτάναµε σε ένα δικαιολογη-
µένο πράγµατι επίπεδο, αν, όπως έδειξε το πιλοτικό, η εθνική
εφαρµογή γινόταν µε τα 400 ευρώ -που δυστυχώς µε αυτά θα
γίνει, εννοώ αυτό το πλαφόν- περιµένουµε εφτακόσιες χιλιάδες
άτοµα περίπου να εγγραφούν και να έχουν δικαιώµατα σε αυτό
που λέτε εσείς «κοινωνικό ελάχιστο εισόδηµα» ή σε αυτό που
λέµε εµείς «κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης». 

Αυτό σηµαίνει, όπως ξέρετε πολύ καλά, η υποχρέωση η οποία
ψηφίστηκε µε τον νόµο του Ιουλίου από τη Βουλή. Διότι, όπως
ξέρετε -κύριε Κουτσούκο αναφέροµαι σε σας- η Βουλή ψήφισε
το καλοκαίρι µε τον ν. 4336, τον οποίο είχε ψηφίσει και η Νέα Δη-
µοκρατία αν θυµάµαι καλά, ότι θα γίνει βαθµιαία εφαρµογή και
µετά η συνολική εφαρµογή θα γίνει από 1-1-17. Άρα, υπάρχει
νόµος. Γι’ αυτό και θα απέρριπτα κάθε πρόταση που θα έλεγε
ότι η καθολική εφαρµογή –αυτή που φέρατε, δηλαδή- έπρεπε να
γίνει τώρα σε όλη την Ελλάδα. 

Και γιατί δεν έπρεπε να γίνει τώρα σε όλη την Ελλάδα και τι
επιθυµούµε µε αυτό που έχουµε πει και δεσµευθεί ότι θα κά-
νουµε, την πρώτη φάση αυτουνού που θα γίνει σε όλη την Ελ-
λάδα από 1-1-17, όπως λέει ο νόµος, τον Απρίλιο σε τριάντα
δήµους; 

Θα µου πείτε, κύριε Κουτσούκο -και δικαίως- «κυρία µου, ο
Απρίλιος παρήλθε κι εποµένως», όπως µου λέτε και στην ερώτη-
ση, «φτάνουν πια τα ψέµατα». Δυστυχώς, κύριε Κουτσούκο, έχω
υποβάλει…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Να σταµατήσω, κυρία Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,

γιατί θα έχετε κι άλλο χρόνο µετά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, σαράντα έξι µαθητές και µαθήτριες και
τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Ζακύνθου Καραµπίνειο. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Λοιπόν, παιδιά, είναι η τελευταία ερώτηση που κάνουν Βου-
λευτές προς Υπουργό, είναι η διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου και γι’ αυτό δεν έχει παρουσία πολλών Βουλευτών, εκτός του
ότι έχουµε ένα πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο που συζητείται στην
επιτροπή της Βουλής µε την παρουσία πολλών Βουλευτών.
Οπότε ό,τι προλάβετε, θα ακούσετε.

Ο κ. Κουτσούκος έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
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ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κι εγώ από την επι-
τροπή όπου είναι οι µισοί συνάδελφοι, περίπου, κατέβηκα για να
είµαι συνεπής στον κοινοβουλευτικό έλεγχο και πρέπει να κάνω
δύο σχόλια, κυρία Υπουργέ, στην απάντησή σας. 

Καλό είναι που µας δίνετε έστω και σήµερα το cd, αλλά εγώ
έχω ξενυχτήσει να διαβάζω τα cd αυτών των επτάµισι χιλιάδων
σελίδων και ακόµα δεν τα έχω καταφέρει. Λοιπόν, θα το µελετή-
σουµε για να δούµε τι µας απαντάτε. Θεωρώ ότι δεν χρειαζόταν
να φτάσουµε σε αυτήν τη διαδικασία για να µας το στείλετε.

Από εκεί και πέρα είναι δεκτές οι εξηγήσεις σας για τα προ-
βλήµατα του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Εξάλλου, εµείς εδώ τα
έχουµε ζήσει στη Βουλή, γιατί πάρα πολλοί συνάδελφοί σας βρί-
σκουν πολλές δικαιολογίες για να µην έρχονται.

Η δεύτερη παρατήρησή µου, κυρία Υπουργέ, έχει να κάνει µε
το εξής: Το σχέδιο νόµου που καταθέσαµε για την ολοκληρω-
µένη εφαρµογή του εγγυηµένου κοινωνικού εισοδήµατος έχει
µια έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους και κατά συ-
νέπεια αν ως Υπουργείο είχατε επισπεύσει τη συζήτησή του, εί-
χατε συµφωνήσει, θα το είχαµε εδώ. 

Πιστεύω ότι θα ήταν µια θετική συζήτηση, γιατί θα βλέπαµε
πώς αυτή η ολοκληρωµένη πρόταση µε την κοστολόγηση που
έχει από το Γενικό Λογιστήριο µπορεί να συµβάλει στην υποχρέ-
ωση που ανέλαβε η χώρα µας, κατόπιν της συµφωνίας στην
οποία αναφερθήκατε και συµπεριλαµβάνεται στο µνηµόνιο και
για την οποία εσείς προγραµµατικά τον Γενάρη, που γίνατε Κυ-
βέρνηση και εσείς που ήσασταν στο Υπουργείο δεν είχατε κάνει
καµµία αναφορά. 

Είχατε φέρει εδώ ρυθµίσεις, για να δώσουµε κάποια βοηθή-
µατα. Τα ψηφίσαµε, αλλά σας είχαµε πει ότι το ελάχιστο κοινω-
νικό εισόδηµα, όπως το είχαµε εµείς προβλέψει, προέβλεπε
πρόσβαση σε µια σειρά υπηρεσίες και από την άλλη µεριά είχε
και τη δυνατότητα επανένταξης των ανέργων. Δηλαδή, δεν ήταν
µόνο ένα βοήθηµα σε ευρώ –δραχµικό, όπως θα λέγαµε παλιά-
είχε και µια ολοκληρωµένη πολιτική υποστήριξης αυτών των οι-
κογενειών µε πρόσβαση στα κοινωνικά τιµολόγια, στις υπηρεσίες
των δήµων. Ταυτόχρονα το µεγάλο ζήτηµα είναι η επανένταξη
στην αγορά εργασίας, διότι κανείς από εµάς δεν θέλει να κατα-
στήσει αυτούς τους ανθρώπους, που είναι στα όρια της φτώ-
χειας, ως επιδοµατούχους στο κατώτερο δυνατό επίπεδο, άρα
να µην τους εντάξει σε µία κοινωνία που δουλεύει, παράγει και
δηµιουργεί. 

Αυτά νοµίζω πως είναι αυτά που πρέπει να συζητήσουµε. Γι’
αυτό επιτρέψτε µου να είµαστε κριτικοί απέναντί σας, διότι θα
µπορούσατε να εκµεταλλευτείτε και τις επεξεργασίες µας και τις
προτάσεις µας, για να έχουµε πάει ένα βήµα παραπέρα.

Εµείς, όπως θα πει στη συνέχεια και ο κ. Κεγκέρογλου, σας
έχουµε κατακρίνει, γιατί, ενώ είπατε ότι θα ξεκινήσει τον Απρίλη
το νέο πιλοτικό, δεν έχει ξεκινήσει. Εµάς, όµως, η φιλοδοξία µας
δεν είναι το καινούργιο πιλοτικό. Εµάς η φιλοδοξία µας είναι να
αξιολογήσουµε, µε βάση τα έγγραφα που σας έχουµε ζητήσει -
τα οποία είπατε ότι τα έχετε βάλει στο cd-, πώς πήγε το προ-
ηγούµενο και να συµβάλουµε σε µια ολοκληρωµένη πολιτική. 

Θεωρούµε ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη ότι πρέπει σε αυτά
τα ζητήµατα της φτωχοποίησης της κοινωνίας µας να αποτί-
σουµε από τη µια µεριά µε αναπτυξιακές διαδικασίες και από την
άλλη µεριά µε κοινωνικές πολιτικές, που δίνουν τη δυνατότητα
στο κοµµάτι της κοινωνίας που περιθωριοποιείται να ξαναείναι
ενεργό στη διαδικασία της παραγωγής, στην κοινωνική ζωή του
τόπου. Αλλιώς, θα τους οδηγήσουµε στο περιθώριο. Και µια κοι-
νωνία, που ένα µεγάλο κοµµάτι της το οδηγεί στο περιθώριο, δεν
έχει καµµία προοπτική ανάπτυξης στο µέλλον. Αυτός είναι ο στό-
χος µας και εκεί επικεντρώνεται όλη µας η κριτική. 

Κατά συνέπεια ισχύουν αυτά που έχουµε γράψει στην ερώ-
τησή µας ως κριτική. Θα δούµε τις απαντήσεις σας και επιφυ-
λασσόµεθα, κυρία Πρόεδρε, να επανέλθουµε, µε την προϋπό-
θεση ότι δεν θα µας προλάβετε εσείς φέρνοντας το σχέδιο
νόµου εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Κεγκέρογλου, για τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Για να µπορούµε να συνεννοηθούµε και η συνεννόηση και η

συνεργασία να µπορεί να έχει καρπούς που θα ωφελήσουν τη
χώρα και την κοινωνία, θα πρέπει να λέµε όλοι όλη την αλήθεια. 

Η πρώτη πρόταση νόµου που κατατέθηκε για το ελάχιστο εγ-
γυηµένο εισόδηµα στη Βουλή των Ελλήνων ήταν το 1996. Βε-
βαίως, το 2007, στο οποίο αναφερθήκατε, όπως πολύ σωστά
επισηµάνατε -και αυτή ήταν και η αιτία που ξεκίνησε επί των ηµε-
ρών µας-, οι ανάγκες σαφώς διαφοροποιήθηκαν, µεγεθύνθηκαν
και αφορούν πια όχι το υψηλό βιοτικό επίπεδο για το οποίο µι-
λούσαµε πριν από την κρίση, αλλά για ένα αξιοπρεπές επίπεδο
διαβίωσης. Αυτή η διαφοροποίηση υπάρχει και γι’ αυτό θα πρέ-
πει να επιταχύνουµε τη δουλειά µας.  

Εµείς, λοιπόν, σήµερα ασκούµε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο,
προκειµένου να ενεργοποιηθεί και να ελεγχθεί η Κυβέρνηση στην
κατεύθυνση της γρηγορότερης και σωστότερης όσο το δυνατόν
υλοποίησης ενός θεσµού που πιστεύουµε ότι είναι η ολοκληρω-
µένη πρόταση, για να δοθεί λύση.

Ο θεσµός του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, που εξε-
τάζει στην τρέχουσα περίοδο την οικονοµική κατάσταση ενός
ατόµου ή µιας οικογένειας και που, εκτός από την οικονοµική ενί-
σχυση, του δίδει τη δυνατότητα και της πρόσβασης σε αγαθά
και υπηρεσίες, αλλά κυρίως της εργασιακής επανένταξης -σα-
φώς αυτό δεν µπορεί να γίνει από τη µια µέρα στην άλλη, αλλά
µέσα σε ένα χρονοδιάγραµµα από την ένταξή του στο πρό-
γραµµα- είναι η απάντηση σε πολλές αιτιάσεις που υπάρχουν για
το τι είναι ο θεσµός, µήπως υπάρχει παγίδα φτώχειας, µήπως
είναι ένα απλό επίδοµα κι όλα τα σχετικά. Γι’ αυτό νοµίζω ότι πρέ-
πει να κινηθείτε σε αυτή την κατεύθυνση.

Έρχοµαι, όµως, να δούµε γιατί καθυστερήσατε. Θα καταθέσω
στη Βουλή την τοποθέτησή σας στις προγραµµατικές δηλώσεις,
παρ’ ότι υπάρχει. Κάνω αναφορά, λοιπόν, στις προγραµµατικές
σας δηλώσεις. Είναι τα Πρακτικά της Βουλής, δεν είναι κάτι ξε-
χωριστό. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι δεν ήταν θέση δικιά σας το εγ-
γυηµένο εισόδηµα.    

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ποιες απ’
όλες τις προγραµµατικές δηλώσεις; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Οι προγραµµατικές δηλώσεις
των εκλογών του Ιανουαρίου, που έγιναν στις 9 Φεβρουαρίου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πιστεύω, λοιπόν, ότι εκείνο το διάστηµα θα µπορούσαµε να
έχουµε αξιοποιήσει τον χρόνο και να έχουµε αποδώσει καρπούς
όλοι, ως Βουλή. Βεβαίως, υπήρξε η νοµοθετική πρωτοβουλία για
την παροχή της κάρτας σίτισης κ.λπ., η οποία έγινε το αντίστοιχο
διάστηµα. 

Ήρθε η διαπραγµάτευση. Τέθηκε από την πλευρά των εταίρων
ή από εσάς –δεν γνωρίζω, δεν µετείχα της διαπραγµάτευσης,
εσείς µετείχατε- και στις προγραµµατικές δηλώσεις του Οκτω-
βρίου, πράγµατι, αναφερθήκατε και υιοθετήσατε την έννοια.
Γιατί έχω πάρα πολλές δηλώσεις σας, εκτός από τις προγραµ-
µατικές δηλώσεις, στις οποίες θεµιτά λέτε: «Η δική µας πολιτική
φιλοσοφία δεν είναι αυτό.». Είχατε αυτή την τοποθέτηση. 

Άρα, λοιπόν, ερχόµαστε σήµερα να δούµε ότι συµφωνείτε µε
αυτόν τον θεσµό και επιλέγετε να ξανακάνετε ένα πιλοτικό. Ας
πούµε ότι και αυτό είναι κάτι το οποίο γίνεται για λόγους οικονο-
µικούς. Αν γίνεται για λόγους οικονοµικούς µόνο, θεωρώ ότι µπο-
ρούσαν να βρεθούν πόροι για να γίνει, όχι σε τριάντα –γιατί δεν
µας είπατε σε πόσα θα γίνει, αλλά από τα δηµοσιεύµατα-, αλλά
σε εκατό δήµους, αν όχι σε ολόκληρη τη χώρα. 

Υπάρχει η δική µας πρόταση νόµου, να τη συζητήσουµε. Να
δούµε αν αρκούν ή όχι αυτά τα οποία έγιναν, αν αξιοποιήθηκε η
κριτική και τα προβλήµατα που υπήρχαν στο πιλοτικό. Εµείς στην
πρόταση νόµου εντάσσουµε αυτό το οποίο βάλατε στο πρό-
γραµµα αντιµετώπισης ανθρωπιστικής κρίσης, την επιδότηση
ενοικίου, ως δεδοµένο, στην περίπτωση που δεν έχει κατοικία.
Γιατί ήταν κάτι το οποίο προέκυψε, ήταν θετική σκέψη, και το εν-
τάσσουµε. 

Άρα, λοιπόν, ερχόµαστε σήµερα να ζητήσουµε από εσάς
άµεση ενεργοποίηση των δεσµεύσεων. Δεν έχει κατατεθεί νοµο-
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θετική πρωτοβουλία µέχρι στιγµής. Δεν γνωρίζω. Εάν έχετε ετοι-
µάσει, να µας το πείτε. Δεν µας το είπατε στην πρωτοµιλία. Γιατί
χρειάζεται µια νοµοθετική πρωτοβουλία. Φέρτε τη νοµοθετική
πρωτοβουλία να τη συζητήσουµε και να ενεργοποιήσουµε αυτόν
τον θεσµό.

Γιατί υπάρχει καθυστέρηση; Είναι θέµα της διαπραγµάτευσης;
Εάν είναι θέµα της διαπραγµάτευσης, είναι µήπως το νοµοσχέδιο
το σηµερινό που συζητάµε; Δεν το έχω διαβάσει ολόκληρο.
Υπάρχει κάτι τέτοιο µέσα; 

Και κάτι άλλο, επειδή διάβασα µια δήλωσή σας κάπου, ότι δεν
πληρώνουµε χρήµατα για τη συνεργασία τώρα, ενώ πληρώναµε
προηγούµενα τη World Bank. Γνωρίζω πάρα πολύ καλά ότι έχει
σταλεί επιστολή από το Υπουργείο Εργασίας προς την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. Διότι το σύστηµα στο καινούργιο Κοινοτικό
Πλαίσιο, στο νέο ΕΣΠΑ είναι να πληρώνει η Επιτροπή απευθείας
τους διεθνείς οργανισµούς που συνεργάζονται µε την ελληνική
Κυβέρνηση. Αν δεν το ξέρετε, σας το λέω. Η επιστολή έχει πάει
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και βάσει αυτής γίνεται η συνεργασία
τώρα µε την Παγκόσµια Τράπεζα. Άρα και αυτά αφαιρούνται από
τα δικαιούµενα από το ΕΣΠΑ. 

Δεν είναι εκεί το ζήτηµα. Διάβασα, όµως, κάπου ότι δώσατε
έµφαση στο ότι τώρα γίνεται δωρεάν. Αγαθοεργίες δεν κάνουν
η World Bank, ο ΟΟΣΑ και οι άλλοι που έχουν έρθει εδώ. Όλοι
τα παίρνουν κανονικά αυτά που δικαιούνται ή αυτά που κοστο-
λογούν ή αυτά που συµφωνούνται. Αγαθοεργίες, όµως, δεν κά-
νουν. Νοµίζω ότι είναι κάποια θέµατα τα οποία πρέπει να απο-
δίδονται όπως ακριβώς είναι. 

Πότε θα ξεκινήσει, λοιπόν, το καινούργιο πρόγραµµα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όχι, κυρία
Πρόεδρε. Οι προλαλήσαντες κατανάλωσαν εννέα λεπτά. Για λό-
γους ισοτιµίας ζητάω τον ίδιο χρόνο.

Θα σας στεναχωρήσω λίγο, κύριε Κεγκέρογλου. Γιατί δεν
εφάρµοσα, δεν συνέχισα τη διευρυµένη εφαρµογή αυτού του πι-
λοτικού που κάνατε; Γιατί, όπως σας έχω κατ’ επανάληψη απαν-
τήσει στις επίκαιρες ερωτήσεις, η αξιολόγηση δεν είναι καλή. 

Αυτό το κάνατε, ενώ ήταν µνηµονιακή σας υποχρέωση. Βλέ-
πετε εγώ δεν κρύβοµαι πίσω από το δάχτυλό µου. Είναι µνηµο-
νιακή υποχρέωση η καθολική εφαρµογή –µε τον νόµο που
αναφέρθηκα- αυτή τη στιγµή. Επίσης και η δική σας ήταν µνηµο-
νιακή υποχρέωση το 2012. Και από το 2012 το εφαρµόσατε το
2014. Πότε; Τον Νοέµβριο του 2014, λίγες µέρες πριν από τις
εκλογές και ενώ βλέπατε τις εκλογές να έρχονται. Και αντί να
γίνει σε δύο περιοχές της Ελλάδας, όπως ήταν σχεδιασµένο, το
κάνατε σε δεκατρείς περιοχές. Γι’ αυτό κάνατε και τεράστια
λάθη.

Δεν ήταν έτοιµοι οι δήµοι. Έγιναν πεντακόσια λάθη. Τα λένε
µέσα οι εκθέσεις. Θα τις διαβάσει τώρα όλες ο κ. Κουτσούκος
και θα σας ενηµερώσει. Έγινε λάθος η πλατφόρµα. Έπεσε πεν-
τακόσιες φορές. Οι άνθρωποι δεν µπορούσαν και πλήρωσαν λο-
γιστές για να τα κάνουν. Δεν ήταν έτοιµοι οι δήµοι, γιατί δεν είχαν
ούτε προσωπικό ούτε προετοιµασία. Προετοιµάσατε τους δή-
µους για δύο µέρες όλες και όλες. 

Έγινε, λοιπόν, µία λάθος εφαρµογή όλης αυτής της ιστορίας.
Εγώ καταλαβαίνω, γιατί καθυστερούσατε να το εφαρµόσετε.
Γιατί –όπως µόλις τώρα αποδεχθήκατε και εσείς- µπορεί, εάν
γίνει λάθος, να γίνει παγίδα φτώχειας το ελάχιστο εγγυηµένο ει-
σόδηµα. Το έχουµε δει, όταν συµπιέζεται τόσο πολύ το επιδοµα-
τικό του κοµµάτι. Και απαιτούν µεγάλες υπηρεσίες σε όλη τη
χώρα αναπεπταµένες τόσο στην υγεία, τόσο στην εκπαίδευση,
τόσο στην άµεση βοήθεια των ανθρώπων αυτών όσο και στην
επιδοµατική πολιτική ενοικίου ή εύρεση κοινωνικής κατοικίας. Τα
ξέρετε όλα αυτά. 

Εγώ δεν σας κατηγορώ για άγνοια. Σας κατηγορώ διότι δεν το
λέτε ευθέως στον κόσµο. Το ότι εµείς καθυστερούµε την έναρξη
–τη φάση ένα, δηλαδή, του ολοκληρωµένου εννοώ- του πιλοτι-
κού, δυστυχώς δεν εξαρτάται από εµάς. Διότι, όπως επίσης ξέ-
ρετε καλώς, όταν µπαίνει µια επιταγή στο µνηµόνιο –όπως µπήκε
και σε εσάς- πρέπει να συµφωνήσουν οι εταίροι δανειστές. 

Εγώ κατέθεσα από τον Φεβρουάριο ολοκληρωµένο και το πρό-
γραµµα και την ΚΥΑ και τον νόµο. Και δεν είχα µέχρι πρότινος,
µέχρι δεκαπέντε µε είκοσι µέρες, επανενεργοποίηση αυτών των
συζητήσεων, οι οποίες έχουν φτάσει πράγµατι σε ένα τέλος. Και
θα έχετε τις επόµενες µέρες την εφαρµογή της φάσης ένα, κύριε
Κουτσούκο. Θα είναι ολοκληρωµένη, κύριε Κεγκέρογλου.

Τα είκοσι εκατοµµύρια δεν τα αναφέρατε σήµερα ή αναφέρατε
την επαναδιεύρυνση της εργασίας. Πράγµατι το πιο σοβαρό
είναι να δοθούν ευκαιρίες απασχόλησης. Εν πάση περιπτώσει να
ενεργοποιηθούν οι άνθρωποι αυτοί σε διάφορες εκφάνσεις, που
θα ενεργοποιηθούν, για να ενηµερωθούν για πιθανά προγράµ-
µατα, για να µπορέσουν να µπουν σε πιθανά προγράµµατα. Και
τα είκοσι εκατοµµύρια -που ήταν του προηγούµενου προγράµ-
µατος- βεβαίως υπάρχουν. Δεν χάθηκαν στον δρόµο και θα αξιο-
ποιηθούν στη φάση ένα αυτού. 

Γιατί, όµως, δεν τα αξιοποίησα; Μα, γιατί, κύριε Κεγκέρογλου,
σχεδιάζω αυτά τα περιβόητα είκοσι εκατοµµύρια από τον Απρίλιο
και ύστερα για να µπορέσω να τα εφαρµόσω. Έχω έτοιµο το πώς
θα γίνει ο σχεδιασµός. 

Ίσως δεν θυµάστε ότι ξεκινήσατε τον Νοέµβριο αυτό το πρό-
γραµµα, το οποίο τελείωνε αρχές Απριλίου, και εγώ ανέλαβα τον
Φεβρουάριο. Δεν µου παρεδόθη κανένα σχέδιο, κανένας σχεδια-
σµός για το πώς θα χρησιµοποιούσα αυτά τα είκοσι εκατοµµύ-
ρια. Γιατί, όπως ξέρετε επίσης καλά, πρέπει να συνεργαστεί ο
ΟΑΕΔ γι’ αυτό, πρέπει να συνεργαστούν οι Υπηρεσίες γι’ αυτό. 

Άρα, δεν πήρα απολύτως τίποτα πίσω. Και να έρθετε στο
Υπουργείο να ψάξετε τα αρχεία, να µου πείτε αν πήρα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το ΕΙΕΑΔ…
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ακούστε µε
καλά τώρα, γιατί ξέρω και το ΕΙΕΑΔ. Και θα δείτε τι λέει το ΕΙΕΑΔ.
Θα τα διαβάσετε παρέα µε τον κ. Κουτσούκο αυτά. Δεν σας τι-
µούν αυτά που λέει το ΕΙΕΑΔ. Λέει ότι έγινε βεβιασµένα, ότι έγινε
χωρίς σχεδιασµό, ότι έχει πολλά προβλήµατα αυτό που κάνατε.

Εγώ το καταλαβαίνω γιατί το κάνατε. Όµως,  µην το κάνουµε
τώρα θέµα στον ελληνικό λαό, που έχει πάθει όλα αυτά που έχει
πάθει. 

Και επανέρχοµαι, κύριε Κουτσούκο, σε εσάς. Το πρόγραµµα
για την ανθρωπιστική κρίση είναι ένα στοχευµένο πρόγραµµα,
το οποίο δίνει σε είδος, γιατί δεν υπάρχουν πολλά λεφτά να δο-
θούν στους ανθρώπους. Εµείς δεν έχουµε. Και εσείς δεν είχατε.
Και δεν υπάρχουν. Γι’ αυτό κατεβάσατε  τόσο το επιδοµατικό
σκέλος, που πια είναι πρόβληµα. Όταν δεν έχεις, λοιπόν, και είσαι
φτωχός άνθρωπος και σου δώσουν 400 ευρώ για να ζήσεις την
τετραµελή οικογένεια, πρέπει να είσαι απόφοιτος του Harvard,
στο Οικονοµικό Τµήµα, για να τα καταφέρεις. Αν, όµως, σου
έχουν πληρώσει το ηλεκτρικό, όπως κάναµε εµείς, αν σου δίνουν
και µία επιδότηση ενοικίου, εφόσον δεν έχεις σπίτι δικό σου,
όπως κάναµε εµείς, κι αν σου δώσουν και µία κάρτα σίτισης,
ώστε, τουλάχιστον, να παίρνεις τα τρόφιµά σου -70 έως 220
ευρώ, όχι πολλά, αλλά όλοι ανάλογα µε το πόσα παιδιά έχουν-,
όπως εµείς, τότε αυτό λίγο µπορεί να γίνει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Συµφωνούµε. Ήταν ο δεύτερος
πυλώνας.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Το άλλο,
όµως, δεν γινόταν και γι’ αυτό είχατε µεγάλα προβλήµατα. 

Και εδώ προσπαθούµε εµείς µε κάθε τρόπο, µε χιλιάδες σχε-
διασµούς, µε πάρα πολλούς ανθρώπους από πίσω µας, µε τους
οποίους συνεργαζόµαστε τόσους µήνες, να αποφύγουµε τους
σκοπέλους πάνω στους οποίους πέσατε. Αντικειµενικό είναι
αυτό. Εγώ δεν σας ψέγω. Το καταλαβαίνετε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το πιλοτικό αυτή την έννοια έχει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

είναι ώρα τώρα για διάλογο. Οι ερωτήσεις είναι µεταφορικές.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ελάτε,
όµως, να πούµε στον ελληνικό λαό µια αλήθεια. Συγκροτήσατε
την Οµάδα Διοίκησης Έργου, δηλαδή, αυτή που διοικεί το έργο,
η οποία θα συντόνιζε το πρόγραµµα. Συνήλθε, όµως, µε τέτοια
καθυστέρηση, που ξεκίνησε έναν µήνα σχεδόν µετά την ηµερο-
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µηνία έναρξης υποβολής των αιτήσεων. Καταλαβαίνετε την προ-
χειρότητα;

Επίσης, οι κατευθυντήριες οδηγίες στους δήµους, που περι-
λαµβάνονταν στο εγχειρίδιο λειτουργίας, δόθηκαν µε µεγάλη κα-
θυστέρηση και αφού είχε ξεκινήσει το πρόγραµµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Οι οδηγίες δίνονται µετά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κεγ-
κέρογλου, εγώ ποτέ µου δεν αναφέρθηκα σε αυτά. Αλλά, αφού
θέλετε να µε προκαλέσετε σήµερα, µπορώ να σας διαβάσω τα
πάντα, για να µένουν στα Πρακτικά. 

Δεν πραγµατοποιήσατε δοκιµαστική εφαρµογή του προγράµ-
µατος, ούτε στους πιλοτικούς δήµους ούτε πουθενά. Αν οι άν-
θρωποι δεν έχουν την πλατφόρµα µπροστά, πώς θα την κάνουν;
Γι’ αυτό έπεσε η πλατφόρµα εκατό φορές. Και έπεσε για ελάχι-
στους ανθρώπους, για δεκατρείς δήµους. 

Εµείς κάναµε το πρόγραµµα για την ανθρωπιστική κρίση, µπή-
καν µέσα τετρακόσιες χιλιάδες οικογένειες και δεν έπεσε η πλατ-
φόρµα, γιατί είχαµε κάνει δοκιµαστικές προσπάθειες πιο µπρο-
στά. Εσείς δεν βάλατε πρόσθετο προσωπικό. Είχατε µεγάλη δυ-
σχέρεια….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ, κυρία Υπουργέ, να ολοκληρώσετε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πότε θα ξεκινήσει τελικά, κυρία
Υπουργέ; Σε ποιους δήµους, πόσο και πότε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κεγκέρογλου, δεν κάνουµε διάλογο. Ολοκληρώσαµε. Πόσο θα
µιλήσουµε γι’ αυτό το θέµα;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Η αξιολό-
γηση… 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Άρα δεν απαντάτε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όχι, δεν
απαντώ στον αριθµό, γιατί ξέρετε τι γίνεται κάθε φορά µόλις ανα-
κοινώσεις τους δήµους και δεν είσαι προετοιµασµένος για όλη
αυτή την ιστορία. 

Εγώ, κύριε Κεγκέρογλου, δεν θέλω…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εντάξει, δεν είναι αποφασι-

σµένο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όχι, σας
έχω ξαναπαντήσει και σας το ξαναπαντώ: Οι τριάντα δήµοι θα
είναι µε τα εξής τέσσερα κριτήρια και να καθίστε να τα ελέγξετε. 

Πρώτα πρώτα, θα είναι ανάλογα µε τον πληθυσµό. Γιατί, όπως
ξέρετε, οι φτωχοί άνθρωποι πάνε ανάλογα µε τον πληθυσµό. Δεν
µπορεί όλη η Αττική, που έχει το 40% του πληθυσµού, να έχει
έναν δήµο, όπως κάνατε εσείς. Σε εµάς θα έχει αναλογικά στο
σύνολο των τριάντα το ποσοστό που πρέπει.

Δεύτερον, η κεντρική Μακεδονία θα έχει το ποσοστό που της
αναλογεί.

Τρίτον, όλες οι άλλες περιφέρειες θα είναι µε τα ποσοστά
τους.

Από εκεί και ύστερα, είναι ανάλογα µε τον κάθε δήµο. Δηλαδή,
έχουµε µία διπλή µεθοδολογία, που λέει τον αριθµό πρώτα µε
τον πληθυσµό και λοιπά. Μετά, ανάµεσα στη µεγάλη σειρά των
δήµων αυτοί που έχουν προτεραιότητα είναι αυτοί που έχουν τα
µεγαλύτερα ποσοστά ανεργίας, αυτοί που έχουν τα µεγαλύτερα
ποσοστά που βρήκαµε στην ανθρωπιστική κρίση, αυτοί που
έχουν τα µεγαλύτερα ποσοστά που βρήκαµε στο ΤΕΒΑ.

Άρα θα είναι µία αξιοκρατική επιλογή. Δεν θα γίνει, κύριε Κεγ-
κέρογλου, µε τον τρόπο που το κάνατε. Λυπάµαι! 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Πότε θα το κάνετε όµως;
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σας είπα,
επί των επόµενων ηµερών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τελείωσα,
κυρία Πρόεδρε.

Άρα το αναµένετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, γιατί τα έχω ακούσει και εγώ ως Πρόεδρος δύο-τρεις
φορές αυτά.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να αναµέ-
νετε, λοιπόν, κύριε Κουτσούκο, να ψηφιστεί από τη Βουλή. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το cd που σας είπα.
(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Θεανώ Φω-
τίου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν cd, τo οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε πολύ.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Μπορούµε να πάρουµε ένα αντί-
γραφο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα πά-
ρετε.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με τη

συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.10’ λύεται η συνεδρίαση,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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